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THE Penang government has 

called on the federal government to 

promote power sharing that is fair 

and just.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

(PH-Padang Kota) said Penang was 

often sidelined for the past 11 years 

by the previous federal government.

“Penang only received RM216 

million or 3.18% of the total fed-

eral allocation to all states in 2016.

“In the spirit of Malaysia Baru, 

many issues have to be relooked and 

reviewed to promote power sharing 

that is just and fair between federal 

and state.

“It is crucial for effective long-
term development of Penang,” 

Chow said in his winding-up speech 

at the State Legislative Assembly 

sitting in Dewan Sri Pinang on 

May 3.

“The federal government 

must discard the perception 

that Penang is a rich and 

developed state that need not 

be helped,” he said.

 “The Penang govern-

ment is not going 

against the federal 

government. We 

are only upholding 

our rights in the 

spirit of Malaysia 

Baru,” Chow said.

He also men-

tioned that the 

Finance Ministry 

was currently 

identifying the departments and 

agencies that would be located at 

the first Urban Transformation 

Centre (UTC) in Penang.

Chow said the Penang govern-

ment was aware of the role of social 

media in delivering news to the 

community.

“Batu Lancang (Ong Ah Teong) 

has proposed that the state launch 

unity and tolerance campaigns 

through social media.

“The Information Department, 

National Unity and Integration 

Department and other relevant de-

partments have indeed organised 

activities and campaigns that

promote unity.

“The state Information Unit also 

runs campaigns that promote unity 

and tolerance.

“The unit promotes unity through 

its articles, videos and competitions, 

in line with the Penang2030 vision,” 

Chow said.

On transportation, Chow said the 

state strived to achieve development 

that is inclusive and balanced.

“We will ensure that the guide-

lines are followed before a certain 

project begins.

“I would like to reiterate that the 

state needs the proposed Pan Island 

Link 1 (PIL1) 

highway project to divert and reduce 

traffic congestion in Tun Dr Lim 
Chong Eu Expressway and Jalan 

Masjid Negeri.

“The Department of Environ-

ment (DoE) has approved, with 

conditions, the Environmental Im-

pact Assessment (EIA) report of the 

proposed PIL1 project. The EIA 

report was approved with 56 condi-

tions.

“The Penang government will 

display the 56 conditions imposed 

before construction starts, in the 

spirit of Competency, Accountabil-

ity and Transparency (CAT) and as 

a monitoring process in the Envi-

ronmental Management Plan 

(EMP),” he said.

Chow thanked the federal gov-

ernment for approving the plan to 

expand and upgrade the Penang 

International Airport (PIA).

“We will further discuss the mat-

ter with Malaysia Airports Holdings 

Berhad (MAHB) and the Transport 

Ministry to reach an agreement to 

expand the airport’s capacity from 

6.5 million passengers per year to 

12 million.

“The Penang government has 

also decided to appoint a private 

consultant to conduct a feasibility 

study on a proposed Northern Cor-

ridor International Airport project,” 

Chow said.

He added that the Penang Port 

Commission (PPC) was working 

together with the Swettenham Pier 

Cruise Terminal (SPCT) operator 

Penang Port Sdn Bhd (PPSB) to 

come out with a plan to widen the 

cruise terminal.

“The widening of the terminal 

would enable two huge cruise ves-

sels to dock at any one time. The 

state is still in discussion with the 

relevant parties concerning the up-

grading plan and development 

concept of the terminal,” he said.

On the state’s election manifesto, 

Chow said the Penang government 

would ensure that it delivers the 68 

promises.

“According to records, 43 prom-

ises have been fulfilled, 11 are being 
worked on, 10 are in the planning 

process, while four are still awaiting 

approvals from the federal govern-

ment,” Chow said.

*See also pages 2-8
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We are only upholding our 
rights in the spirit of Malaysia 

Baru - CHOW

‘Promote power sharing 
that is just and fair’  

Chow (seated, left) and State 
Legislative Assembly Speaker 
Datuk Law Choo Kiang (seated, 
right) taking a photo with the 
state elected representatives 
and ex officio members after 
the State Legislative Assembly 
in Dewan Sri Pinang.
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THE Penang government has 

set up a Business and Indus-

trial Park Enhancement Coun-

cil (BIPEC) to provide better 

coordination of maintenance 

work at industry areas.

Deputy Chief Minister I 

Datuk Ahmad Zakiyuddin Ab-

dul Rahman (PH-Pinang Tung-

ga l )  s a id  t he  commi t t ee , 

chaired by him, was formed 

early this year.

Ahmad Zakiyuddin, who is 

the Islamic Religious Affairs, 

Industrial Development and 

Community Relations Com-

mittee chairman, said BIPEC 

would be looking into matters 

pertaining to maintenance, 

upgrading works and conser-

vation works, especially in the 

industry areas.

“We received feedback that 

there has been overlapping of 

jurisdiction between the local 

governments, state Works De-

partment, Penang Department 

of Irrigation and Drainage and 

some developers in the indus-

try areas regarding mainte-

nance works in certain indus-

try areas.

“BIPEC will look into such 

matters to solve any problem 

with the relevant agencies,” he 

said in his winding-up speech 

during the State Legislative 

Assembly sitting on May 3.

He said that Penang Devel-

opment Corporation (PDC) 

would be the secretariat of 

BIPEC.

On a separate matter, the 

Penang government has allo-

cated RM5.55 million this 

year for infrastructure devel-

opment of mosques and surau.

Ahmad Zakiyuddin said it 

was appropriate for a mosque 

to be an “agent of change” for 

the community.

He also advised everyone 

including the mosque commit-

tees  to  ho ld  hea l thy  pro-

grammes and not only “kend-

uri” (feast) programmes.

“Healthy events can foster 

closer relationships with the 

youth and children, besides 

keeping them closer to reli-

gion,” he said.

State government out to create more 
job opportunities in Penang
THERE is no serious unem-

ployment problem in Penang 

compared to other states, says 

Deputy Chief Minister II Prof Dr 

P. Ramasamy during his wind-

ing-up speech at the state assem-

bly on May 3.

“Based on the data by the 

Department of Statistics, the 

unemployment rate recorded in 

Penang (in 2017) was 2.1 % 

Better 
coordination at 
industry areas

which is the second lowest com-

pared to other states in Malaysia.

“This percentage proves that 

Penang is not facing serious 

unemployment compared to 

other states. The ‘skills mis-

match’ is one of the unemploy-

ment factors in Penang.

“It is a situation whereby the 

levels and types of skills avail-

able (manpower) do not meet 

the demands of the job market,’’ 

he said in reply to the issues 

raised by Muhamad Yusoff 

Mohd Nor (BN-Sungai Dua) 

and Nor Hafizah Othman (BN-
Permatang Berangan) pertaining 

to unemployment, employment 

opportunities and retrenchment 

in the state.

“The state government is al-

ways concerned about all those 

who are looking for jobs and are 

also taking the initiatives to help 

them out.

“For instance, collaborating 

with other agencies through in-

vestPenang to continue promot-

ing and attracting investments, 

whether new investors or in-

crease in investments from ex-

isting investors as well as assist-

ing the development of small 

a n d  m e d i u m  e n t e r p r i s e s 

(SMEs),’’ added Ramasamy.

He also said that the invest-

ments in the Global Business 

Services (GBS) sector has been 

diversified in order to create 

more job opportunities in the 

areas of finance, information 

technology (IT), creative arts, 

software and human resources.

Ramasamy, who is the Perai 

assemblyman, said that since the 

establishment of Penang Career 

Assistance and Talent Centre in 

2009, a total of 10,975 people 

(until March 2019) have regis-

tered in pursuit of employment 

opportunities in which 6,490 

job-matching have been done.

Meanwhile, Ramasamy also 

gave a detailed account on the 

committee members of the Spe-

cial Committee for Fully Aided 

Schools as requested by Lee 

Kha i  Loon  (PH-Machang 

Bubuk).

“The committee is chaired by 

me, exco member for Domestic 

and International Trade, Con-

sumer Affairs and Entrepreneur 
Development Datuk Abdul 

Halim Hussain, Komtar assem-

blyman Teh Lai Heng, Sungai 

Acheh assemblyman Zulkifli 

Ibrahim and representatives 

from Penang state education 

department (JPNPP). 

“During the exco meeting on 

Oct 3, 2018, the state govern-

ment approved an annual alloca-

tion of RM3 million for national 

schools (the disbursement of the 

allocation is ‘one-off’) both at 
primary and secondary levels in 

Penang, which is meant spe-

cially for critical maintenance 

work,’’ said Ramasamy. 

The Penang State Mosque 
located in Jalan Masjid Negeri.
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IN this era of New Malaysia, 

under the leadership of Prime 

Minister Tun Dr Mahathir Mo-

hamad, agriculture will resurface 

as an important sector.

The focus and directive by the 

top leadership of the country for 

the agriculture industry need to be 

revitalised, with support from all 

concerned parties.

Modernisation and innovation 

to ensure best practice for agricul-

ture and farming is needed to 

improve all agriculture industries 

with the vision to manifest “food 

security” not depending on import 

forecast but through efforts of 

planting, rearing and production 

of own food products.

“Penang will also respond to 

this call,” state Agriculture, Agro-

Based Industry, Rural Develop-

ment and Health Committee 

chairman Dr Afif Bahardin said 
in his winding-up speech at the 

recent state assembly sitting.

Dr Afif said through this chan-

nel, several efforts and new wel-
fare moves are under study to 

form an agriculture industry 

which is sustainable to start in 

Penang.

“The basic agriculture frame-

work which is under study will 

give focus to modernisation of 

cash crops and management of 

best farms for padi planting,” he 

added.

He commented the state gov-

ernment is in the process of draft-

ing a base paper for “Feeding 

Penang”, an effort to form a draft 
for food safety in Penang, which 

has never been initiated by any 

other state. 

“The focus will be given to 

planting of vegetables, padi plant-

ing and milk income to ensure 

ample protein supply from fisher-
ies industry in the development of 

Aquaculture Industry Zone.

“Feeding Penang will become 

the direction catalyst for the state 

to be sustainable in the future,” he 

added.

He said that to carry out this 

vision, human capital is also im-

portant to assist breeders and 

agro-based entrepreneurs who 

will continue to spearhead these 

industries in future.

“Since 2015 till August 2018, 

the state government has allo-

cated a total of RM750,000 for 

Tabung Usahawan Tani. Till April 

2019, a total of 131 agro-based 

entrepreneurs have benefitted 

from this programme which has 

received encouraging response.”

Touching on health issues, Dr 

Afif said dengue is likely to 

spread in big towns.  

“Till April 6, a total of 2,173 

dengue cases were recorded for 

2019, compared to 1,066 cases 

at the same period in 2018, which 

is an increase of 1,107 cases 

(103.85%)

“A total of eight deaths were 

recorded compared to one last 

year.

“The state government is al-

ways continuing its efforts to 

curb the spread of the disease,” 

he added.

Dr Afif urged all parties con-

cerned to work together with the 

state government and the state 

Health Department in this initia-

tive.

“It is not fair and appropriate 

that the whole responsibility is 

being shifted to the state govern-

ment.

“The Penang government had 

earlier adopted the ‘Crush Aedes 

Totally’ system to help the pro-

cess of dengue control by the 

state Health Department.”

Agriculture a new source of income

Story by K. Thaarshenii
Pix by Law Suun Ting

THE development 

and progress 

of a child-

care indus-

try plays 

a crucial 

role  in 

providing more employment op-

portunities, especially for women 

in the state. 

Women and Family Develop-

ment, Gender Inclusiveness and 

Religions Other Than Islam Com-

mittee chairman Chong Eng said 

this in her winding-up speech at the 

state legislative assembly sitting at 

Dewan Sri Pinang on May 2.

“An industry dialogue will be 

organised by Penang Women De-

velopment Corporation (PWDC) 

in collaboration with TalentCorp 

and JCI Pearl on May 28 to discuss 

and encourage private entities to 

set up childcare centres at their 

respective workplaces.

“The federal government recog-

nises the need for childcare facili-

ties to enhance and retain female 

participation in the workforce.

“Deputy Prime Minister Datuk 

Seri Dr Wan Azizah Wan Ismail 
has called on both the public and 

private sectors to establish a child-

care centre at workplaces.”

Chong Eng said the Women, 

Family and Community Develop-

ment Ministry has allocated RM10 

million to develop childcare cen-

tres in government departments 

and agencies. 

To date, a total of 56 childcare 

centres have been granted assis-

tance throughout the country.

“The Penang government, 

through PWDC, has set up Taska 

D’Komtar to provide childcare 

services for government employ-

ees in 2013 and also approved 

subsidy of nursery fees at the 

workplace of RM180 per month 

for those qualified. Taska 

D’Komtar currently runs at full 

capacity.”

In addition, Chong Eng said the 

ministry has formed a task force to 

assess the suitability of placing all 

pre-school nursery centres, taska 

and kindergartens under one roof.

“Childcare centres will defi-

nitely help women stay in the 

working field as well as increase 
parent productivity when they 

work with dedication and the 

knowledge that their children are 

in a safe place.

“In such circumstances, I rec-

ommend all departments and agen-

cies at federal, state and local 

levels to work together to facilitate 

the establishment of childcare 

centres so that women can con-

tinue to work,” she added.

Set up childcare 
facilities for 
working moms

THE  Penang International 

Airport (PIA) continues to 

draw foreign and domestic pas-

sengers to the state; achieving 

a total of 1,310,465 passenger 

flow in January and February 
this year.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said domestic passenger 

movement recorded 713,165  

while foreign passenger move-

ment registered 597,300.

“The PIA recorded 7.79 mil-

lion passenger movement last 

year, beyond the airport’s 6.5 

million capacity per annum.

“The Transport Ministry and 

Malaysia Airports Holdings 

Berhad (MAHB) are currently 

planning to upgrade and ex-

pand the airport. As of now, the 

proposed expansion is 12 mil-

lion passenger flow per year,” 
Chow said when replying to an 

oral question by Goh Choon 

Aik (PH-Bukit Tambun) during 

the State Legislative Assembly 

sitting on April 29.

Chow said the airport expan-

sion and upgrading works were 

scheduled to begin in June next 

year and would take 36 months 

to complete.

He said two companies – 

Consortium CPG Consultants 

Pte Ltd and AHS Architects 

Sdn Bhd – were appointed by 

MAHB on Feb 15 via open 

tender as project consultants.

“The project consultants are 

responsible for proposing an 

expansion and upgrading plan, 

and to come out with the best 

design for the project before 

submitting them to MAHB and 

the ministry.

“Meanwhile, construction of 

the multi-storey parking com-

plex at the airport started last 

August and will take 14 months 

to complete.

“Some 1,800 parking spaces 

will be available to airport 

visitors upon the completion of 

Block A (Phase One),” Chow 

said.

Chow urged the Transport 

Ministry to conduct a detailed 

study on the proposed Kulim 

International Airport (LTAK).

“According to two reports by 

LTAK project consultant who 

conducted a feasibility study of 

the project, LTAK will have a 

negative impact on PIA and 

Penang.

“It  is  important for the 

Transport Ministry to conduct 

a detailed study on the pro-

posed LTAK so that the pro-

posal could benefit all parties,” 
Chow said.

PIA achieves 1.3 million passenger 
movement in two months
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THE Penang government is 

the only state in the country to 

allocate a huge allocation for 

flood mitigation projects, says 

Public Works, Utilities and 

Flood Mitigation Committee 

chairman Zairil Khir Johari.

According to Zair i l ,  the 

state’s long-term priority was 

to tackle flood woes.

He said the huge allocation 

given could be seen through a 

sum of RM245,674,526.20 for 

86 mitigation projects that 

were being carried out in the 

state.

“I’m pretty sure no state 

government in the country has 

provided such a huge portion 

of allocation to tackle flood 

woes,” the Tanjung Bungah 

assemblyman said in his wind-

ing-up speech at  the State 

Legislative Assembly in De-

wan Sri Pinang on May 2.

Floods have become a con-

tentious issue especially for 

residents in low-lying areas in 

Jalan P. Ramlee, Sungai Pinang 

and Air Itam.

Zairil pointed out that Pen-

ang now has not been sidelined 

in terms of obtaining funds for 

flood mitigation purposes from 

Putrajaya compared to previ-

ous years since the change of 

government.

“ F u n d s  f o r  t h e  S u n g a i 

Pinang flood mitigation pro-

ject,  which were applied for 

more than 20 years, have also 

been approved,” he added.

On Daniel Gooi Zi Sen’s 

(PH-Pengkalan Kota) call for 

the state government to focus 

on developing pedestrian’s 

walkways, Zairil responded 

that the Penang Island City 

Counci l  (MBPP) was  now 

working on a “pedestr ian-

friendly city” on the island.

“In fact, MBPP has allo-

cated funds to upgrade or build 

a better connection of pedes-

trian walkways in the city 

every year. The council has 

also instructed each develop-

ment to adhere to the proce-

dures of constructing a proper 

walkway.

“From 2008 till early this 

year, 30.92km of walkways 

been constructed in the city,” 

said Zairil.

MBPP has also launched a 

“Pedestrian is King 2.0” cam-

paign to make the island a 

pedestrian-friendly city.

On another matter, Zairil 

said 36 compounds and five 

notices have been issued to the 

pig rearers on the mainland for 

waste discharge which caused 

river pollution.

The Seberang Perai Munici-

pal Council (MPSP) together 

with the Veterinary Depart-

ment and Department of Envi-

ronment (DOE) had launched 

an operation at the farms in 

Kampung Selamat from April 

18 to 21.“The farm owners 

have been advised to follow 

the discharge procedures,” he 

added.

Meanwhile, Zairil said the 

Penang Free Wifi service has 

been temporarily discontinued 

since Feb 13 for service up-

grading work.

However to improve con-

nectivity of the network, the 

state was now calling for a 

Request for Proposal (RFP) 

from any interested parties.

“We want to ensure Penan-

gites benefit from this service 

at a minimal cost initiated by 

us,” he said.

Over RM245m for flood mitigation projects

Story by K. Thaarshenii

Pix by Noor Siti Nabilah 
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MAKING Penang a smart state 

is to drive people to take advantage 

of the digital era of economics that 

will affect all aspects of human 
life, said state Domestic and Inter-

national Trade, Consumer Affairs 
and Entrepreneur Development 

Committee chairman Datuk Abdul 

Halim Hussain.

He said this was in line with one 

of the main themes of Penang2030 

vision - to upgrade the state’s 

economy and increase household 

income.

“It can be done by encouraging 

people to engage in business, be-

sides helping existing entrepre-

neurs to develop their industry,” 

he said during his winding-up 

speech at the state legislative as-

sembly sitting at Dewan Sri Pinang 

on May 2.

“They are not only encouraged 

to venture into business but to-

gether with even existing entrepre-

neurs need to be exposed to digital 

economy.

“I also welcome the announce-

ment by the Chief Minister (Chow 

Kon Yeow) on the establishment 

of Digital Penang to drive the 

digital economy of Penang.

“A study carried out by Penang 

Institute showed that the use of 

ecommerce in Penang has not 

even achieved 5% though most of 

the things now involve digital 

technology. These are the chal-

lenges that entrepreneurs and 

business experts are facing. Pen-

ang is still left behind in the e-

commerce world.”

Abdul Halim said at the state 

executive council meeting, some 

strategies have been set to help the 

development of small and medium 

entrepreneurs.

One such initiative was 

when Penang Interna-

tional Halal Hub, 

USM and Perdasama 

took part in a signing 

ceremony for Crea-

tive Digital Market 

S t r a t e g y  p r o -

gramme for E-com-

merce Business on 

March 5. 

T h e  p r o -

gramme involves 

a total of 100 stu-

dents with 21 en-

trepreneurs from Perdasama. 

Its target is to attract 500 par-

ticipants for the digital marketing 

training or course this year.

Abdul Halim said another ini-

tiative was to provide micro 

credit loans through “Skim Pinja-

man Harapan (SPH)” by Penang 

Development Corporation (PDC) 

for qualified aspiring entrepre-

neurs.

Other initiatives include form-

ing Penang Automation Cluster 

(PAC) in Batu Kawan Industrial 

Area to start operation in August 

and providing a Customer Friend-

ly Programme known as “Santai 

Peniaga”.

On a suggestion by Nor Hafizah 
Othman (BN-Permatang Beran-

gan) that the state government 

build a business centre in Perma-

tang Berangan where it would be 

convenient for small traders to 

operate their businesses, Abdul 

Halim said it would be 

taken into account to cre-

ate more business prem-

ises in the future.

He, however, noted 

that the Tasek Gelugor 

public market in Per-

matang Berangan has 

a total of 97 premises 

but only 55 premises 

are being occupied. 

“To date, MPSP 

(Seberang Perai 

Municipal Coun-

cil) has no plans to build stalls or 

shops in the Permatang Berangan 

constituency. However, MPSP has 

provided a total of 31 additional 

places to place unlicensed traders 

around the Tasek Gelugor public 

market,” he explained.

On international and domestic 

trade to further boost Penang’s 

economy, he said the state govern-

ment had approved the application 

by the Penang Port Commission 

to gazette the North Butterworth 
Container Terminal (NBCT) as the 

Free Commercial Zone (FCZ).

The existing FCZ is at Butter-

worth Deep Water Wharves, which 

has an area of 56.6 hectares. It has 

been gazetted since June 20, 1996.
With NBCT now a FCZ area, 

Abdul Halim said its strategic lo-

cation would enable the port to 

attract foreign direct investment 

(FDI) to Penang, provide a stable 

economy, add value and create 

more job opportunities.

Digital is the way forward 
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LOW-cost and low medium-

cost homes have to be built at 

the expense of the developers 

and state government, says 

Penang Housing, Local Gov-

ernment, Town and Rural De-

velopment Committee chair-

man Jagdeep Singh.

“There are many who still 

cannot afford even low-cost 

unit of RM42,000 and yet they 

want to raise the price. We can-

not (allow that),” he said when 

del iver ing his  winding-up 

speech at the state legislative 

assembly sitting at the Dewan 

Sri Pinang on May 2.

The Datok Keramat assem-

blyman said the state govern-

ment has always been a caring 

government, looking at the 

housing needs of Penangites, 

in particular the B40 (bottom 

40% low income) and M40 

(middle income) groups.

Since 2008, Jagdeep said a 

total of 102,052 low-cost, low 

medium-cost and affordable 

homes have either been built 

(29,959 units), in the process 

of being built (23,567) or be-

ing  approved  to  be  bu i l t 

(48,054).

“This figure clearly shows 

we have surpassed our com-

mitment of building 76,000 

units in our manifesto. The 

Penang government, through 

the Penang Development Cor-

pora t ion  (PDC) ,  has  a l so 

planned to build 18 projects on 

government land. This year is 

the year of delivery.

“On a conservative estimate, 

we can have 8,000 units for the 

three categories each year. So, 

by 2030 we will have 180,000 

such units. I hope that by 2030, 

I can still be here (in the state 

assembly) to announce this 

achievement.”

He said he had been encour-

aging developers to build units 

below RM500,000 as statistics 

have shown there is demand 

for affordable homes costing a 

maximum RM300,000 on the 

island and RM250,000 on the 

mainland.

Apart from the People’s 

Housing Project (PPR) for the 

poor being built by the federal 

government, Jagdeep said the 

state has already identified two 

projects that may be converted 

to “Rent-to-Own” schemes. 

One project is in Balik Pulau 

and another in Seberang Perai.

On the Taman Manggis is-

sue, Jagdeep said the state 

government had to take action 

as the evicted PPR residents 

were no longer qualified to 

stay there. 

It became a national issue as 

some residents staged a sit-in 

protest in Komtar for about 

four days in March.

Jagdeep said of the 120,000 

PPR units in the country, Pen-

ang received only 999 units. 

However under the new Pa-

katan Harapan government, a 

PPR project for 2,000 units 

would  be  bui l t  in  Sungai 

Pinang. 

He said the state took the 

complaints of residents about 

the presence of many foreign 

workers in their residential 

areas seriously. 

To curb social problems, 

Jagdeep said the state has to 

continue building workers’ 

dormitories.

The first workers’ dorm-

intory, which was completed 

in Bukit Minyak this year, has 

6,600 beds. Six other projects 

have been approved.

On illegal dumping of waste 

materials in Seberang Perai, 

Jagdeep said the local au-

thorities have to come down 

hard on the culprits. 

Where cleanliness at public 

eating premises is concerned, 

he said he has instructed MPSP 

and MBPP to strive to achieve 

Grade A and B status within a 

year.

Jagdeep said Penang would 

be the first state to introduce a 

‘Smart Parking System’ in 

August this year with Phase 

One involving 647 lots under 

MBPP in George Town and 350 

lots under MPSP in Lorong 

Langsat and Jalan Icon City in 

Seberang Perai. 

Eventually, all the 36,000 

parking lots in the state (12,000 

under MBPP and 24,000 under 

MPSP) would have parking 

sensors within two years after 

the first phase is completed.

 To park their vehicles, users 

need to download an app in 

their mobile phone as payment 

is made through e-wallet, in 

line with a cashless society.

Jagdeep and MPSP president Datuk Rozali Mohamud having a 
discussion during the break at the state assembly sitting.

Ensuring delivery of 
cheaper homes

AFTER successfully promoting 

George Town as a Unesco World 

Heritage site, the Penang govern-

ment is aiming at introducing the 

hawker culture of Penang to Une-

sco’s  Representative Lists of the 

Intangible Cultural Heritage of 

Humanity.

State Tourism Development, 

Arts, Culture and Heritage Com-

mittee chairman Yeoh Soon Hin 

said the state’s hawker culture was 

different compared to Singapore.
“Our hawker culture is rather 

unique. We can still find hawker 
stalls by the roadside, with people 

patronising them. 

“We hope to attract more tourists 

to Penang, which is well-known as 

a food haven,” Yeoh said in his 

winding-up speech at the State 

Legislative Assembly sitting in 

Dewan Sri Pinang on May 2

Yeoh said the state hoped to 

cooperate with Singapore in this 

initiative.

“The state, through my office, 
has submitted an official letter to 
the Department of National Herit-

age and the Tourism, Arts and 

Culture Ministry to express our 

interest.

“We hope the authorities can 

group Malaysia and Singapore 

under one umbrella to introduce the 

‘hawker culture’,” Yeoh said.

Lee Khai Loon (PH-Machang 

Bubuk) agreed with state’s effort in 
highlighting the hawker culture or 

risk losing out.

Lee asked further on why Pen-

ang’s famous foods did not receive 

Michelin star ratings despite being 

well-known as a food paradise 

among locals and tourists.

Yeoh said the state government 

was committed in this effort to 

recognise the state’s local foods.

Yeoh lauded Komtar assembly-

man Teh Lai Heng’s suggestion to 

promote the night market.

The Night Market Master Plan 

suggestion was a way forward to 

promote tourism as many tourists 

opt to visit them when in Penang.

“These famous night markets 

are in Batu Ferringhi, and Espla-

nade and we would strive to pro-

mote these places to maintain the 

unique local culture,” Yeoh added.

On medical tourism in the state, 

Yeoh said Penang Center of Medi-

cal Tourism (PMED) has been set 

up to develop the sector.

Currently, there are a total of 16 

hospitals under PMED which are 

actively involved in promoting 

Penang in the northern region as a 

medical tourism hub.

State lifting Penang’s hawker culture
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THE Penang government will liaise with the 

Football Association of Penang (FAP) to 

consider a proposal to set up a state women’s 

football team - the first in Malaysia if it mate-

rialises.

“We will also discus with FAP to establish 

a women’s football league, a women’s football 

academy and a special training centre to de-

velop women’s football at the grassroots 

level,” state Youth and Sports Committee 

chairman Soon Lip Chee said in 

his winding-up speech at the state 

legislative assembly sitting at 

Dewan Sri Pinang on May 2. 

Soon, however, said whether 

this would become a reality de-

pended much on the financial 
standing of FAP and the setting 

up of a special fund for women’s 

football development.

 He also revealed that last 

year, the state government spent 

RM7.9 million to help FAP settle 

their arrears. This year, the state government 

has approved a sum of RM5 million to help 

FAP run their affairs.
 The Penang team finished second last in 

the Super League in 2018 and got demoted to 

the Premier League.

 In a reply to a 

question by Bertam 

assemblyman Khal-

iq Mehtab Mohd 

Ishaq, Soon said he 

would hold a discus-

sion with the Pen-

ang State Sports 

Council, Seberang 

Perai Municipal 

Council and the 

Youth and Sports 

Department on the 

setting up of floodlights at the Bertam MPSP 
Sports Complex.

 On another matter, Soon said the plan to 

build a nine-court badminton hall in Nibong 

Tebal was being finalised.
The ‘Sports For All’ programme that was 

initiated this year with the promotion of one 

sport every month would be continued until 

all 44 sports were covered.

 Soon said the 12 sports selected for this 

year were chess (January), basketball (Febru-

ary), softball (March), netball (April), e-

Sports (May), handball (July), karate (Au-

gust), wushu (September), floorball (Octo-

ber), petanque (November) and judo (Decem-

ber).

 One of the highlights for Penang this year 

is playing host to the Olympic Carnival 2019 

on June 23 in conjunction with Olympic Day 

celebration.

Soon said Penang was proud to be given 

the honour by the Olympic Council of Malay-

sia to play Olympic Carnival host for the first 
time.

 He said four sports, namely badminton 

(MBPP Sports Complex in Relau), volleyball, 

sepak takraw (both at Azman Hashim Sports 
Arena in USM) and tenpin bowling (Aspira-

tion Centre in Sunshine Square and MMBC 

Megamall in Perai) would be held from June 

12 to 22.

 The carnival will culminate with a Family 

5km Funwalk (flag-off at 5.30pm) at the Es-
planade on June 23. There will also be the 

lighting up of ‘Flames of Olympic’ following 

a torch run at 8pm.

 Soon said with the fast development of 

e-sports, Penang would also be preparing a 

team to take part in the inaugural e-sports event 

in Johor Sukma next year.

 On youth programmes, he said the Penang 

Youth Development Corporation (PYDC) 

held a learning and knowledge sharing music 

programme for the youths here with the Shih 

Chien University in Taiwan last December.

 Soon said PYDC also would be working 

with Penang Skills Development Corporation 

and a foreign research institute to carry out an 

‘Innovation Leadership Training Programme’, 

‘R&D Management and Innovation and In-

ternational Internship Programme’.

 “With such programmes, our youths can 

then move forward with the present eco-

nomic demands. That is also the wish of the 

state heading towards a smart city,” Soon said.

THE Penang government is determined 

to put a stop to the use of single-use plas-

tic in the state.

Welfare, Caring Society and Environ-

ment Committee chairman Phee Boon Poh 

said the state government has implement-

ed the “No To Plastic Straw” campaign as 

the initial approach.

“Penang’s ‘No To Single-Use Plastic’ 

campaign is in line with Malaysia’s road-

map towards Zero Single-Use Plastic 

(2018-2030) launched by the Ministry of 

Energy, Science, Technology, Environ-

ment and Climate Change,” said Phee 

during his winding-up speech at the state 

assembly sitting on May 2.

“Basically, the ‘No To Plastic Straw’ 

campaign will use the ‘phasing out’ ap-

proach.

“All premises that provide drinks and 

food are automatically involved in the 

campaign.

“Food and beverage premises are no 

longer permitted to provide a space where 

customers can get access to plastic straws.

“Plastic straws will only be given to 

customers upon their request and will not 

be given by default to them each time they 

purchase food or drinks.

“The premises (food and beverage) are 

allowed and also encouraged to use ‘sub-

stitute items’ to replace plastic straws such 

as those made from organic materials.”

Apart from that, Phee also gave update 

on the Mutiara Food Bank which accord-

ing to him has benefited 36,215 people.
After two years of implementing the 

programme, it has successfully collected 

738 tonnes of food consisting of vegeta-

bles (559 tonnes) and dry items (179 

tonnes).

“The scope of the programme has also 

been extended to institutes of higher learn-

ing through the ‘Food Bank Siswa’ pro-

gramme with the cooperation of Yayasan 

Food Bank Malaysia, “ added Phee.

Phee also spoke on “Empowering The 

Streets Citizens” programme initiated by 
the state government with regard to the 

welfare of the homeless in Penang.

“The main goal of the ‘Empowering 

The Street Citizens’ programme is to help 
and empower the homeless people in Pen-

ang.

“The state government through the 

Penang Island City Council (MBPP) is in 

the process of building a transit centre in 

Lot 19, Jalan C.Y. Choy to place the home-

less as well as serve as an activity centre 

for senior citizens, “ Phee said.

Quest to stop use of single-use plastic

Women’s football 
team in the works
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THE state technical consultant for 

the proposed Penang Undersea Tun-

nel project, HSSI Sdn Bhd, has re-

viewed the feasibility study report 

given by project delivery partner 

Consortium Zenith Construction Sdn 

Bhd (CZC).

Chief Minister Chow Kon Yeow 

(PH-PadangKota) said the review 

was forwarded to CZC last month. 

“The company has to make the 

necessary amendments before the 

draft is finalised and approved by the 

state government.

“HSSI was appointed in 2014 to 

assess the claims and designs by 

CZC,” Chow said when replying to 

an oral question by Mohd Yusni Mat 

Piah (PAS-Penaga) during the State 

Legislative Assembly sitting on May 

3.

Chow said the proposed tunnel 

project was in its “final stage” of the 
feasibility study.

“We have not made any payment 

to CZC for the tunnel’s feasibility 

study report as of now.

“We will only make the pay-

ment after the final draft is con-

firmed by the technical consultant 
and presented to us for approval,” 

Chow said.

Mohd Yusni had questioned the 

status of the undersea tunnel pro-

ject and amount incurred so far.

He had also asked if the anti-

graft agency was investigating the 

project and whether the project 

would be halted if any procedures 

were violated.

Chow said the Malaysian Anti-

Corruption Commission (MACC) 

had launched an investigation into the 

project in the first quarter of last year.
“We have given our fullest coop-

eration to the commission,” he said, 

adding the project was still ongoing.

On a separate note, Chow said 

the Penang government had intro-

duced an incentive to assist school 

bus operators since 2016.

“A sum of RM600 is given to 

those registered with the Land 

Public Transport Agency (APAD). 

The aim is to reduce the financial 
burden of school bus operators.

“A total of RM1,214,100 has 

been given out to the operators 

since 2016,” he said to an oral 

question by Zulkifli Ibrahim (PH-
Sungai Acheh).

Undersea tunnel project in 
‘final stage’ of feasibility study

THE Penang government will be 

working out an Emergency Re-

sponse Plan to ensure that public 

safety, public health and preserva-

tion of the environment are ob-

served and complied with during 

the process of project construction 

and operation.

The plan will outline conditions 

to be complied with during emer-

gency crisis caused by natural 

disasters, accidents and human 

negligence.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said the proposed plan 

would be in line with the Occupa-

tional Safety and Health Act 1994.

 “The plan prioritises life-sav-

ing, public health, environment 

and natural resources, socio-eco-

nomic development, culture as 

well as public and private proper-

ties.

“A special emergency response 

committee will be set up to moni-

tor and to ensure that infrastructure 

projects under the Penang Trans-

port Master Plan (PTMP) comply 

with the Emergency Response 

Plan,” Chow said when replying 

to an oral question by Ong Khan 

Lee (PH-Kebun Bunga) during the 

State Legislative Assembly sitting 

on April 29.

He added that the committee 

would be working with the gov-

ernment agencies such as the De-

partment of Environment, Depart-

ment of Occupational Safety and 

Health, the police, Fire and Rescue 

Department, hospitals, state local 

governments and other technical 

agencies.

THE  Penang Development Cor-

poration (PDC) has a total land area 

of 4,525.9 acres (1,831.5ha) in Batu 

Kawan, East Batu Kawan, South 

Penang Science Park (SPSP) and 

Byram under its care.

Chief Minister Chow Kon Yeow, 

who is also PDC chairman, said the 

industries planned for the Batu 

Kawan Industrial Park (BKIP) and 

SPSP were more focused on “pro-

moted industries” like electrical and 

electronic (E&E), light emitting 

diodes (LED), medical devices, 

aerospace, semiconductor, automo-

tive and other related activities.

He also gave a breakdown of the 

land size when responding to a 
question by Goh Choon Aik (PH 

– Bukit Tambun), who wanted to 

know how much land PDC still 

possessed in those areas, its devel-

opment plans and whether there 

would be a Batu Kawan Transport 

Master Plan during the state assem-

bly sitting at Dewan Sri Pinang on 

May 2.

The PDC land available in the 

areas mentioned is Batu Kawan 

(2,946.7 acres for mixed develop-

ment, industrial park and affordable 
housing), East Batu Kawan (622.6 

acres for mixed development, vari-

ous industries), South Penang Sci-

ence Park (173.7 acres for various 

industries) and Byram (782.7 acres 

for various industries).

Chow said the estimated invest-

ment value for each sector in Batu 

Kawan is as follows:

1) In the industrial sector, a total 

of RM10 billion is expected to be 

generated by multinational compa-

nies (MNCs) as well as companies 

from BIKP until March 2019.

2) In the business sector, a total 

of RM17.8 billion is recorded based 

on the agreements that had been 

signed.

3) In the housing sector, PDC 

had carried out Suria 1 affordable 
homes in which the development 

cost is about RM135 million and is 

expected to begin the next phase 

(Suria 2) at end of the year at a cost 

of RM127 million.

Chow said although PDC did not 

have a Batu Kawan Transport Mas-

ter Plan, it had carried out traffic and 
integrated public transport studies 

at Bandar Cassia.

“The Traffic Impact Assessment 
(TIA) report, which had been ap-

proved by Seberang Perai Munici-

pal Council on Dec 5 last year, will 

be used as a guide for public trans-

port implementation at Bandar 

Cassia in Batu Kawan,” he ex-

plained.

C h o w ,  s t a t e  e l e c t e d 
representatives and those who 
attended the State Legislative 
Assembly sitting taking a short 
break.

Emergency response plan to preserve life, environment  

Over 4,500 acres of land in Batu Kawan still under PDC
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Pix by Law Suun Ting  

GEORGE Town Conservation 

and Development Corporation 

(GTCDC) and the Penang govern-

ment are considering various op-

tions to conserve Dewan Sri 

Pinang.

Completed in 1972, Dewan Sri 

Pinang was one of the earliest 

examples of a tropical modernistic 

architecture in Penang.

GTCDC director Hamdan Ab-

dul Majid said a conservation 

management plan was being un-

dertaken to provide the state, facil-

ity managers, funders and users 

with guidelines for the future use 

of the building.

GTCDC is a tripartite partner-

ship between the Penang govern-

ment’s Chief Minister Incorpo-

rated (CMI), Think City Sdn Bhd 

and Aga Khan Trust for Culture.

It was set up to improve the 

public realm following the George 

Town Special Area Plan.

Hamdan said Dewan Sri Pinang 

was governed under the George 

Town Special Area Plan and listed 

as a Category II heritage building.

“The aim is to rejuvenate De-

wan Sri Pinang through conserva-

tion efforts. We have three re-

newal options,” he said.

Option One states minimal in-

tervention that includes repro-

gramming of existing spaces such 

as reinstating the library, enlarging 

the art gallery, creation of flexible 
auditorium space with an experi-

mental theatre and box seating; 

and reinstatement of the former 

sea-facing balcony restaurant.

Meanwhile, Option Two states 

modest intervention that focuses 

on new spaces and circulation, 

notably a larger ground floor func-

tion space; creation of a flexible 
auditorium space with an experi-

mental theatre and box seating; 

extension of the first floor facing 
the sea for a digital library; crea-

tion of a semi-outdoor food court; 

an an option for a new foyer link-

ing to the Town Hall and City Hall.

As for Option Three, it is an 

expanded version of Option Two 

that includes a further extension 

of the building towards the sea-

front, including a larger perform-

ing arts space and third floor 

space for office tenants.
“We are gathering feedback 

from the public. This display at 

Dewan Sri Pinang will be avail-

able until the end of the State 

Legislative Assembly sitting,” he 

told a press conference at Dewan 

Sri Pinang on April 30.

The public display at Dewan 

Sri Pinang ended on May 3. 

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said GTCDC was focusing 

on conservation works at the north 

seafront of George Town.

“The north seafront includes 

Dewan Sri Pinang, Medan Renong 

food court, Light Street, Fort 

Cornwallis, Jalan Tun Syed Sheh 

Barakbah and the Esplanade.

“Conservation works are now 

ongoing at Fort Conwallis, the 

upgrading works for the Espla-

nade field was completed two 

years ago, the seawall is also being 

restored. The old Fountain Garden 

has also undergone a facelift,” 

Chow said.

On plans for the east seafront, 

Chow said GTCDC was working 

with consultants and experts to 

come out with a master plan to 

conserve and develop the area.

“The east seafront includes the 

Swettenham Pier Cruise Terminal, 

Pengkalan Raja Tun Uda ferry 

terminal, and some godowns in 

Weld Quay.

“The master plan will be intro-

duced when it is completed,” he said.

Also present at the press con-

ference were state executive 

council members Jagdeep Singh 

and Zairil Khir Johari, and State 

Secretary Datuk Seri Farizan 
Darus.

It’s time to enjoy the King 
of Fruits … fresh
THE durian season is around the 

corner and tourists should not miss 

the chance to visit Penang to sat-

isfy their durian cravings.

Health, Agriculture and Agro-

Based Industry and Rural Devel-

opment Committee chairman Dr 

Afif Bahardin said the durian 

season in Penang would last for 

about two months.

“Travel companies have vari-

ous durian tour packages to attract 

tourists to Penang during this pe-

riod.

“There are durian suppliers who 

export durians to countries such as 

China. It requires various pro-

cesses such as deep freezing, to 
preserve the fruit.

“We invite the tourists to come 

and enjoy fresh durian from or-

chards or from the suppliers in the 

state,” Dr Afif told a press confer-
ence in Dewan Sri Pinang on April 

30.

Visitors at Dewan Sri Pinang 

had a sweet surprise that day after 

they were given a free durian treat 

during the Penang Durian Festival 

2019 pre-launch event.

State elected representatives, 

government officers, civil servants 
and media practitioners enjoyed 

their favourite fruit to the fullest.

Farizan (right) and Deputy Chief Minister I Datuk Ahmad Zakiyuddin 
Abdul Rahman (left) looking at the Conservation Management Plan 
of Dewan Sri Pinang.

(From right) Air Itam assemblyman Joseph Ng, Berapit assemblyman 
Heng Lee Lee and Komtar assemblyman Teh Lai Heng enjoying 
durians during the Penang Durian Festival 2019 pre-launch event.

Public opinion sought on 
conservation of Dewan Sri Pinang  
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SALUTE... Penang 
Governor Tun Abdul 

Rahman Abbas inspecting the 
guard of honour on the first 
day of the State Legislative 
Assembly sitting. 

HAPPY BIRTHDAY 
YB... State executive 
council member Jagdeep 

Singh celebrating his 48th 
birthday during lunch break 
at the State Legislative 
Assembly in Dewan Sri 
Pinang. 

HARD AT WORK... 
Reporters working on 
their stories during the 

State Legislative Assembly in 
Dewan Sri Pinang. 

ALL TOGETHER... 
Penang Governor Tun 
Abdul Rahman Abbas, 

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, State Legislative 

Assembly Speaker Datuk Law 
Choo Kiang and State Secretary 
Datuk Seri Farizan Darus taking 
a group photo with the media 
practitioners on the first day of 
the State Legislative Assembly.

YUMMY STUFF... Those 
on duty waiting in line 
for delicious ais kacang 

during lunch break at the State 
Legislative Assembly sitting.
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Story by Tanushalini 
Morote
Pix by Alvie Cheng

PRIOR to GE14, Penang and 

the federal government were 

on opposite sides of the fence.

With Pakatan Harapan (PH) 

taking over Putrajaya in GE14, 

both are now on the same 

page, thus removing some of 

the “obstacles” to the state’s 

plans and programmes.

“Prior to GE14, the state 

government did not share a 

close relationship with the 

federal government as we were 

the ‘opposition’ back then but 

now we are able to work close-

ly together.

“For instance, we have good 

co-operation with the state 

education department and the 

working relationship is there,’’ 

said Deputy Chief Minister II 

Prof Dr P. Ramasamy during a 

brief chat on April 16.

Among the  promises  in 

PH’s manifesto was the setting 

up of a Tamil secondary school 

in Penang.

Since 2012, the state gov-

ernment has allocated a piece 

of land for a Tamil secondary 

school to be built  in Batu 

Kawan - which would be a 

first in the state.

Ramasamy hopes that the 

Pakatan Harapan’s manifesto 

for Penang can be realised 

with the change of government 

at the federal level.

“My first hope is to see our 

‘fight’ for a Tamil secondary 

school in Penang is fulfilled 

with the cost of development 

(building of the school) borne 

by the federal government.

“We made the promise when 

the  Finance Minis ter  Lim 

Guan Eng was still the Chief 

Minister,’’ he said.

Besides that, Ramasamy, 

who holds the portfolio of 

economic planning, education, 

human resources and science, 

technology & innovat ion , 

stated that the state govern-

ment is giving emphasis to the 

development of human capital 

by empowering its education 

sector.

“Penang wants to move be-

yond ‘unskilled’ employment 

as there is a need to increase 

the pool of skilled labour. 

“We want to ensure that 

Penangites as well as Malay-

sians are equipped with the 

necessary technical skills in 

line with the Industrial 4.0. 

“There is a need to build up 

the ‘skill level’ in Penang with 

regard to workforce as there 

are only 32% of skilled work-

ers in Penang whereas at na-

tional level it is around 30%.

“That is why it is important 

to emphasise on skilled based 

education programmes such as 

TVET (Technical and Voca-

tional Education Training) so 

that Penangites and Malay-

sians as a whole can move up 

the economic ladder. 

“Even if you come out 

from university, you need 

to be skilled to be able to 

fit into to the demand of 

the industries, and for 

that you must go for 

‘real training’,” add-

ed Ramasamy.

“Talking about 

the industries, 

we  a r e  now 

moving towards high-end in-

dustries which produce high-

end products and this requires 

high level of skills.

“So the target is how do we 

create this skilled workforce? 

That is why we created the 

Science Council, Pen-

ang Tech Dome, Pen-

ang Digital Library 

and are conducting 

various classes re-

lated to the STEM 

field.

“Even-

tually we have no choice but 

to embrace digitisation and 

bring these skills to school 

students at primary and sec-

ondary level,” he said.

Quest for Tamil secondary school continues
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Story by Christopher Tan
Pix by Darwina Mohd Daud  

DEVELOPING smart cities is 

happening all over the world.  

It is a journey where cities be-

come more connected and net-

worked using technology and data 

analytics.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

said Penang was also heading to-

wards the direction of transforming 

into a smart state.

“The local councils do not want 

to be left behind in this journey. It is 

happening all over the country and 

the world.

“Our local councils want to be 

part of this experience and they hope 

to work with technology providers 

to come up with smart initiatives.

“However, these smart initiatives 

must be integrated and connected. 

They must have a masterplan or an 

integrated plan to roll out the various 

initiatives (so that they complement 

each other).

“The councils must not have a silo 

mentality. It will be costly if we do 

things piecemeal. Smart initiatives 

must be looked at holistically,” Chow 

told Buletin Mutiara on May 6.

Chow gave an example of some 

closed-circuit television (CCTV) 

cameras on the island that were 

equipped with facial recognition 

technology to keep Penang safer.

One of the 68 election promises 

in the state’s Pakatan Harapan 

manifesto was to install 1,000 

CCTVs to make Penang safer.

As of January this year, the Pen-

ang Island City Council (MBPP) has 

installed 767 CCTV units and was 

planning to install 150 more. 

The Seberang Perai Municipal 

Council (MPSP) has installed 130 

units and was planning to set up 

another 94.

Chow said technology would be 

an asset to Penang.

“With technology, we can make 

our cities safer and this would be 

welcomed by residents, tourists and 

investors. Those visiting Penang 

would be happy to come to a place 

where they can feel safe,” he said.

Chow reiterated that the Penang 

government has one term to fulfil its 

election promises.

“Even the state Opposition Lead-

er understands that the government 

has one term to fulfil its promises. 
“We have 68 promises to be ful-

filled and we have delivered around 
65% of them after just one year. 

There are some promises that are in 

the process of being fulfilled, some 
being reviewed and others awaiting 

approvals such as the Penang Trans-

port Master Plan (PTMP).

“We will try our best to deliver 

our promises on time,” he said.

Chow also said that history was 

created when Penang became the 

first state in the country to limit the 
tenure of the Chief Minister to two 

terms.

The Bill was tabled and passed at 

the State Legislative Assembly last 

November.

“Besides delivering what was 

promised in the manifesto, it is also 

a process to allow new leadership to 

drive forward.

“I feel the period is sufficient for 
a Chief Minister or a Mentri Besar 

to work on his vision and bring 

changes to the state and the people.

“I believe the successor would 

continue the good efforts or initia-

tives left behind by his predecessor 

if the two-term period is insufficient 
for those efforts to be realised,” he 
said.

Chow also said the state managed 

to appoint the state Opposition 

Leader as the chairman of the State 

Assembly’s Public Accounts Com-

mittee (PAC) without any problem, 

thus fulfilling another election prom-

ise.

He added most development on 

the island was centered at the north-

east coast due to the topography. 

“Because of that, the Tun Dr Lim 

Chong Eu Expressway serves as an 

effective solution to bring traffic 

from the north of the island to the 

south. However, the expressway is 

not a dedicated one. It allows entries 

and exits from many directions, 

hence, the capacity to cater to more 

traffic is limited.
“We believe the proposed three 

expressways and the Pan Island Link 

1 (PIL1) highway can act as alterna-

tives to the existing road network,” 

Chow commented on 

one of the PTMP com-

ponents as well as Con-

sortium Zenith Construc-

tion’s proposed three major roads 

project, which are part of the 68 

election promises.

He said the existing road network 

could no longer cope with the in-

creased traffic.
On promoting a green state, 

Chow said the community could 

also play their role in greening Pen-

ang.

“It should not be solely dependent 

on the government. The corporate 

sector can work with the local com-

munities and the local councils to 

plant saplings in areas that are ear-

marked by the local councils,” he 

said.

The Penang government has 

planted 274,000 saplings across the 

state and is aiming to plant 100,000 

more, as stated in the state election 

manifesto.

Fulfilling promises,           
building a future

IN this second of our series to mark the first anniversary of the 
Pakatan Harapan (PH) state government following last May’s general election 

(GE14), Buletin Mutiara spoke to the Chief Minister and state exco 
members on the promises made in the PH manifesto. 

Part three will appear in the next issue of Buletin Mutiara.
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ஜார்ஜ்டவுன் - பினாங்கு மாநில சமத்துவ வவலல 

வாய்ப்பு க�ாளல�யின் மூலம் இம்மாநிலத்தில் 

வவலல வாய்ப்பு மற்றும் பதவி உயரவு கபறுவதில் 

இனமத வபதமின்றி சமத்துவமான க�ாளல�லய 

அமல்படுத்த முடியும் என பினாங்கு மாநில 

சட்டமன்்ற கூட்டத்கதா்டரின் வபாது தனது 

கதாகுப்புலையில் இவவாறு பினாங்கு மாநில 

இைண்டாம் துலை முதல்வர வபைாசிரியர 

ப.இைாமசாமி குறிப்பிட்டார. உளளூைாடசி 

வவலலநிமித்த குழுவினர இம்மாநிலத்தில் 

கதாழில்துல்ற நிறுவனங்�ளில் பணியாளர�லள 

நியமிக்கும் வபாதும் அல்லது அவர�ள பணியில் 

இருக்கும் �ாலம் வலை எவவித இனவாத 

பாகுபாடும் நி�ழாமல் இருப்பலத இக்குழு 

உறுதிப்படுத்தும். வமலும், முதலாளி�ள 

பணியி்டத்தில்  தி்றநத மனநிலலயில் 

எவவித நிபநதலனயும் விதிக்�ாமல் எநத 

இனத்தவலையும் தடுக்�ாமல் அவர�ளின் 

தி்றலம�லள கவளியி்ட உரிலம�ள வழங்�ப்ப்ட 

வவணடும் என வ�டடுக்க�ாண்டார.

 இதனில்டவய, நம்பிக்ல� கூட்டணி 

அைசு தனது வதரதல் வாக்குறுதி புத்த�த்தில் 

குறிப்பிடடுளள 33ஆவது வாக்குறுதியின் 

பினாங்கு மாநிலத்தில் சமத்துவமான வவலல வாய்ப்பு 
க�ாளல�  அமல்்படுத்்தப்்படும் - வ்பராசிரியர்

மாநில இரண்ாம் துணை முதல்வர் 
பேராசிரியர் ே.இராமசாமி 

படி சமத்துவ வவலல வாய்ப்பு ஆலையம் 

(suruhanjaya peluang pekerjaan saksama) 

அலமக்� இைக்�ம் க�ாணடுளளது.  இதன் 

மூலம், தனியார மற்றும் கபாதுத் துல்றயில் 

தற்வபாலதய சநலதக்கு ஏற்்ற தி்றலம, 

அறிவாற்்றல் மற்றும் புத்தாக்� தி்றன் க�ாண்ட 

பணியாளர�லள நியமிக்� முடியும் என பில்ற 

சட்டமன்்ற உறுப்பினருமான வபைாசிரியர 

நம்பிக்ல� கதரிவித்தார.

 கதா்டரநது, மாநில அைசு துல்ற�ளில் 

உ்டல்வபறு குல்றநதவர�ளுக்கு வவலல வாய்ப்பு 

வழங்� பினாங்கு மாநில கசயலலவ துல்ற 

கபாதுத்துல்ற ஆலையத்து்டன் இலைநது 

கசயல்படுகின்்றது. இதுவலை பினாங்கு மாநில 

அைசு துல்றயில் 53 ஊழியர�ள (1%) 14 அைசு 

துல்றயில் பணி நிமித்தம் கசய்யப்படடுளளனர 

என்பது குறிப்பி்டத்தக்�தாகும். 

 வமலும், புளளியல் துல்றயின் 

குறியீடடின்படி, பினாங்கு மாநிலத்தில் 

�்டநத 2017-ஆம் ஆணடு வவலல இல்லா 

திண்டாட்டம் 2.1% (மவலசியாவிவலவய 

2-ஆவது குல்றநத விகிதம்) பதிவாகியுளளது. 

இப்பிைசசலனக்குத் தீரவுக்�ான மாநில அைசு 

பினாங்கு கதாழில், உதவி மற்றும் தி்றலம 

லமயத்தின் (CAT CenTre) மூலம் �்டநத 

மாரச 2009 முதல் மாரச 2019 வலை 10,975 

வவலலயில்லாவதார பதிநதுளள வவலளயில் 

அதில் 6,490 வபருக்கு அவைவர தகுதிக்கு 

ஏற்ப வவலல வாய்ப்பு கில்டத்துளளது. எனவவ, 

வமற்�ல்விலய முடித்த பட்டதாரி�ள அல்லது 

வவலல வதடுவவார இம்லமயத்லத அனு�லாம்.

 இதனில்டவய, முதல் தமிழ் 

இல்டநிலலப்பளளி நிரமாணிப்பு குறித்து 

பா�ான் ்டாலாம் சட்டமன்்ற உறுப்பினர சத்தீஸ் 

முனியாணடி வ�ளவி எழுப்பினார. அதற்கு 

கபாருளாதாை திட்டமி்டல்,  மனித மூலதன 

வளரசசி, �ல்வி, அறிவியல், கதாழில்நுடபம் 

& புத்தாக்� ஆடசிக்குழு உறுப்பினருமான 

வபைாசிரியர ப.இைாமசாமி முதல் தமிழ் 

இல்டநிலலப்பளளி அலமக்� கதா்டரநது 

முயற்சி�ள வமற்க�ாளளப்படும் என்்றார. 

அணலமயில் நல்டகபற்்ற மவலசிய வதசிய 

தமிழ்�ல்வி மாநாடடில் தமிழ்ப்பளளி�ளில் 

தமிழ்ப்பா்ட �ற்்றல் மற்றும் �ற்பித்தலல 

வமம்படுத்தவும் வலுப்படுத்தவும் முடிவு�ள 

வமற்க�ாளளப்பட்டது பாைாட்டக்குரியதாகும்.

 மாநில அைசு சி்றநத வமம்பாடடு 

மற்றும் திட்டமி்டல் மூலம் கபாருளாதாைத்லத 

வமம்படுத்தவும், �ல்வியின் மூலம் சி்றநத 

மனித மூலதனத்லத உருவாக்�வும் நம் 

அன்்றா்ட வாழ்க்ல� முல்றயில் அறிவியல், 

கதாழில்நுடபம் & புத்தாக்�த்தின் மூலம் 

அறிவாரநத சமுதாயத்லத உருவாக்கி 

பினாங்கு2030 இலக்ல� கமய்பிக்� அலனவரும் 

ஒன்றிலைநது பாடுப்படுவவாம். 

பினாங்கு மாநில அைசு தமிழ் 

இல்டநிலலப்பளளி  �டடுவதற்கு 

நில ஒதுக்கீடு வழங்குவதா� 

அளித்த வாக்குறுதிலய 

நில்றவவற்றும். இருப்பினும் தமிழ் 

இல்டநிலலப்பளளி �டடுவதற்கு 

கூட்டைசு அலமசசின் அனுமதி 

கபறுவது அவசியம், ஏகனனில், 

முதலில் �ல்வி அலமப்பில் க�ாளல� 

ரீதியான மாற்்றங்�ள க�ாணடு 

வை வவணடும். மாநில இைண்டாம் 

துலை முதல்வர வபைாசிரியர 

ப.இைாமசாமி இத்திட்டம் குறித்து 

கூட்டைசு அலமசசு்டன் கதா்டரபுக் 

க�ாணடு வருகி்றார, என மாநில 

முதல்வர வமதகு சாவ க�ான் யாவ 

கதரிவித்தார.

 முத்துச கசய்தி�ள 

நாளிதழின் வதரதல் வாக்குறுதி 

அறிக்ல�யின் அல்டவுநிலல 

குறித்த சி்றப்பு வநரக்�ாைலில் 

தமிழ் இல்டநிலலப்பளளியின் 

நிலலப்பாடடிலனப் பற்றிய 

வ�ளவிக்கு முதல்வர இவவாறு 

பதிலளித்தார.

 கூட்டைசு  அலமசசின் 

க�ாளல� ரீதியான மாற்்றங்�ள 

அல்லது �ல்வி சட்டத்தில் திருத்தம்  

பினாங்கில் தமிழ் இடைநிடைப்பள்ளி நிர்ாணிப்பதற்கு முதலில் கல்வி 
அட்பபில்  ககாள்டக ரீதியான ்ாற்்றங்கள் ககாண்டு வர வவண்டும் - முதல்வர

க�ாணடு வநதால் மடடுவம தமிழ் 

இல்டநிலலப்பளளி �ட்ட்டம் 

�ட்ட கதா்டங்� முடியும், என்்றார. 

வமலும் இத்திட்டம் கசயல்படுத்த 

மாநில  அைசு உதவி வழங்கும் என 

கதரிவித்தார. 

 பினாங்கு மாநில அைசு 

அளித்த 68 வதரதல் வாக்குறுதி�ளில் 

43 அல்லது 65% வாக்குறுதி�ள 

ஓர ஆணடு �ால அவ�ாசத்தில் 

நில்றவவற்்றப்பட்டன.

 இ ன் னு ம் 

நில்றவவற்்றப்ப்டாத வாக்குறுதி�ளில் 

சில திட்டமிடடுளளதா�வும் ; சில 

மறு ஆய்வுக்கு உடபடடுளளன; சில 

திட்டங்�ள அனுமதி கபறுவதற்கு 

�ாத்திருப்பதா�வும் வமலும் 

குறிப்பிட்டார. 

 �்டநத ஆணடு நவம்பர 

மாதம், மாநில அைசிதழ் சட்டத்தில் 

திருத்தம் கசய்யப்படடு  மாநில 

முதல்வருக்�ான பதவி �ாலம்  

இைணடு தவலைக்கு நிலலநிறுத்தம் 

கசய்யப்பட்டது சி்றநத 

அல்டவுநிலலயா� �ருதுவதா�த் 

கதரிவித்தார. 

 ஒரு முதல்வர 

மாநிலத்திற்கும் கபாது மக்�ளுக்கும் 

சி்றநத க�ாளல�யின் அடிப்பல்டயில் 

முன்வனற்்றம் மற்றும் வமம்பாடு 

க�ாணடு வருவதற்கு 10ஆணடு�ள 

வபாதுமானது என விளக்�மளித்தார. 

 வதரதல் வாக்குறுதி�ளிவல 

கபரிய சவாலா� விளங்குவது 

பினாங்கு வபாக்குவைத்து 

கபருநதிட்டத்லத அமலாக்�ம் 

கசய்வவத ஆகும்.இத்திட்டம் 

கசயல்படுத்த 42 பில்லியன் நிதி 

ஒதுக்கீடு வதலவப்படும். இநதப் 

வபாக்குவைத்து கபருநதிட்டத்தில் 

�்டல் வழி சுைங்�ப்பாலத, 

கநடுஞசாலல அலமத்தல் 

மற்றும் விலைவு இையில் வசலவ 

நிரமாணித்தல் என உளள்டங்கும்.

 கபாறுலம �ாத்தல் 

என்்ற க�ாளல�லயப் பின்பற்றி 

ஒரு திட்டம் கசயல்படுத்த நீண்ட 

�ால அவ�ாசம் வதலவப்பட்டாலும் 

மக்�ளின் நன்லமக்�ா� 

நம்பிக்ல�யு்டன் அத்திட்டத்லத 

கசயல்படுத்துவவன் என கூறினார. 

ஆடசிக்குழு உறுப்பினைா� இருநத 

�ாலத்திலும் இநத க�ாளல�லயப் 

பின்பற்றுவதா�வும்  ஒரு திட்டத்லத 

அமல்படுத்துவதில் அவசைம் 

�ாடடுவதில் எவவித பயனும் இல்லல 

என முதல்வர கதரிவித்தார. 

 பினாங்கு மாநிலத்லத 

விவவ� ந�ைமா� பிை�்டனப்படுத்த 

பல உருமாற்றுத்திட்டங்�ள 

அமல்படுத்துவதா�வும் வமலும் 

கதரிவித்தார. மாநில இரு ஊைாடசி 

மன்்றங்�ளின் துலையு்டன் பல 

திட்டங்�ள குறிப்பா� தீவுப்பகுதியில் 

மு� அல்டயாளம் �ாணபிக்கும் 

இை�சிய �ண�ாணிப்பு வ�மைா 

கபாருத்தப்பட்டது தக்� சான்்றா� 

தி�ழ்கி்றது. 

மாநில முதல்வர் சாவ் க�ான் யாவ் பேர்�ாைலில பதர்தல ்வாக்குறுதி 
நிணைப்வறைம் குறித்து ேதலளித்தார்.
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ஜாரச்டவுன் - "மாநில அைசு பி40 மற்றும் 

எம்40 தைப்பு மக்�ள கசாநத வீடு வாங்கும் 

இலக்கில் வாங்கும் சக்திக்கு உடபட்ட 

ஏ, பி, சி -ை� வீ்டலமப்புத் திட்டத்தின் கீழ் 

102,052 வீடு�ள அதாவது 29,959 வீடு�ள 

முழுலமயா� �ட்டப்படடுளளன; 23,567 

வீடு�ள �டடுமானத்தில் உளளன; 48,054 

வீடு�ள வமம்பாடடுத் திட்டம் வமற்க�ாளள 

ஒப்புதல் கப்றப்படடுளளன. இநத எணணிக்ல� 

மாநில அைசு அளித்த வதரதல் வாக்குறுதி 

அறிக்ல�யில் குறிப்பிட்ட 75,368 வீடு�ள 

எணணிக்ல�லய வி்ட அதி�மா� உளளன," 

என உளளூைாடசி, வீ்டலமப்பு மற்றும் 

ந�ரபு்ற & கிைாமப்பு்ற வமம்பாடு திட்டமி்டல் 

ஆடசிக்குழு உறுப்பினர கஜக்டிப் சிங் டிவயா 

கதரிவித்தார.

 மாநில அைசு பினாங்கு வமம்பாடடுக் 

�ழ�த்தின் வாயிலா� 18 வாங்கும் 

சக்திக்கு உடபட்ட வீ்டலமப்புத் திட்டங்�ள 

திட்டமிடடுளளன. அதில் இநத ஆணடு 3 

வீ்டலமப்புத் திட்டங்�ளான ஜீைான் கைசி்டன்சி, 

பட்டகவாரத், டுவா கைசி்டன்சி, கதலுக் 

கும்பார மற்றும் கத ைாய்ஸ் எஸ் பி கசல்லலயா, 

ஜாரச்டவுன் ஆகியலவ முழுலமப்கபற்று கபாது 

மக்�ளி்டம் வீடு�ள ஒப்பல்டக்�ப்படும் என 14-

வது சட்டமன்்ற இைண்டாம் தவலைக்�ான 

முதல் கூட்டத்கதா்டர கதாகுப்புலையில் 

இவவாறு கதரிவித்தார. 

 பினாங்கு மாநிலம் அலனத்துல� 

விவவ� ந�ைமா� வருகின்்ற 2025-ஆம் 

ஆணடுக்குள பிை�்டனம் கசய்யும் கபாருடடு 

்ாநிை அரசு வதரதல் அறிகடகடயக காட்டிலும் கூடுதல் 
வாங்கும் சகதிககு உட்்பட்ை வீடுகள் நிர்ாணிககும் - கெகடிப

தற்வபாது ஆறு திட்டங்�ள கசயல்படுத்துகி்றது. 

அவவல�யில் வருகின்்ற ஆ�ஸ்ட மாதம் 

கதா்டங்கி முதல் �ட்ட விவவ� வா�ன நிறுத்தும் 

திட்டம் அமல்படுத்தப்படும். இத்திட்டத்தில் 

தீவுப்பகுதியில் 12,000 வா�ன நிறுத்தும் 

இ்டங்�ளும் கபருநிலப் பகுதியில் 24,000 வா�ன 

நிறுத்தும் இ்டங்�ளும் விவவ� �ார நிறுத்தும் 

இ்டமா� உருமாற்்றம் �ாணும். இத்திட்டம் 

விவவ� கசயல்பாடு மற்றும்  'e-wAlleT' - 

பயன்பாடு க�ாணடு அமல்படுத்தப்படும் என 

்டத்வதா க�ைாமாட சட்டமன்்ற உறுப்பினருமான 

கஜக்டிப் கதரிவித்தார. 

 �்டநத 2016, ஜூன் மாதம் மாநில 

அைசு அறிமு�ம் கசய்த அடிப்பல்ட �ழிவு�ளில் 

இருநது தனிலமப்படுத்தும் திட்ட அமலாக்� 

ந்டவடிக்ல�லயக் �டினமா� க�ாணடு வை 

வவணடும் என புலாய் தீக்குஸ் சட்டமன்்ற 

உறுப்பினர லீ சுன் கிட வலியுறுத்தினார. 

ஏகனனில், கபாது மக்�ள மறுசுழற்சி திட்டத்லத 

பின்பற்றுவதில் வதால்வி எதிரவநாக்குவதால் 

இவவாறு கூறினார. 

 "2016 முதல் மாரச 2018 வலை 

இத்திட்டத்லத அமல்படுத்தத் தவறிய 59 

நில குடியிருப்பாளர�ளுக்கு அபைாதம் 

விதிக்�ப்பட்டன; ஊைாடசி மன்்றம் கசய்த 

வசாதலனயில் குப்லப�லள முல்றயா� 

ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் கெக்டிப் சிங் டிபயா

மறுசுழற்சி கசய்வதற்கு  இ்டத்லத ஏற்பாடு கசய்யாத 31 அடுக்குமாடி குடியிருப்பு�ளுக்கும் 

அபைாதம் விதிக்�ப்பட்டன; அடிப்பல்ட �ழிவு�ளில் இருநது தனிலமப்படுத்தும் ந்டவடிக்ல�லய 

வமற்க�ாளளாத வணி�த் தலங்�ளுக்கு 562 அபைாத வநாடடீஸ் விடுக்�ப்பட்டன," என புலாவ 

திக்கூஸ்  கதாடுத்த வ�ளவிக்கு கஜக்டிப் சிங் கதாகுப்புலையில் இவவாறு பதிலளித்தார. 

ஜார்ஜ்டவுன் - பினாங்கில் மி� 

பிைசித்தி கபற்்ற இநதியர�ளின் 

வணி� தலமான லிட்டல் 

இநதியாலவ வமம்படுத்தப்ப்ட 

வவணடும். விழாக் �ாலங்�ளில் 

குறிப்பா� தீபாவளி, கபாங்�ல் 

வபான்்ற பணடில� �ாலத்தில் 

அங்கு இநதியர�ளின் �லல 

மற்றும் �லாசசாைத்லத 

நிலலநிறுத்தும் வநாக்கில் 

வணை விளக்கு�ள மற்றும் 

அலங்�ாைங்�ள கபாருத்தப்ப்ட 

வவணடும் என இைண்டாம் 

தவலைக்�ான பினாங்கு 

சட்டமன்்ற கூட்டத்கதா்டரில் 

தமது கதாகுப்புலையில் இவவாறு 

வ�ாரிக்ல� விடுத்தார பத்து உபான் 

சட்டமன்்ற உறுப்பினர குமவைசன். 

இதன்மூலம் உளளூர மற்றும் 

கவளிநாடடு சுற்றுப்பயணி�ளுக்கு 

சி்றநத சுற்றுலா தலமா� அலமயும் 

என நம்பிக்ல� கதரிவித்தார.

 கதா்டரநது, பினாங்கு 

இநது அ்றப்பணி வாரியம் 2008-

ஆம் ஆணடு கதா்டங்கி தனது 

சி்றநத நிரவா�த்தால் இம்மாநில 

இநதியர�ளின் சமூ�நலம், 

மாைவர�ளுக்கு �ல்வி உப�ாை 

சம்பளம், ஆலயம் மற்றும் 

இடு�ாடு என இநதியர�ளின் 

நலனுக்�ா� கசவகவன 

பினாங்கில் லிட்டல் இந்தியா மேம்படுத்தப்ப்ட மேண்டும - குேமேசன்

சி்றநத வசலவயாற்றுகி்றது 

என  பாைாடடினார. அவதவவலளயில் 

பினாங்கு இநது அ்றப்பணி வாரியம் 

சுங்ல� டுவாவில் அலமநதிருக்கும் 

� வீை�ாளியம்மன் ஆலயத்லத 

நிரமாணிக்� மாற்று நிலம் வழங்� 

வவணடும் என வ�ாரிக்ல� விடுத்தார.

 வமலும், மாநில அைசின் 

தங்�த் திட்டம் கதா்டரநது 

அமல்படுத்தப்படடு வருகி்றது. 

இவவாணடு மூத்தக்குடிமக்�ளுக்�ான 

தங்�த் திட்டம் உதவித்கதால� 

வழங்கும் நி�ழ்வு க�ாம்தார 

மூன்்றாவது மாடியில் ஏற்பாடு 

கசய்யப்படடிருநதது. பத்து 

உபான் கதாகுதியில் மடடும் சுமார 

5,569 மூத்தக்குடிமக்�ள இநத 

உதவித்கதால�லய கபறுகின்்றனர. 

மூத்தக்குடிமக்�ள வநைடியா� 

வருல�யளித்து ஊக்�த்கதால�லயப் 

கப்ற சிைமத்லத வமற்க�ாளவதால் 

இநத உதவித்கதால�லய 

அவர�ளின் வங்கி �ைக்கு�ளில் 

வநைடியா� கசலுத்தி வி்ட வவணடும் 

என வ�டடுக் க�ாண்டார. 

 மாநில அைசு வங்கி�ளு்டன் 

இலைநது முயற்சி�ள வமற்க�ாணடு 

வருவதா� ஆடசிக்குழு உறுப்பினர பீ 

புன் வபா குமவைசனின் வ�ளவிக்கு 

இவவாறு பதிலளித்தார.

 பினாங்கு மாநில அைசு 

இங்குளள கவளளப் பிைசசலனலய 

எதிரக�ாளள நிவாைைத் 

திட்டங்�லள வமற்க�ாணடு 

வருவது அலனவரும் அறிநதவத. 

தற்வபாது மிவ்டன் லைடஸ், 

ைலாமான் கசநவதாசா, தாமான் 

சன்வவய், புக்கிட �ம்பீர ஆகிய 

இ்டங்�ள கவளளப் பிைசசலனலய 

எதிரவநாக்குகின்்றது. இதன் 

கதா்டரபா� தஞவசாங் பூங்�ா 

சட்டமன்்ற உறுப்பினரும் ஆடசிக்குழு 

உறுப்பினருமான சாய்ரில் கீர 

கஜாைாரி அவர�ளுக்கு குமவைசன் 

எழுதிய �டிதத்திற்கு மாநில அைசு 

இநத விணைப்பத்லத பரிசீலிக்கும் 

என பதில் கில்டக்�ப்கபற்றுளளது 

என்்றார. இநத கவளள நிவாைைத் 

திட்டம் விலைவில் அமல்படுத்தப்படும் 

என நம்பிக்ல� கதரிவித்தார.

 பத்து உபான் கதாகுதியில் 

புடசால் விலளயாடடு லமய 

நிரமாணிப்புத் திட்டத்லத 

ேத்து உோன் சட்்மன்ை உறுப்பினர் ஆ.குமபரசன்

விலைவுப்படுத்த வவணடும் என 

வ�டடுக்க�ாண்டார. இதன்மூலம் 

அவவட்டாை இலளஞர�ள 

சு�ாதாைமான வாழ்க்ல� முல்றலய 

அமல்படுத்தவும் நல்ல வழியில் 

வநைத்லத கசலவி்டவும் இயலும். 

 க த ா ்ட ர ந து , 

இளம் விலளயாட்டாளர�ள 

எதிர�ாலத்தில்  சி்றநத �ாற்பநது 

வீைைா� உருவாக்� பினாங்கு 

�ாற்பநது சங்�ம் அடிப்பல்ட 

பயிற்சி�ள வமற்க�ாளள நிதி 

ஒதுக்கீடு வழங்� வவணடும் என 

ஆவலாசலன வழங்கினார.

 பினாங்கு மாநில 

அைசு ஓைாணடு �ாலமா� (14-

வது கபாதுத் வதரதலுக்குப் 

பின்னர) தனது தி்றலமயான 

நிரவா�த்லத கசயல்படுத்தி 

வருவலத பாைாடடினார. வமலும், 

அடிப்பல்ட �ழிவு�ளில் இருநது 

தனிலமப்படுத்தும் திட்டத்தின் 

மூலம் மறுசுழற்சி விகிதம் 

பினாங்கில் அதி�ரித்துளளது. 

வமலும், இநத விகிதத்லத 

அதி�ரிக்� மறுசுழற்சி கசய்யும் 

தைப்பினருக்கு சன்மானம் 

வழங்�ப்ப்ட வவணடும் என பத்து 

உபான் சட்டமன்்ற உறுப்பினர 

வ�டடுக் க�ாண்டார.
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செபராங் செயா - "ஒரு ெங்்கத்தை சிறநதை 

மு்றயில் வழிநடததை தை்ை்ைததுவம் 

அடிததைளைா்கத தி்கழ்கிறது. ்கடநதை ்காைங்்களில் 

ெங்்கங்்களிலை சதைாழிறெங்்கம் முதைன்ை 

வகிதது, சதைாழிைாளர்களின உரி்ை்கள் 

அனறும் இனறும் பாது்காக்கபபடுகிறது. 

அது லபாைலவ, இநதை லதைசிய ைைாயா 

தைமிழ்பபள்ளி ஆசிரியர  ெங்்கததில் அதி்கைான 

ஆசிரியர்கள் இ்ைநது ஆசிரியர்கள் 

எதிரலநாககும் ெவால்்கள் ்க்ளதைல்; ்கல்வி 

ொரநதை விவ்காரங்்களுககுக குரல் ச்காடுததைல்; 

தேசிய மலாயா ேமிழ்ப்பள்ளி ஆசிரியர்  ெஙகம் சிறநே 
ேலலலமத்துவத்லே்ப பிரதி்பலிகக தவண்டும் - த்பராசிரியர் இநது அறபபணி வாரிய தை்ை்ை நிரவா்க 

அதி்காரி டதலதைா இராைெநதிரன, ைைாயா 

தைமிழ்பபள்ளி ஆசிரியர லதைசிய ெங்்கத 

து்ை தை்ைவரும் பினாங்கு கி்ளயின 

தை்ைவருைான எம்.ஜி குைார, பினாங்கு 

ைாநிை  தைமிழ்பபள்ளி்களுக்கான சிறபபு 

செயறகுழுத தை்ைவர டதலதைா ல்க அனபழ்கன 

ைறறும் பிரமு்கர்கள் ்கைநது ச்காணடனர. 

 இபபடட்றயில் பினாங்கு ைாநிை 

தைமிழ்பபள்ளி்யச் லெரநதை 500-ககும் லைறபடட 

ஆசிரியர்கள் ்கைநது ச்காணடு பயனசபறறனர. 

ைாைவர்களுககு ்கல்வித திடடங்்கள் 

வழிநடததைல் ஆகிய்வ லைறச்காள்ள 

இச்ெங்்கம் வழி்காடடியா்கத தி்கழும்  என 

ைாநிை இரணடாம் து்ை முதைல்வர லபராசிரியர 

ப.இராைொமி ல்கடடுகச்காணடார.

 "1964- ஆம் ஆணடு சதைாடங்்கபபடட 

இச்ெங்்கததிறகு உயிரூடடுவதைறகும் 

எதிர்காைததில் ஆக்கபபூரவைான 

திடடங்்கள் நடததுவதைறகும் அ்னதது 

தைமிழ்பபள்ளி, பாைரபபள்ளி, லதைசிய ைறறும் 

இ்டநி்ைபபள்ளி்யச் ொரநதை தைமிழ் 

ஆசிரியர்கள் இச்ெங்்கததில் இ்ைநது 

செயல்பட லவணடும்," என பினாங்கு ைாநிை 

து்ை முதைல்வலராடு இ்ைநது ஆசிரியத்தை 

வலுபபடுததும் படட்ற்ய அதி்காரபபூரவைா்கத 

சதைாடககி ்வதது இவவாறு சதைரிவிததைார.

 இநநி்கழ்வில் பினாங்கு ைாநிை 

தைமிழ்பபள்ளி்களின அ்ைபபாளர சிங்்காரலவலு, 

இப்ேட்்ணைணய மாநில இரண்ாம் துணை முதல்வர் பேராசிரியர் ே.இராமசாமி கதா்க்கி ண்வத்தார். 
(உ்ன் ்த்பதா இராமசந்திரன், எம்.ஜி குமார், ்த்பதா ப� அன்ேழ�ன் மறறும் பிரமு�ர்�ள்)

ேட்்ணையில �லந்து க�ாண் தமிழப்ேள்ளி ஆசிரியர்�ள்

ொவி - ைலைசிய இநதுதைரை ைாைனற, 

பினாங்கு கி்ளயின ஏறபாடடில் அடிபப்ட 

ெையப பயிறசி & இ்ளஞர மு்காம் 2019 

ஆறாவது ஆணடா்க சபரைாததைாங் திங்கி 

தைமிழ்பபள்ளியில் இனிலதை ந்டசபறறது. 

இரணடு நாட்களுககு (27- 28 ஏபரல் 2019) 

ந்டசபறற இம்மு்காமில் சபரைாததைாங் திங்கி 

தைமிழ்பபள்ளியில் ஐநதைாம் ஆணடு பயிலும் 90 

ைாைவர்கள் ்கைநது ச்காணடு பயனசபறறனர.

 இநநி்கழ்வின நி்றவு நாளில் 

்கைநது ச்காணடு சிறபபு்ர வழங்கிய பினாங்கு 

இநது அறபபணி வாரிய தை்ை்ை நிரவா்க 

அதி்காரி டதலதைா இராைெநதிரன  இநதுதைரை 

ைாைனறததின இம்முயறசியி்ன பாராடடினார. 

இநதிய ெமுதைாயம் குறிபபா்க நல்சைாழுக்கம் 

ச்காணட ைாைவர்க்ள உருவாக்க 

இம்ைாதிரியான மு்காம்்கள் அவசியம் என 

எடுதது்ரததைார. லைலும், பிற ெங்்கங்்கள், 

்கழ்கங்்கள் ைறறும் ஆைய நிரவா்கங்்கள் 

இநதிய ைாைவர்கள் பயனசபறும் நி்கழ்வு்க்ள 

அவவபலபாது வழிநடததை லவணடும் எனவும் 

நல்லொழுக்கம் மிக்க 
மொணவர்களை உருவொக்க  

சமயக்கலவி அவசியம்

இந்துதர்ம மாமன்ைத்தின் சமயக்�லவி மறறும் இணைஞர் மு�ாமில �லந்து க�ாண் மாை்வர்�ள். 

அவரதைம் உ்ரயில் வலியுறுததினார.

 ைலைசிய இநதுதைரை ைாைனற, 

பினாங்கு ைாநிைத தை்ைவர நநதைகுைார 

அவரதைம் உ்ரயில் கூறு்்கயில் இம்ைாதிரியான 

மு்கா்ை சதைாடரநது ைறற தைமிழ்பபள்ளி்களிலும் 

நடததை இைக்கம் ச்காணடுள்ள்தை 

குறிபபிடடார. லைலும், தைரைான தைமிழ்பபள்ளி 

ைாைவர்க்ள உருவாக்க சிறநதை வழி்காடடலும் 

தை்ை்ைததுவம் ச்காணடிருபபதும் அவசியம். 

எனலவ, தைமிழ்பபள்ளி ஆசிரியர்களுடன 

இ்ைநது அறிவாரநதை ைாைவர்க்ள 

உருவாக்க முடியும் என நம்பிக்்க சதைரிவிததைார.

 இதைனி்டலய, ஐநதைாம் ஆணடு 

பயிலும் ைாைவர்கள் தீய வழி்களில் ஈடுபபடாைல் 

தைடுக்கவும் அவர்க்ள அடுததைாணடு யூ.பி.எஸ்.

ஆர லதைரவுககு தையார செயயவும் இம்மு்காம் 

உறுது்ையா்க அ்ையும் என சபரைாததைாங் 

திங்கி தைமிழ்பபள்ளியின தை்ை்ையாசிரியர 

தைமிழ்செல்வி குறிபபிடடார. லைலும், 

இம்மு்கா்ை வருங்்காைங்்களிலும் இபபள்ளியில் 

நடததுைாறும் அவர ல்காரிக்்க விடுததைார.
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讲到做到！槟州政府在1年前竞选宣言许下的68项承
诺，1年后已完成逾半，槟州首席部长曹观友矢言在任
期内竭尽全力兑现承诺，带领槟州迈向2030愿景。

“我们在一年后就兑现了约65％承诺。有一些承诺正
在履行中，一些正在审查中，另一些正在等待批准，例
如槟州交通大蓝图。”

“有些项目，我们（州政府）不是决定的一方，我们
所能做的，就是尽最大的努力，按部就班，根据程序去
做，我有信心最终将获得批准。”

曹观友是在接受《珍珠快讯》访问时这么说。
在已实现的承诺，槟城成为我国第一个将首席部长任

期限制为两届的州，无疑是最受瞩目。
该法案已于去年11月提交州立法议会通过。
“我觉得两届任期，足以让首席部长或州务大臣致力

于他的愿景并为国家和人民带来改革。”
“我认为，如果两个任期都不足以实现，继任者可继

续推动前任者留下来的良政或措施，再加上继任者的新
政策，相信可把州带向另一个高峰。”

另外，首长表示，委任州反对党领袖担任州议会公共
账目委员会主席，没有遇到任何问题，从而履行了另一
项选举承诺。
需3大道及泛岛大道舒缓交通

提及槟岛人最头痛的交通问题，曹观友说，岛上的大
多数开发集中在东北区，敦林大道高速公路扮演重要角
色，将来自岛屿北部的交通带到南方，但是，高速公路

应该要四通八达，它应该具备从多个方向进入和退出，
因此，目前的敦林大道无法迎合日益提高的交通流量。

“我们相信拟建的三条高速公路和第一泛槟岛大道
（PIL1）可以作为现有道路网络的替代方案，现有的道
路网络已无法再应对增加的交通量。”

第一泛槟岛大道环境评估报告经已获得环境局附
带56项条件下批准。有关工程计划预计2020年7月动
工，2026年6月竣工。

全长19.5公里的泛岛第一大道工程包括了7.6公里长
的高架公路、全长10.1公里的4个隧道、1.8公里长的堤
防工程。大道从新关仔角开始、途径敦林苍祐大道直
达峇六拜第4期工业区。这工程中也包括了6个交流道
（Interchange）。
绿化不可单靠政府

在《2030愿景》，“拥绿地”是重要一环，槟州在绿化
和环保方面，也是国家典范。

曹观友表示，在绿化方面，不应该单靠政府推动，地
方组织也可发挥作用。

“绿化不应该完全依赖政府，地方组织可和当地的私
人公司或政府地方组织合作，在指定的地区种植树木，
大家一起打造优质环境。
迈向智能城市发展

迈向智能城市，是全球趋势，槟城也正朝着转变为智
能城市的方向发展。

曹观友说，全世界都在智能化，我们的地方政府绝对
不能落于后人。

“地方政府应该与技术提供商合作，提出智能措施，
而有关措施必须整合和连接，并制定总体规划或综合计
划，彼此互补以推广各种利民举措。

“我们不应该有孤岛心态，而是把视野放大，要看全
面，如果我们各自为政，那会很难成事。”

目前，槟威两地的闭路电视（CCTV）已不断增加，
部份摄像机更配备了面部识别技术，以保证槟城更安
全。不久前，首长也宣布槟城即将迎来全马首个智能 泊
车系统（Smart Parking），首个试跑将于今年8月份，
在槟威两地1000个泊车位展开。
首长的另一面

日理万机的首长，时间几乎都给工作占满，那他怎
么调适自己？

“ 看 电 视 咯 ， 忙 完 一 整 天 回 到 家 ， 我 最 喜 欢 看 电
视，放空放空一下。”

“报告新闻是一定要看的啦，要了解时事嘛。除此
之外，就是看连续剧，说起来，港剧可是我的中文老
师呢！”

“看港剧，可从字幕中学中文，甚至可学唱歌，我
懂的几首广东歌都是看港剧学来的，哈！”

“我曾经在宴会上唱歌替华校筹到可观款项，也在
感恩宴会上唱歌与老人家打成一片，为华社尽绵力以
及让长者开心，何乐而不为。”

报导陈健敏
摄影Darwina Mohd.Daud

曹 观 友 接
受 本 报 访
问之影。

乔治市迈向智能城市。  

槟州政府竞选宣言
承诺兑现逾半

讲到做到！
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槟州首席部长曹观友在第14届第2季第1次槟州立
法议会总结环节说，希望联邦政府可以重新检视拨
款分配方式，并摒弃对于“槟州不需要援助”的既定印
象，以便槟州可长远发展，共促国家繁荣。

他说，随着槟州与联邦政权同属一个阵线，很多
事情需被重新探讨，以便联邦政府与州政府之间的
权力分享可更公正、公平与有效。

“众所周知，槟州自11年前开始在各种事务上常
被排除在外，包括筹办大型活动到拨款申请，常
遭前朝政府所忽视。根据民主及经济事务研究中心
（IDEAS）早前数据显示，槟州在2016年只获得联邦
政府拨款2亿1600万令吉，占全国拨款总额的3.8%，
在全国最后第3名，仅排在马六甲与玻璃市之前。“

他说，虽属同一阵线，但州政府仍然受到联邦宪
法的约束，不能随意改变一些事务，为此联邦政府
应该要摒弃槟州是个先进、富有和不需联邦政府援
助的既定印象。

“身为槟州政府，我们必须坚守我们的原则，捍卫
我们的权利，同时希望联邦政府所发挥的新马来西
亚的精神，也可延伸到槟城，并批准多项计划及拨
款，以便槟城可以继续在我国扮演重要的角色。”

一级地契地段受多项约束
针对武吉淡汶区州议员吴俊益和本南地区州议员

诺雷拉反映一级地契（First Grade）地段课题，以及
马章武莫区州议员李凯伦建议州政府向联邦政府献
议以修订国家土地法典，以便对一级地契地段实施
更严厉条规事项。

曹观友表示，一级地契是受到1963年国家土地法
典（槟城及马六甲地契）所约束。它特点是不受限
于1965年国家土地法典第53、54、55、56条文的任
何条规、不被征收土地税、以及豁免4C土地开采准
证，惟该地段的发展图测和土地工作准证仍需地方
政府的批准。

他说，除了以上2项特点，一级地契地段与其他土
地一样，受到多个事项所约束。
2030愿景是全民共同愿景

曹观友也希望，槟城2030愿景成为全民的共同愿
景，而不仅仅是首席部长的愿景。

他说，本身在4月27日推出的槟城2030愿景指南，
包含了关键重点以及将国家提升到另一个进展水平
的详细战略举措。

“槟城2030愿景指南是一份不断持续发展的文件，
反映了州政府的目标，即确保在槟城州进一步发展
时不会遗漏任何人，这个手册也旨在通过其为各国
和国家的进步而与各方合作的意愿来激励整个国
家。”
确保交通大蓝图及填海符人民利益

针对槟岛南部填海计划分别受到了人民的支持及
反对，曹观友说，州政府有责任确保槟州交通大蓝
图或槟岛南部填海计划的实施符合人民的利益。 

惟尽管存在批评和反对意见，但州政府仍有责任
协助人民了解该项目的好处，并确保没有任何社区
被排除在槟州的发展轨道之外。

“国家实体规划理事会（MPFN）针对槟岛南部填
海计划，向槟州政府定下的18项劝告，为此，槟州
政府将会依据1976年城市及乡村规划法令第2A（2）
（b）条文行事，同时遵照国家实体规划理事提出的
劝告和听取相关技术部门的意见。“

他在总结环节时，也祝贺所有州议都员展现积极
的态度参与这次第14届槟州议会的辩论环节，积极给
予了意见及反馈，以协助槟州发展得更好。

我国政治局势在去年发生重
大变革，于509大选迎来我国
首次联邦政权更迭。今天，在
欢庆新政府执政一周年之际，
马来西亚人的心中可谓是百感
交集。

我们周遭的谈话空间充斥着
媒体的特别报道、评论，及人
们的讨论。

许多媒体也要求对我进行特
别采访，针对政府这一年来的
表现发表看法。

在509政治变革之后，我作
为 首 席 部 长 领 导 槟 州 已 届 一
年，这一年来的感觉如何？

首 先 ， 我 很 感 恩 有 这 个 机
会 ， 通 过 政 治 舞 台 为 人 民 服
务 。 当 我 在 3 3 年 前 投 身 政 治
时，获得了在丹绒国会选区为
林吉祥工作的机会。

我没有意识到我会有成为首
席部长的一天。当然，如果没
有一年前的政治变革，这也是
不可能的事。

这 一 年 的 时 间 过 得 非 常 迅
速，我也进入了要求我以首席
部长身份来工作的系统中。随
着时间的推移，我变得越来越
像首席部长，而不再只是曹观
友。

回顾这一年，对我而言是备受祝福
的一年，因为许多人愿意帮助我适应
这新职位。

我很感激人们对我、我的家人及我
所领导的政府的祝福与祈祷，推动着
我们继续向前迈进。

无尽的任务需要被完成，诺言需要
被兑现。我将尽我所能做到最好，并
坚守我对人民的承诺。

对于别人认为权力并没有改变我的
赞美，我感到欣慰。我，还是那个务
实、宽厚、通情达理的我，偶尔还有
你意想不到的幽默。

这 个 周 年 纪 念 日 ， 坊 间 有 着 很 多
不利于新政府的评论。我个人的判断
是，人民对他们选出的政府抱有太高
的期望，并希望可以立即看到改革成
果。

我恳请人民给予政府更多的时间以
建立更美好的国家。

经过多年的等待，人们终于做出改
变。在适当的时候，肯定也会迎来变
化。

我希望你可以保持对我们的信任，
并继续与我们配合。新政府正做出巨
大的努力，且不会轻易放弃。

摒弃“槟州不需要援助”印象
首长吁中央检视拨款分配方式
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槟 州 政 府 需 要 加 快 脚 步 ， 达 到 无 现 金
（Cashless）的精明城市目标！

掌管国内及国际贸易、消费人事务与企业发展事
务的行政议员拿督阿都哈林接受《珍珠快讯》访问
时指出，509大选后至今已一年，他认为目前州政
府需要做的是，专注于州内迈向数码时代的发展，
包括工业4.0、无现金时代，且采取实际的行动来执
行及达到目标。

他坦言，目前的进度“太慢了！”，所做的还不
够，要达到目标还有一段距离。他指出，本身从去
年9月就建议开始推动州内实行“无现金”，但有同
僚告诉他，先让其他人做吧。他认为，州政府应该
积极的往这方面发展，应该正视数码世界的重要
性，尤其是州政府欲迈向精明城市。

他认为，要让槟州成为数码先进州属，首要做的
就是从光大行政楼开始，行政方面摒弃使用太多的
纸张，善用网络科技、数码来进行工作流程。他也
举例，布城政府部门都以扫描指纹进出，而光大行
政楼尚使用传统打卡制度。

他担忧，若不加快脚步，将来在与其他企业合作
及投资上，或会开始流失好机会，尤其是其他国家
如泰国、越南，在网络科技及数码方面，都在迅速
发展中。

他冀州政府能够开始推行这方面的发展，同时提
供更多的培训予议员们，让大家更能够掌握网络科
技与数码，那么就能更容易教育民众，让槟州迈向
无现金时代。

冀槟恢复昔日贸易光辉
阿都哈林希望，槟州能够重新恢复昔日17世纪贸

易港的光辉，重新整顿州
内的贸易枢纽。

他认为，槟州除了制造
业为强项之外，也应该定
位为国际贸易中心，成为
亚 洲 区 域 的 贸 易 枢 纽 。
他 说 ， 州 内 不 论 是 国 际
机 场 、 港 口 、 基 本 设
施 、 公 共 交 通 系 统 等
的高效力，在成为贸
易 中 心 上 达 到 一
定的优势。

他 说 ， 槟 州
应 该 加 强 物
流 、 仓 库 、 运

输、出口、港口转船运输（Transhipment）等方面
设施。尽管有指泰国港口是槟港口的强劲对手，惟
他表示，槟港口的运输速度是相当高效率的，因此
不受影响，依旧是最佳的港口选择，且目前槟港口
是泰南重要的货柜转运地。

他认为，槟港口应强化本身所拥有的优势，加以
提升槟港口的地位，恢复港口昔日的风采。
注重电子商务发展趋势

阿都哈林坦言，目前是数码世界，创业及商业模
式已趋向电子商务（E-Commerce），因此槟州政

府会继续把重心放在这方面，并开始给予州内企业
家相关的电子商务培训，同时继续提供各种企业微
型贷款。

他指出，今年的目标是给予至少500名企业家有
关电子商务的培训及领导知识，同时也教导他们如
何善用所获得的微型贷款来发展企业。

他提及，509大选后，所推行的各项贷款政策、
计划、活动都顺利进行，且获得不俗的反应，他对
此满意，但还需要提升到另一个层次。他表示，接
下来依旧会继续这些政策，同时会再思考更好的方
案和政策，让更多的企业家或创业家受惠。

积极提升公民意识
槟誓成绿色精明城市

彭文宝分享未来
的福利与绿色州
属大方针。

报导黄国伟
摄影Darwina Mohd Daud

提升公民意识履行福利和绿色州属竞
选承诺，槟州誓成更宜居的绿色精明城
市。

第14届大选期间，由希盟主导的槟
州打出68项竞选承诺，其中把槟城打造
成福利和绿色州属的目标，正在逐渐成
型中，而被赋予这项任务的就是负责福
利、爱心社会及环境事务的槟州行政议
员彭文宝。

彭氏受访时指出，在第14届大选再
度受到人民委托后，执政团队立刻投入
工作中，而他负责的部分，主要围绕在
如何把绿色和环保带入人民的生活中，
并帮助州内弱势争取更好的生活。

在环境保护部分，彭文宝指出，运
用科学、科技和专家的指导，加上适当
执法和教育，是他打造绿色州属的主要
策略。

他 认 为 ， 除 了 运 用 科 技 管 理 与 执
法，要实现福利和绿色州属目标，教育
是不可或缺的一环，从公民意识改变整
个大环境，才能浇筑出一个强大稳固的
基石。

彭氏补充，槟州早在多年前就开始
零塑料袋运动，最近更加码拒绝一次性
塑料运动，这些一步一脚印的行动，目

的就是想要改变人们的思维，把减少制
造塑料垃圾的思维带入人们生活中。

 “我们也在社区举办许多醒觉活动，
就如我本身的选区，我们会定期举行到
海边捡垃圾运动，在清理海滩时让他们
看到塑料垃圾对大自然的伤害，借此教
导大家不要乱丢弃垃圾。”

“人民必须意识到自己的权益，并懂
得使用适当的管道来协助自己和社会成
长，这样整个社会才能进步，就像如今
地方政府准备了手机应用程序，让大家
通过简单步骤与地方政府联系民生课
题，但真正懂得使用者却不多，让许多
事都变得事倍功半。”

通过精明设施推动环保
谈及绿色州属目标，彭氏说，槟州政

府进行了多项努力，让州内的绿色事业
更进一步，其中一项努力，就是通过精
明城市的设施推动环保事业。

“ 如 最 近 非 法 倾 倒 垃 圾 入 海 域 的 案
件，我们通过闭路电视追踪和汇集资
料，到交给执法单位处理，耗时4小时
就能找出当事人，这就是其中一个科技
协助绿色事业的实例。”

他补充，植树计划与加大州内的森
林保护力度，是他另一项保护环境的努
力。

“我们已经针对红树林、自然保护区

做出讨论，希望能够有更多
保护区出现，而且每年都会
在州内森林种植更多树种和
水果，以丰富整个生
态系统。”

“ 至 于 州
内的森林公
园 ， 我 们
也正在打
算 申 请
一 笔
拨
款，
来进行修缮和维护园内的设施和山坡，
以确保这些珍贵的自然环境能让更多槟
城人享受到，并借此教育大家接触和爱
护大自然。”

在城乡植树规划方面，当局也正探
讨在植树前寻求专家意见，运用科学确
保所选择的树种适合在城乡环境中存
活，并能够真正起到绿化作用。

优化福利策略帮助弱势
另一项福利州目标，彭文宝表示，

当局目前正在优化槟州的福利策略，并
与中央各机构进行整合工作，确保弱势
族群不会被忽略。

“州政府早前推出的一些福利政策，
和中央政府有所重叠，所以如今我们正

研究如何配合，让整个槟
州 的 福 利 政 策 更 优 秀 ，

加倍地协助需要帮助的
人士。”

“至于一些
福 利 则

必 须
进

行

提升，如我们提供的洗肾服务，随着越
来越多人前来寻求协助，我们计划增加
更多器材，以应付未来的需求。”
看重州内天灾应急系统

他也说，槟州人民的福利不仅在各项
扶贫政策和利民计划上，州内的天灾应
急系统也是他看重的一环。

“槟州四面环海，所以我认为槟州有
必要成立一个天灾应对行动小组，来应
付州内的紧急事件。”

 彭文宝说，州政府如今正在致力于
兑现竞选承诺，因此，他希望人民能够
成为后盾，并与州政府一起实现这些
目标。

槟州达无现金精明城市
阿都哈林称需加快脚步

报导翁懿娴         摄影Noor Siti Nabilah Noor Aziz 

阿都哈林认为是时候加快
脚步，让槟州成为无现金
精明州。
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掌管槟州卫生、农业、农基工业及乡区发展委
员会的行政议员阿菲夫接受《珍珠快讯》访问时指
出，目前槟州政府专注于提高州内的农业及农基工
业的素质，并纳入工业4.0的元素、同时也朝州政府
推行的槟城2030愿景来发展。

他表示，州政府也致力于打造槟州成为州内生产
农业种子的枢纽，同时也积极确保食物安全等制度
及政策。他说，州政府会通过与数个相关农业机构
合作，共同探讨州内的农业转型至工业4.0及迈向高
科技农业发展。

他提及，槟州政府目前亦积极培训州内的农
夫，让农夫可善用高科技、资源以及知识来生产

更高素质的蔬果，同时也进行种子生产。
他分享指出，作为世界第6大的荷兰国际蔬

菜配种公司 Enza Zaden 早前已在槟城科学园
设立东南亚区域总部及物流枢纽，作为全球热
带蔬菜种子的分销中心。而该公司也在日前开
始了生产种子的工厂运作，由此可见，槟州绝
对拥有良好的优势。

另一方面，他也提及，州政府在过去一年
来，积极与联邦农业销售局（FAMA）、其
他农业单位合作及设立一站式的据点，聚集
州内所有农业产品及进行宣传与买卖，打响

州内农业产品的知名度与品牌。
他 也 透 露 ， 目 前 州 政 府 正 计 划 与 私 人 界 、 以

及联邦政府机构合作，共同打造“槟州农基山庄”
（Penang Agro Valley）。

在乡区进行领袖培训
阿菲夫指出，州政府并不忽略乡区的发展，积极

在乡区内进行培训活动，从中培训年轻一代成为优
秀的领导，以及培养年轻人拥有企业思维。

他表示，他并不希望乡区内只有老年人，反观乡
区内的年轻人也可以在事业上很有成就，抑或拥有
优越的表现，而年轻人亦不必搬离乡区，也能在乡
区内找到能够发挥的事业。

至于卫生事务方面，较为棘手的就是骨痛热症病
例，州政府不断得积极探讨各方案来降低病例，并
进行一系列的措施，让人民免受到黑斑蚊的侵袭。
509后人民期望更大

阿菲夫坦言，希盟在509后成功执政中央，并不会
因为中央与州同一阵线而松懈，反而压力和挑战会
更大，因为人民的期望更高了。

惟，他庆幸槟州政在希盟执政下已有10年，因此
509后不会有“文化冲击”，他可继续延续之前所未完
成的任务和使命。

“自509后，我们要负责及履行的职务范围也扩大
了，甚至是涉及至全国性，以达到更好的效果，尤
其在执行政策方面。换言之，我们要两方（中央与
槟州）兼顾，以前只需负责州内即可。”

对于接任槟州旅游发展、古迹、文化与艺术委员会已经一周年，
主席杨顺兴说，目前最满意的几项成就大约有5项，其中第一项就
是“重塑办公室”，结合了槟州旅游发展、艺术、文化及遗产委员会
的形象并推出“PETACH”标志，让州政府行政办公室走向专业化、
企业化和国际化的水平。

“联邦政府的旅游部称为MOTAC，是一个让人容易记得的名字，
惟在此之前槟城旅游部并没有一个容易记得的名字，为此我希望能
重塑办公室并推出PETACH标志性的品牌标志，让旗下4个领域掀
开新篇章，也让更多人熟悉及知道我们的办公室。”

他说，自上任后也推行了槟城庆典系列（Penang Celebrates），
包括槟城庆典之爵士圣诞、槟城庆典之璀璨元宵节、槟城庆典之古
早味农历新年，以及接下来的槟城庆典之开斋节Radio Sinar等等。

另一方面，针对2017年槟城国际大桥马拉松因为认为疏失而获得
差评，许多参赛者投诉拿不到奖状、参赛衣服尺寸不对、派发过期
巧克力等等，造成许多人的不满。

杨顺兴表示，自他接任以后，槟城国际大桥马拉松的人为疏失的
情况已经减少，在2018年槟城国际大桥马拉松，参赛者唯一的不满
就是因大雨而取消的类别，但这是处于安全考虑而不得已为之。

“2019年槟城国际大桥阿拉善成功转型，并将朝向国际专业水
平，其中文名称也正式改为‘槟城国际跨海大桥马拉松’，而我们也
宣布2020年将取消10公里类别，迈向更专业化。”

上任周年为自身表现打8分
除此以外，槟州希盟公布第14届大选中的竞选宣言，关于旅游项

目的承诺，也已经完成了几项，其中拨300万令吉种子基金修复古
迹建筑（Tabung Benih Habitat Warisan)已在去年11月24日举行推

阿菲夫指出，目
前州政府极力打
造槟州成为高素
质 农 业 枢
纽。

州政府专注提高农基业素质
阿菲夫冀朝高科技农业发展

报导翁懿娴
摄影Adleena Rahayu Ahmad Radzi

杨顺兴表示，未来将会着重于“自然”与“文化”
，让更多人能体验槟城之美。

杨顺兴重塑旗下委员会
引领槟州迈向国际水平
介礼。

他说，另一项承诺，即槟城艺术专区计划
（Penang Art District)也已经获得州政府的批
准，但实际建筑的位置因涉及轻快铁计划，
因此必须等待所有事项解决，不过他坦言，
虽然还未有特定的实体建筑，但槟城“艺术软
体”活动，都持续在进行当中。

接着，州政府所承诺的拨款2000万令吉
给予槟州博物馆作为提升用途，目前也已经
在公开招标的的阶段，并已收到了12份计划
书，预计在今年7月或8月秒将会开始动工，
耗时18个月完成。

针对接任行政议员一周年，杨顺兴给予自
己的评分是8分，他认为每个人都不应该给自
己满分，应保留进步的空间。

“我自上任后一直努力不懈，保持着积极努
力的态度，从不懈怠，因此我对自己的表现
还算满意，但我不会给满分，因为这样才有
前进的动力。”

杨顺兴上任后即进行“重塑办公
室”，结合了旗下四个领域并推
出“PETACH”标志，让州政府行
政办公室走向专业化。

杨顺兴上任后，
积极推动及转型
州 内 旅 游 、 艺
术、文化这方面
的发展，迈向国
际化。

报导冯芷芸
摄影Alissala Thian
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一 年 一 度 的 乔 治 市 入 遗 庆 典 又 来
了 ！ 主 题 为 “ 同 欢 共 庆 — 仪 式 与 节 庆 ”
（Rituals And Festive Events）的盛典
将于7月6日(星期六)，傍晚6时至晚上11
时，在打铜仔街公园(Armenian Park）
举办多元且精彩的街头庆典掀开序幕，
预料将吸引2万人同欢共庆。

同时，配合入遗庆典，从7月6日至8
日(周六至周一)，世遗机构将会举办乔
治市古迹巡礼，让更多人实地游览 7 大
文化机构，亲身体验乔治市古迹文化。

槟州首席部长曹观友说，乔治市入遗
庆典已经迈入第11个年头，是槟城一年
一度的重点节目，今年主题为“同欢共
庆—仪式与节庆”，意即透过节庆与仪式
来表达不同民族和社群的特殊文化、宗
教习俗。

他在出席乔治市入遗庆典记者会上
时说，此次的盛典也获得了24个民间团
体、各大民族以及国外的朋友配合，一
起来呈现他们的独特文化。

他说，乔治市世界遗庆典将透过各项
多元传统和文化活动，例如出生庆祝仪
式、结婚仪式和主要神祗庆典等代代传
承的传统，来让更多人了解

首长：展现多元和谐生活面貌
“这些多元化的文化传统习俗反映了

我们在多元种族、宗教和习俗下，和谐
的生活面貌。”

他也此呼吁，全槟城及全国人民，在
7月6号至8号一同来庆祝乔治市入遗庆
典，体验槟城的多元文化。

与会者包括槟州旅游发展、古迹、文
化及艺术委员会主席杨顺兴以及彭加兰
哥打区州议员魏子森。
洪敏芝突显在地社群仪式节庆

乔治市世界遗产机构总经理洪敏芝博
士说，今年度的乔治市入遗庆典主题，
旨在突显由在地社群举办的仪式与节
庆，因为在地社群即是乔治市多元文化
遗产得以和平共存的重要特征。

“我们希望能够将来自四面八方的人
们汇聚在一起，参与这一项意义深长的
活动，认同共同保存乔治市非物质文
化遗产的重要性，也是时候让我们一起
欢庆多元文化，共同守护珍贵的古迹遗

产。”
此外，她呼吁参访者穿上舒适穿着，

并自行携带水瓶前来参与活动，届时活
动会场将设有饮水站供民众使用。

乔治市入遗庆典的街头活动中，总共
有 22 个互动式社区工作营，为大众提供
一系列活动，除了让参与者与当地社区
接触交流后，了解更多非物质传统，主
舞台和舞池将进行精彩的文化表演，让
观众们更深入地了解当地本土文化。
实地游览7大文化机构

与此同时，参与者也有机会通过参与
乔治市古迹巡礼，实地游览 7 大文化机
构，丰富和开拓他们的知识，即槟城州
华人公会(2019 年 7 月 6 日)、Nattukottai 
Nagarathar 遗产协会(2019 年 7 月 6 日)
、椰脚街清真寺(2019 年 7 月 7 日)、槟
城欧亚裔协会(2019 年 7 月 7 日)、槟城 
Gujarati Samaj 组织(2019 年 7 月 7 日)、
槟城锡克庙(2019 年 7 月 8 日)和槟榔屿
南海会馆(2019 年 7 月 8 日)。

2019 乔治市入遗庆典是由乔治市世界
遗产机构主办，获槟州政府的支持，并
与槟岛市政厅、槟州环球旅游机构、联

合国教科文组织马来西亚全国委员会合
作呈献。

欲 知 更 多 庆 典 活 动 详 情 ， 可 浏
览 h t t p : / / g t w h i . c o m . m y / g t h c 2 0 1 9

、关注面书Geroge Town Heritage 
Celebrations、Intagram @
heritagecelebrations或拨打联络电话017-
4281848。

 乔治市入遗庆典又来了
7月6日至8日邀你同欢共庆

槟州妇女及家庭发展，性别包容委
员 会 主 席 章 瑛 指 出 ， 全 槟 虽 然 有 1 万
4000名符合申请I-Suri（家庭主妇公积
金）的条件的妇女，但截至目前仍有
高达9944名妇女未申请，希望符合资
格 者 速 注 册 成 为 E - K a s i h 会 员 以 便 受
惠。

她出席巴当拉浪州选区母亲节活动
时说，I-Suri从去年8月15日开始实行
第 一 阶 段 ， 受 惠 者 只 要 每 月 存 入 5 令
吉，政府将津贴40令吉。

“政府希望在今年内落实第二阶段，

即津贴维持40令吉，受惠者也可获得
10令吉的社险存款，不过这需要修订
法案后，才能实行。”

她说，大山脚及武拉必州选区共有
107人符合资格却还没申请，马章武莫
区则有445人及巴当拉浪区158人没还
申请，合共为1010人。

她说，未成为E-Kasih注册会员而不
能成为首批I-Suri家庭主妇公积金计划
的家庭主妇，可事先注册I-Saraan以准
备I-Suri第三阶段，即从丈夫公积金的
2％缴纳额分配给妻子公积金户头。

家庭主妇公积金未申请者众多
章瑛吁速登记E-Kasih

一年一度的乔治市入遗庆典已迈入第11年，今年主
题为“同欢共庆—仪式与节庆”。

了解他人文化，是促进交流的第一步。

乔治市入遗庆典邀你一起体验槟城多彩缤纷的道地仪式和文化节庆。
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槟州青年及体育委员会主席孙意志指出，
配合工业4.0时代的到来，我国体育领域将开
始迈向“电子竞技运动”（e-Sports）发展。

他在州议会总结时指出，今年在菲律宾举
办的东运会将率先实行5项“电子竞技运动”项
目。而明年2020年举办的马来西亚运动会也
会开始纳入电子竞技运动。
草拟“大马电子体育蓝图”  

他表示，青年体育部目前已通过国家体育
理事会（MSN）开始草拟“大马电子体育蓝
图”，以逐步从州属开始推行至全国。

他冀槟州的电子体育发展能够在州内各
单 位 ， 包 括 槟 州 青 年 体 育 理 事 会 、 槟 州 青
年发展机构（PYDC）、槟州电子竞技运动
协 会 的 同 心 协 力 下 ， 短 期 内 获 得 很 好 的 发
展 ， 同 时 诞 生 出 槟 州 首 队 马 来 西 亚 运 动 会
（SUKMA）电子体育运动健儿。

无塑料吸管措施  
明年4月全面执法

彭文宝促商家勿主动
提供吸管予顾客。  

槟 州 福 利 、 爱 心 社 会 及 环 境 事 务 行 政 议 员 彭 文 宝 指 出 ， 目
前 处 于 教 育 阶 段 的 无 塑 料 吸 管 措 施 ， 将 在 1 0 月 进 行 教 育 执 法 阶
段（Educational Enforcement），2020年4月起全面执法（Full 
Enforcement）。

他在州议会总结时表示，配合这项措施，州政府将举办8场对话
会及4场巡回醒觉活动。“在目前教育阶段（今年4月至9月），商家
受促勿主动提供吸管予顾客，不过，如果顾客有要求，商家也可提
供。10月至明年3月的教育执法阶段，会有官员教育式执法，明年4
月开始则全面执法。”
珍珠食物银行计划见效   

另一方面，彭文宝说，两年前开始进行，帮助清贫人士获得食物
的“珍珠食物银行” （Mutiara Foodbank）计划奏效，至今累积约738
吨食物，即蔬果559吨，干粮179公斤等，让3万6215人受惠。

“大专学院也参考我们珍珠食物银行计划，比如峇东埔的玛拉工艺
学院也实行，125名来自B40低收入群家庭的学生受惠。”

“另外，州政府也在乔治市的崔耀才路兴建一座流浪者之家，我们
提供食物、衣物及落脚处予他们，当地也做为乐龄人士休闲中心。”

彭文宝也在总结提及福利、环保等各方面课题。

槟州妇女及家庭发展、性别包容及非伊斯兰宗教委员会主席章
瑛，今日在州议会总结时，感谢州政府的努力，以及女性州议员协
助推动其负责事务，使女性在槟州各领域扮演重要角色。

她说，槟州政府早前定下，所有政府部门需根据40男性：40女
性：20男女都可以的比例，此后男女的比例将不会超过60%，就不
会出现单一性别掌控行政、管理及政策的决定。“我们希望私人界
也效法州政府，一起为性别包容努力。”
槟全国唯一设 妇女及家庭发展委员会  

“ 另 外 ， 全 槟 4 0 个 州 选 区 已 成 立 槟 州 妇 女 及 家 庭 发 展 委 员 会
（JPWK），该会各有15名女成员，在各区主办与女性及家庭发展
有关的活动。该会隶属槟州政府，而槟城也是全国唯一成立此委员
会的州属。”

“我们也致力增加女性在社区委员会及市议员的数目，以便能为
社区及地方政府做出更多贡献。”“州政府在槟州妇女机构协助下，
在3月妇女节期间主办了多达56项活动，我们获得24个单位协办，
全部活动参与者超过9000人，这种盛况在我国数一数二，让我们感
到自豪。”

迈向全国及国际赛事
孙意志:槟全力发展电子竞技

孙意志指电子竞技运动是体育未来趋势。  

州政府努力推动性别包容
章瑛：女性在槟州各领域扮要角

章瑛积极推动性别平衡。
电子竞技运动
风靡青少年。
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槟城国际机场2019年首季国际乘客接待量
（International Arrivals）增长至45万1421人
次，即比去年的40万7050人次，增长了10.9%
。

槟环球旅游机构首席执行员黄茁原指出，
根据马来西亚机场控股有限公司（MAHB）的
数据显示，槟国际机场的客流量（出入境）则
从去年首季的184万8789人次增长了9.14%，在
今年首季达到了201万7693人次。

他表示，2017年的全年客流量则从720万人
次增加至2018年的779万人次。他是在槟州首

席部长曹观友、槟州旅游发
展委员会主席杨顺兴、槟州
妇女发展委员会主席章瑛陪
同下，召开记者会时如是指
出。

他说，上述数据达到双位
数增长，主要是包括了增加
槟城直飞到国外或国内的航
线，引进了更多的游客到槟
城。
直飞增加吸引游客

黄茁原指出，在2018年增
加了数个直飞航线，包括多
哈、雅加达、河内、普吉、
南宁、泗水、亚齐。至于今
年，也会增加两个国内航线

及一个国际航线。
他提及，飞萤航空在上月初开始了每周4趟

从关丹飞来槟城的航线、至于亚航则会在今年
7月1日开始，开启每周7趟从马六甲直飞槟城
的航线。“卡塔尔航空则会从今年10月27日开
始，多哈直飞槟城的航班从原本的每周4趟增
加至每周5趟。”

他表示，至目前为止，每周的国内外航班
达到721趟，即国外航班290趟、国内航班则是
431趟。

全马首推智能泊车系统
8月槟威1000停车位开跑

曹观友（中）、左起尤端祥、罗查里、
佳日星在研究智能泊车系统感应器。  

全力迈向智能城市，槟城即将迎来全
马首个智能泊车系统（Smart Parking）
，首个试跑将于今年8月份，在槟威两
地1000个泊车位展开。

槟州首席部长曹观友召开记者会时
说，槟州政府从去年开始进行公开招
标（RFP），获得超过60间公司进行投
标，经过一番考究和评估后，终于寻找
到合适的公司来进行智能泊车系统的工
程。

“承包商将会在停车位安装感应器，
民众可以使用智能手机下载应用程
序，来获知想要前往的地点，是否还
有停车位，若已经满了，系统也会显
示出临近的停车空位，非常方便。”

他说，这项系统运用电子钱包付
费，民众若遇到泊车逾时，也可透过
该应用程序来加额付费，无需再跑到
车上刮停车固本。
佳日星：分两阶段进行

槟州房屋发展及地方政府委员会主席
佳日星说，为了迎合槟城2030愿景，
打造槟城为智能城市，槟州政府展开
了多达22项计划，如今推荐的智能泊
车系统，是由Heitech Padu 有限公司进
行。

“槟威地区共有3万6000个泊车格，其
中槟岛市政厅管辖下的有1万2000个，以
及威省市政局管辖下则有2万4000个停车
格。”

他说，这项计划分为两个阶段进行，
首个阶段将在槟威两地1000个停车位
开 始 ， 即 槟 岛 6 4 7 个 停 车 位 ， 涵 盖 路
段包括吉宁街、十二间、旧和合社街 

（Lebuh Queen)、友联街
（Lebuh Union）、漆木街 
（Lebuh Bishop)、槟榔律 
（Lebuh Penang）、牛干冬 
（Lebuh Chulia）、大伯公街（Lebuh 
King）、义兴街（Lebuh Gereja）以及
唐宁街（Lebuh Downing）等路段。“威 
省 地 区 首 个 阶 段 则 会 在 罗 弄
朗萨（Lorong Langsat ）以及
Jalan Icon City约350个停车位实 

 

施智能泊车系统。”

阿都哈林：采用盈利共享模式
HeiTech 有限公司首席执行员阿都哈

林说，这项计划采用盈利共享模式，即
首四年公司抽取65%而州政府35%，接着
是公司60%及州政府40%。

他说，智能泊车系统的硬体设备大
约将耗资超过2000万令吉，由该公司承
担。“计划的第一阶段将在5月份展开， 

预计8月完成并投入运作，而第二阶段
将会逐步安装完全槟3万6000个停车位，
估计2020年1月完成。”

他说，若一下不会使用或没有智能手
机的人士，也可以到油站或附近制定的
商家购买电子票，而该系统也可以让家
人或朋友协助付费。

槟州首席部长曹观友说，槟州政府将在今年最后一个季
度，委任项目顾问，针对“北马建国际机场的可行性”，进行
全面研究和分析。

他是针对峇都蛮区州议员古玛利森申提问居林机场将会对
槟城国际机场造成什么影响时，如此表示。他说，槟州政府
已经仔细研究过由经济规划组（EPU）委任的KPMG顾问机
构及吉隆坡国际机场顾问（KLIA Consultancy)所准备的两项
报告，显示了居林机场的建设将对槟城国际机场，甚至槟州
经济造成负面影响。

他也表明，州政府委任的项目顾问的研究范围涵盖了4个选
项，包括1）扩建原有的槟城国际机场、2）在槟州其它地段
再兴建新的机场、3）同时兴建居林及槟州机场、4）只在居
林兴建机场。

“我最担心的是第四选项，因为一旦联邦政府决定在居林兴
建机场，就会关闭在槟州兴建或扩建机场的计划。”

他说，虽然财政部长也已保证，槟城国际机场将扩建至
1600万的客容量，但目前我们仍在等待研究报告出炉后，联
邦政府和吉打政府，能给予我们更多信息，以便吉打机场不
会对槟城造成影响。

州政府委任项目顾问       
研究北马建国际机场可行性

黄茁原公布槟机场国际乘客接待量数据。    

槟机场国际乘客接待量      
今年首季双位数增长
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槟州工程、基本设施及治水计划委员会主席再
里尔今日在州议会总结时指出，槟州政府总共拨
出2亿4567万4526令吉20仙予州内86项治水工程
计划。他相信，没有任何州属能像槟州那样拨出
巨款予治水计划。

他说，上述的拨款分别是：68项治水计划获
得来自槟州排水系统拨款2亿3322万4526令吉20
仙，17项获得槟州发展拨款  245万令吉，以及一
项来自槟岛市政厅，总花费为1万令吉的治水工
程。

他表示，水灾课题是州内主要的问题所在，因
此州政府相当关注，并致力于提升进行治水计划
工程。
双溪槟榔治水工程获批

再里尔说，希盟执政中央后，已申请近20年的
双溪槟榔治水工程计划终获批。

此外，州政府去年所获得中央拨出的治水工
程计划拨款共1亿9450万令吉，其中分配了1亿
5000万令吉予双溪槟榔治水计划、1000万令吉
予公巴治水计划、800万令吉予直落巴巷治水计
划、1000万令吉予本洛乌卑（Pondok Upeh），
以及1650万令吉予双溪哥吉（Sungai Kechil）。

槟州旅游发展、文化及古迹事务委员会主席杨顺兴
冀中央政府批准通过槟城国际机场入境大马的中国和
印度游客，实施落地签证（VISA ON ARRIVAL）。

他是在议会总结环节中指出，他此前在中国拜访数
家中国的航空公司时，航空公司代表们提及我国向中
国游客开放落地签证的必要性和好处。

“根据他们的看法是，落地签证可以成为2020马来

西亚和槟城旅游年的催化剂，以鼓励更多中国游客前
来槟城及马来西亚旅游。”

他说，相比已对中国游客实施落地签证的泰国、越
南、印尼，他赞同中央政府重新探讨签证相关政策，
以便可以和邻国的旅游产业做出良性竞争。

另一方面，他表示，尽管目前尚未有槟城直飞印度
的航线，但是槟州政府正在努力建立槟城-印度直飞

航线，同时在印度积
极推广槟城。
拟 提 名 小 贩 文 化
入遗

杨顺兴也提及，槟
州政府有意提名槟城
的“ 小贩文 化” 列入世
界非物质文化遗产候
选名录，惟这项决定
需获得国家遗产局批
准。

他说，新加坡也以“
小贩文化”申遗，有鉴
于槟城的小贩文化比
新加坡小贩文化更为
独特，州政府已致函
国家遗产局，建议以“
新加坡与马来西亚的
小贩文化”之名，作联
合申遗。

他 说 ， 根 据 世 界
联 合 国 教 科 文 组 织
（UNESCO）规定，
只能通过国家做出提
名。他补充，州政府

会从食品安全方面制定准证条款，如要求业者参加食
品控制课程和注射疫苗。

他说，州政府同时通过一些举措守护街头食物的文
化与遗产，包括会一年会举办两次的“槟城国际美食
节”，同时也考虑在浮罗山背办美食节。

他也指出，为提高小贩和旅游景点的服务水平，州
政府也建议在槟州旅游发展大蓝图下，引入服务水平
评级系统，针对服务、清洁卫生、食物等进行评分，
并根据各自所得成绩颁发相对应评级标志。

槟州首席部长曹观友指出，槟州政府从2016
年开始至今年1月，共拨出121万4100令吉援助
金予学生车业者，以减轻业者负担。

他 表 示 ， 每 名 在 陆 路 公 共 交 通 机 构
（APAD）下注册的学生车业者，可获得600令
吉援助金。而槟州政府会分两次发放，即每次
300令吉。

他说，今年首批援助金发放是在今年1月26
日及27日，第二批的发放日则在今年5月25及
26日。

他是在直落巴巷州议员祖基菲里在口头询问
环节询问是否有提供学生车业者援助金时，如
是回应。

至于是否会降低车费，以减轻学生家长的负
担？曹观友表示，降低车资属中央政府的权力
范围。

2016年至今拨逾百万元

州政府减轻学生车业者负担

杨顺兴吁中央政府批准
槟为中印游客提供落地签证

严正看待水灾
再里尔:州政府拨逾2亿治水

双溪槟榔治水计划一
旦完成，将大大纾解
当地水灾情况。  

槟城的多元文化与美食，吸引了很多国内外游客到来。
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第14届第2季第1次槟州立法议会移师
槟州大会堂举行，槟州元首敦阿都拉曼
阿巴斯赞扬槟州政府团队虽然”年轻”，
但在治理州务方面毫不逊色，他希望该
团队能够继续贯彻槟城2030愿景目标，
更全面地为民服务。

州元首也希望通过各方面的努力，集
合大家的意见与看法，并通过政策、活
动和计划等，来实行槟城2030愿景。

“议员们也必须确保槟城2030愿景思
想，正确地传达到所有基层，让这项计
划能够更容易和有效的进行。”他是在州
议会上，致御词时这么表示。

他也说，新届槟州政府团队，为州内
的政治格局带来新气象，限制首长两届
任期的举措，更是首开先河，而这项举
措能够有效地制约与平衡首长，避免出
现在位太久而滥权的现象发生。

建议州政府建新行政大楼
针对近来槟城光大广场发生的火灾事

件，州元首也表示关心，同时，他也建
议槟州政府考虑兴建新的行政大楼，并
把槟州议会纳入有关计划中。

“随着槟州议会和政府行政人员越来
越多，我认为兴建新的办公楼，是一项
必须进行的计划，以便让公务员们有一
个更好的环境治理州务。”

他也在财政和经济方面给予建议，他
说，槟州的财务稳定证明州政府一直以
来秉持的能力、问责与透明制度，获得
很好的实行。他相信在州政府努力想，
虽然国际经济市场成长放缓，但槟州的
经济还是会呈现正面增长。
愿交通大蓝图尽快完成程序

针对槟州交通发展大蓝图计划，州元

首也透露，州政府如今正在努力促成这
项计划，希望能够尽快完成程序，正式
进入施工阶段，以完善州内的道路和公
共交通系统。

至于槟州的南部填海计划，他相信州
政府能够符合国家实体规划理事会，所
提出的18项劝告，以进行下一步程序。

他也在会上，针对州内旅游、农业、
可负担房屋计划、教育、精明城市、青
年与运动项目、州内的休闲公共空间、
妇女及家庭发展与伊斯兰事务发表看
法，希望负责这些事务的领袖们，能够
在各自领域展现所长，为民服务。

他在总结时透露，本身很注重公务
员在各领域对国家的贡献，为州和国带
来稳定、繁荣，同时，他希望人民代议
士能够善用议会，为槟州制定良好的方
针，带领槟州走向辉煌。

州议会移师大会堂
由于旧有的槟州议会厅正在进行修缮

中，第14届第2季第1次槟州立法议会改
在槟州大会堂举行。

活动是于当天上午9时30分进行，大
会在州元首敦阿都拉曼阿巴斯带领，和
槟州首长曹观友及槟州议长拿督刘子健
陪同下进行检阅仪式，在唱完国歌和
州歌后，州元首随后步入槟州大会堂休
整。

当天上午10时，民选代议士们陆续进
入会场，槟州议会也正式宣告开始，在
祷告后，大会邀请州元首致御词。在上
午11时许，议长宣布休会，并定下4月29
日为下次会议日期。州元首也在议长和
首长陪同下离开槟州议会，宣告整个仪
式正式完成。

第14届第2季第1次州立法议会开幕       
州元首有信心州政府贯彻2030愿景

槟州首席部长曹观友指出，州政府将成立紧急特别行动委员
会来监督州内所进行任何槟州交通大蓝图下的各项计划。

他是在植物园区州议员王康立询及州内若执行大型计划如槟
州交通大蓝图，是否设有紧急应变计划时，如是指出。

他表示，这委员会的成立将扮演监督角色，同时确保紧急应
变计划有效执行。

他说，该委员会将与执法及相关单位合作，包括：环境局
（JAS）、大马皇家警察、职业安全与卫生局（JKKP）、消防
与拯救局、医院、地方执法单位，以及相关技术单位。

他表示，紧急应变计划的执行，主要是确保公众的安全，尤
其是面对意外或天灾的时候。

他说，这计划是符合1994年职业安全与卫生法令下执行。

设紧急特别行动委员会
监督交通大蓝图下各计划

州元首检阅仪仗队。

州议会厅装修，
议会移师槟州大
会堂举行。
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槟州首席部长曹观友说，槟城主要的
旅游卖点就是多样化美食，这是我国多
元民族的体现，而槟城国际美食节的推
出，不仅是为了推广槟城成为亚洲美食
天堂，也是为了提升游客的旅行体验。

他是在出席2019年槟城国际美食节闭
幕仪式上致词时说。

他说，槟城国际美食节始于2017年，
吸引了约40万的饕客和美食爱好者。在
2018年也成功吸引了大约70万5000名民
众及游客到场，这证明了槟城作为亚洲
美食天堂，地位毋庸置疑。

在过去的两周里，民众以及游客走在
美食的街道上，有着独特的用餐体验。

报导冯芷芸
摄影Darwina Mohd Daud

国际美食节圆满落幕
首长:槟亚洲美食天堂当之无愧

民众在设计特别的饮食区进食，胃口大开。 槟城国际美食节完美落幕

槟城国际美食节吸引了许多民众闻香而至，大享美食。
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“游客在品尝街头美食的同时，也会对该
地区的历史和文化有了更深入的了解，这
就是我们希望可以提供给大家的一种增值体
验。”

他也相信，美食之旅是一种将人们彼此联
系起来的创意方式，当然还有当地的美食，
而独特的用餐体验让游客有机会从全新的角
度，把古迹和创意结合，实实在在地体验槟
城。

“国际美食节选择于威省举办，主要是希
望两地平衡发展，而不久的将来，威省将成
为北马区商务和休闲游客的主要景点，例如
峇都加湾除了有名牌城及宜家，未来还会有
多间学院的入驻。不仅如此，槟州发展机构
也计划再次地区打造为医药枢纽，我相信透
过这些努力，峇都加湾将会成为智能城市。”

他说，威省具有一定的发展潜力和可能
性，这里拥有优美自然资产，如红树林沼
泽，候鸟和北赖河，有望成为旅游热点，希
望未来可以发掘更多隐藏宝石。

“我保证州政府将继续制定一项总旅游规
划，其中包括威省地区的生态旅游，以使我
们充满生机的旅游业锦上添花，继续发展和
繁荣。”

杨顺兴感谢威省海鲜业者贡献
槟州旅游发展、古迹、文化与艺术委员

会主席杨顺兴说，2019年的槟城国际美
食节不仅仅是美食，也是民众可以与
游客进行更深层对话和交流，展现槟
城国际美食节的深层价值和意义。

过去两周的美食节分别在各个
地点举行，包括18万人聚集的土
库街、聚集咖啡馆和餐馆的加拉
歪路、迷你咖喱节、私人渡轮上
的美食飨宴、风景秀丽的美湖海
滨，以及在威省举办的槟城海鲜
大汇集。

“非常高兴看到这个备受期待的
美食节竟有如此有意义的句点，将
槟城海鲜大汇集移师威省举办，向威
省海鲜业者致敬，感谢他们对旅游业
的贡献。”

与会者包括首长夫人陈莲枝、槟州行政
议员孙意志，武吉淡汶区州议员吴俊益、槟
州环球旅游机构总经理黄茁原、TLM Event
私人有限公司执行董事黄继升、威省市政局
主席罗扎里等。

槟 城 国 际 美 食 节
首次移师到峇都加
湾 名 牌 城 举 办 ，
现 场 除 了 丰 富
多 样 化 的 海 鲜 美
食 ， 还 有 槟 城 道
地的小吃。

钓 虾 池 让 民 众 玩
个不亦乐乎。

现场汇集了各式各样的海
鲜美食，令人垂涎欲滴。
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槟州首席部长曹观友指出，槟州政府
冀联邦政府在宪报乌鲁慕达为集水区的
事项上，能够确保慕达河水源不会遭到
破坏，并能够提供重要的原水予槟吉玻
三州。

他认为，槟州政府要确定的是，吉打
乌鲁慕达能够宪报为集水区，以确保它
不只是槟州，同时也是北马区的用水来
源。

他是在日前出席水源安全研讨会后，
如是指出。该研讨会是由亚洲发展银
行、槟城研究院联合主办。

他表示，槟州约有80%用水来自慕达
河、96%的吉打州用水和50%玻璃市用
水、甚至是占全国稻米产量40%的慕达
河灌溉区的用水，都同样来自慕达河。

他相信，目前水源、土地及天然资源
部正着手处理上述课题，并研究如何赔
偿吉打州因乌鲁慕达宪报为集水区，而
导致当地需终止伐木业所面对的损失。

槟拟霹雳河原水输送计划
曹观友也提及，槟州政府于2014年决

定霹雳河为槟州用水的替代水源，也拟
定了霹雳河原水输送计划，即把霹雳河
原水输送至槟州，再经过槟州处理后，
供应家庭和工商用户。

他说，槟州供水机构已提呈计划予联
邦部门处理，但至今已数年毫无下文。

他认为，这计划不只是槟州，还包括
北霹雳地区也会因此受惠。槟州与霹雳
州已针对此事进行讨论。

他希望这计划能够在2025年落实，因
为慕达河水源已日益不敷使用，但水源
充沛的霹雳河却未善加利用。

他强调，霹雳河生水输送到槟州，不
会导致北霹雳农业带来任何损失，反而
经过处理的用水能够惠及北霹雳。

他希望霹雳河生水输送的课题上，两

州能够达到双赢的局面，同时也希望联
邦政府能够协助槟州。

杰瑟尼：中央与吉打需保护乌鲁
慕达安全

槟州供水机构首席执行员拿督杰瑟尼
指认为，联邦政府与吉打州政府必须迅
速采取行动，确保乌鲁慕达集水区的安

全，以保护玻璃市、吉打州和槟城的供
水服务。

他日前发文告指出，当局需要以适
当的立法、严格的执法和公平的赔偿（
给予吉打），以永久保持乌鲁慕达的安
全。

他认为，必须透过一项或多项法律来
保护作为北部地区最大、最重要集水区
的乌鲁慕达。他说，必须以某种形式来

补偿及支付吉打，让乌鲁慕达摆脱伐木
者。

他表示，这是为了生活在玻璃市、吉
打州和槟城超过420万人的利益，这也是
保证乌鲁慕达安全的合理及理性方式。

杰瑟尼认为，联邦政府与吉打州政
府需迅速采取行动，确保乌鲁慕达的安
全。

提供水源予槟吉玻  
槟州政府冀慕达河不遭破坏

 槟城世界水源日活动也让儿童参与，从小灌输他们珍惜水源。

槟州首席部长曹观友日前出席“水源安全”研讨会。

另一方面，槟州首席部长曹观友呼吁民众改变
用水态度，以便将所节省的水用作他处，也避免
因分配水源所进行的各项项目加重成本而导致水
费调涨。

他是在主题为“水源为我们的未来”的槟城世界
水源日活动上致辞时说。

他说，大多数槟城人已经习惯于强劲水力的用
水方式，这是必须改变的坏习惯，而且必须从小
培养，让新生代拥有节省水源的意识。

“如果广大民众一同节省水源，那么我们就不需
要耗费高成本来建设更多的滤水站就水管等，并
把节省的水源分配至其他地区。”

他致词时也表扬槟州供水机构的表现符合了人
民的期望，即城市地区的水源覆盖率达100%，乡
区水源覆盖率则达99.8%，每一天24小时不间断提
供水源，造福了槟州177万人民。

“槟城的水源是受到认证且具有素质的安全水，
这就是槟城扁担饭如此受欢迎的原因，而我们也
很幸运的是，槟城的水源没有受到化学物质的污
染、水源中断及配水的问题。” 

与会者包括槟城水源监督组织陈艺荣教授，威
省市政局主席罗扎里以及双溪槟榔区州议员林秀
琴等人。 

首长吁民众改变用水态度
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槟岛市政厅与威省市政局蝉联“5颗
星”优越等级，槟地方政府委员会主席
佳日星称，这是他的最佳生日礼物。

佳日星连同槟岛市政厅市长拿督尤
端祥、威省市政局主席拿督罗查里、
槟州秘书拿督斯里法立占、武拉必区
州议员王丽丽等人召开记者会时，如
是宣布。

他说，全国共101个地方政府单位参
与这等级评估，并针对四项部分进行
评分，包括行政管理（20%）、服务
（40%）、客户服务（15%）以及社区
人民参与度与反馈（25%）。

他表示，上述评估是由城市和谐、
房屋暨地方政府部进行评分。而槟岛
市政厅在评估中获得95.80%、威省市
政局则获得95.90%，达到5星级别的优
越表现。

他开心指出，这也是两个地方政府
在过去四年来都维持在5星级别，适逢
周五生日的佳日星笑言，生日愿望就
是这两个地方政府都继续维持这优秀
的表现和评分。

威省市局申请升格为市
另一方面，佳日星也提及，槟州政

府已为威省市议会申请升格为市，并
已经提呈相关文件予城市和谐、房屋
暨地方政府部，预料会在这个月内提
呈至内阁等待批准。

他表示，希望可尽早获知结果，并
期待槟州诞生另一个市长。
滞销房产减少

佳日星也开心宣布，本身的另一个
生日礼物就是州内的滞销房产从2017
年的3916个单位降至3502个单位。

他表示，根据最新的报告显示，槟

州的滞销房产数量有减少，这证明了
槟州依旧是个拥有吸引力的购买房产
最佳选择，并欢迎投资者继续到槟州
投资。

他 说 ， 除 了 吉 打 州 也 有 减 少 滞 销
房产数量之外，即2017年共3783单位
减至3311单位，其他州属的滞销房产
数量皆增加，这包括柔佛从2017年的

4376个单位增加至6066个单位、霹雳
州从2017年的2276个单位增加至5367
个单位，雪兰莪则从2017年的3713个
单位增加到4693个单位。

佳日星在州议会度过48岁生日，在
其同僚、助理、各单位官员、媒体等
陪同下，开心切生日蛋糕，为严肃的
州议会带来热闹欢乐气氛。

料明年启动保护管理计划
打造槟大会堂更灵活方便

槟州大会堂即将进行保护管理计划（Conservation 
Management Plan），以更充分利用这座二级古迹的
建筑空间，打造为更方便灵活的槟城重要活动场所。

乔治市保存与发展机构（GTCDC）在大会堂进行
公开咨询活动以收集意见，并希望在行政议会通过
后，于2020年的下半年可以开始启动计划。
首长：向州议员及政府官员收集意见

槟州首席部长曹观友说,槟州政府与乔治市保存与发
展机构（GTCDC）将针对槟州大会堂进行一项保护管
理计划，今日首次进行公开咨询，向州议员及政府官
员收集意见与反馈。

他说，乔治市保存与发展机构在经过一番研究及
考察后，计划在乔治市2个主要区域进行保护和维护

工 作 ， 其 中 包 括
北 部 沿 海 计 划
（Project North 
Sea Front)及东部
沿海计划（Project 
East Sea Front)。

“ 北 部 沿 海 计
划 范 围 涵 盖 了 巴
当 哥 打 区 、 旧 关
仔 角 、 莱 特 街 等
等 ， 在 这 项 计 划
下，康华 丽堡
已 在 两 年 前 完 成
修 复 工 作 ， 目 前
海 墙 正 在 修 复 当
中。”

他 说 ， 东 部 沿
海 计 划 范 围 从 瑞
典 咸 码 头 至 海 墘
姓 氏 桥 地 区 ， 目
前尚未有任何计划进行中，但相关领域的专业人士正
在进行研究，以制定一套方案。

乔治市保存与发展机构推三提升方案
乔治市保存与发展机构主任兼Think City董事经理

韩丹说，槟州大会堂进行修复计划主要是希望恢复改
建筑作为槟城重要场所原有的精神，以及作为更灵活
性的活动场地。

他说，该机构在这项计划下共推出了三个方案：
第一、最小化的提升，仅仅进行维护工作，包括重

新安排现有空间、恢复图书馆、扩大艺术画廊，创建

灵活的礼堂空间，以及剧院和座位，建设正式的面海
阳台餐厅

第二、适度的提升工程，包括专注于新的以及底层
空间运用、创建灵活礼堂空间、剧院和座位、扩展底
楼向海的空间并建设数码图书馆、建设半露天式的餐
饮中心以及打造连接通道至槟岛市政厅建筑。

第三、针对第二项计划进行进一步的扩展，包括延
伸至海岸线并建造艺术表演平台，以及3楼建设办公室
单位。

他说，第二次的公开咨询将在开斋节后进行，任何
意见可电邮至sitihajarabdulrahim@penang.gov.my。

槟威地方政府蝉联5星级
佳日星笑纳最佳生日礼物

佳日星（中）、尤端祥（左三）、罗查里（右三）、王丽丽（右一）、法力占等，为 槟威地方政府蝉联5星级感到高兴。

槟州大会堂外观。

提升计划三个方案，欢迎民众提意见。  
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为了吸引更多本地人及国内
外游客可步入二条路（Lebuh 
Noordin),槟岛市政厅有意将该
路段改为单行道，并增设行人
步道及停车位，彭加兰哥打区
州议员魏子森与二条路居民和
商家举办交流会以了解居民的
看法，获得该区30名居民踊跃

出席及发问。
魏子森说，建议中的行人步

道并不会封路，还会增设休闲
椅子、路灯，还有种树遮荫和
美化，以打造成一个休闲、行
人友好的社区。

SM Ooi Architect建筑师黄思
明在交流会上说，这项计划涵

盖头条路至八条路范围，
主要是希望提升及修复旧
有的水沟及基本设施，打
造一个行人亲善的环境。

“我们希望这项计划先在
二条路试行，改成单行道
后希望能种植树木、与槟
岛市政厅合作安装闭路电

视、装置link bike以及舒适的
行人走道等等。”

长达两个小时的对话会中，
，二条路的居民及商家主要关
注的就是停车位不足以及卸货
区（Loading Bay）的问题。

对 此 ， 魏 子 森 在 回 应 时 也

表示这项计划并不会减少停车
位，反而在街头巷尾增加两个
卸货区，以及障友停车格。

针对当地商家担心种树会否
阻碍罗里上下货，魏子森表示
种植树木除了让环境增添绿意
及降低温度，不过在接获当地
居民的意见后，仍还会做出调
整及修改。

“槟城人的习惯就是买东西
一定要驾到店门口，但长远来
看，若可以抢在轻快铁计划实
施前，打造亲善的行人道环境
及 培 养 人 民 习 惯 ， 是 一 项 好
事。”

他说，现价段会先试行的路
段是过港仔横街至风车路，大
约200米的路段，目前该计划
属于槟岛市政厅的计划。

“当地居民及商家还未真正
表态，我们希望再收集多一些
反馈和意见，以便做得更好，
虽然目前还不确定何时开始实
施，但若一切都亮绿灯的话，
这项计划可在四至六个月内完
成。”

与会者包括Perunding YAA 
私人有限公司土木工程师叶文
渊。

开启网络新时代
首长：2021年
引入5G技术

配合槟城2030愿景，槟州政府将全
面推动州内的中小型企业迈向数码化
发展，其中一项努力就是放眼2021年
引入5G网络技术，开启网络新时代。

槟州首长曹观友表示，随着时代改
变，虚拟世界已经成为商业的必争之
地，在马来西亚，更有许多中小型企
业已经开始把企业走向，导向数码化
发展。

他认为，要推动这项新兴市场的发
展，基本的网络设施扮演着重要的角
色，因此，州政府非常看重最新的网
络技术发展，并希望能够尽最大的能
力引入这些技术，帮助州内的电子商
务发展。

“电子商务是国家未来的经济趋势，
也是国内中小型企业走向国际舞台的
一个良好平台，如果拥有完善的网络
设施，加上懂得善用网络平台，这将
是很大的优势。”

阿 里 巴 巴 与 E x a b y t e s 
Network合作 

首长是在阿里巴巴国际交易市
场（Alibaba.com),宣布与 我国
的Exabytes Network Sdn. Bhd.
(Exabytes)达成合作伙伴关系仪式
上，致词时这么表示。

曹观友补充，推动经济数码化
转型，不仅对企业起到很大的作
用，更有助于推进槟州政府2030
愿景中，提升州内经济和增加州
民的家庭收入主题，帮助槟州和
槟民创收。

“有了网络平台，人们在家里就
能完成各种商业动作，一个家庭
也能借此创业，在网络中寻找商
机。”

Exabytes首席执行员曾淇赐说，通
过与阿里巴巴合作,该公司放眼帮助更
多中小企业，更便捷地在网上拓展业

务。
“我们将得以向他们推介 Alibabab.

com 这个既简单又方便的在线交易平
台,让他们与世界各地买家建立联系。”

会上，也邀来阿里巴巴全球认证讲
师郑锴，前来分享电商的商机和各种
关于此领域的知识，以期协助更多州
内的企业转型，迈向数码化发展。

市厅拟美化及二条路改单行道
魏子森允设卸货区及
增停车格

阿里巴巴国际交易市场与Exabytes达成合作伙伴关系，推动槟州电子商务。  

提升及美化后的二条路，对行人更为友善。

魏子森与二条路居民和商家举办交流会以了解居民的看法。
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浮罗池滑区州议员李俊杰说，社会上仍有人误解
自闭儿，或不懂得与自闭儿相处，因自闭儿都活在
自己的世界里，大家应该体谅并以学习的态度去接
触和接纳他们。

他是在由城市星光教会举办的“奔向阳光”自闭儿
醒觉义跑活动上这么说。

此活动已迈入第3年，今年获约1800人参与，分为
1.5公里自闭儿和家属组，以及6公里公开组。与会
者有槟州卫生局局长拿督旺曼梳、彭加兰哥打区州
议员魏子森及筹委会主席石国峰等。

49岁父亲梁伟鹏在活动上分享，他在儿子3岁被
诊断是自闭儿后，徬徨无助且一度弃之不理，甚至
理直气壮地认为只需赚钱养家即可。所幸他在儿子
9岁时，通过宗教信仰改变想法，开始与儿子互动，
每周带儿子去骑脚车、爬山或打篮球等。

“当我接受孩子是自闭儿后，发现生命的意义不只
是追求荣华富贵，而在参与孩子的成长过程中，我
也得到健康的体魄。”他说，他这年纪原应有个大肚
腩，但因他有机会与儿子一起运动，除了维持健康
体魄，也大大改善了儿子的学习能力。

“家长应从自闭儿感兴趣的事物开始培养孩子，这
样才能事半功倍。我孩子喜欢画画，我就送他去绘
画班，他画画时情绪比较稳定，而我们也可通过其
画作探知他要表达的情绪。”

推广供水业培训计划贡献多
杰瑟尼荣获干练领袖首相奖

首 相 敦 马 哈 迪 医 生 颁 发 了 “ 2 0 1 9 年
干练领袖首相奖”（Anugerah Perdana 
Menteri Tokoh Mahir 2019，APMTM 
2 0 1 9 ） 予 槟 州 供 水 控 股 有 限 公 司
（PBAHB）和槟州供水机构（PBAPP）
首席执行员拿督杰瑟尼。

拿督杰瑟尼在吉隆坡布城国际会议中
心举办的2019年全国劳动节庆祝活动上
获奖。

2019年干练领袖首相奖认同拿督杰
瑟尼在支持、发展和推广马来西亚供水
行业能力培训计划方面做出了重要的贡
献。

干练领袖首相奖授予那些为国家技
能发展做出重大贡献的人。获奖者由人
力资源部（MoHR）属下的技能发展部
（Jabatan Pembangunan Kemahiran - 
JPK）推荐。由首相做最后批准。

在此之前的获奖者包括拿督威拉阿米
尔阿里迈丁（迈丁），拿督阿都哈里夫
阿都拉（宝腾），拿督阿兹米阿都拉阿
兹（国家基建有限公司），阿末哈德里
哈里斯（绿色科技）和阿都纳西尔伊布
拉欣博士（马来西亚无损检测协会）。

支持供水行业能力培训
拿督杰瑟尼在促进和推动能力培训或

供水行业方面的主要贡献包括：
· 在2007年推介槟城供水服务学院

（PWSA）作为马来西亚第一家供水服
务培训学院，并从那时起监督该院的管
理。 该院也是第一家受技能发展部认

可，在大马开展大马技能证书级别能力
培训的供水服务学院。

· 帮助技能发展部制定“马来西亚

技能证书”（Sijil Kemahiran Malaysia - 
SKM）供水行业培训计划的技能标准和
职业框架。 该证书毕业生被国家水务委
员会（SPAN）认可为业界的专业技术
工人。

· 根据“先前成就认可（Pengiktirafan 
Pencapaian Terdahulu - PPT）”计划，评
估及验证寻求认证的大马技能证书参与
者的能力。

自2010年以来，槟城供水服务学院已
经培养了945名大马技能证书毕业生，共
培训了3872名供水行业人员和离校生。

槟城供水服务学院是马来西亚14个供
水组织以及在印尼、缅甸和尼泊尔运营
的供水组织的培训提供者。

拿督杰瑟尼与国家水务委员会和大马
人民信托局合作，为未来培养了一批技
术精湛、称职的工人。

他还与大马水源学院（MWI）和马来
西亚水协会（MWA）合作，在我国南
部和中部地区提供受认可的供水培训服
务。

2018年，马来西亚的人口估计为3240
万人。在供水方面，2017年全国服务人
口的平均百分比为95.5%。

因此，供水行业可以说是马来西亚一
个重要的公共服务行业，2018年为超过
3090万客户提供服务;并且其客户群将在
未来进一步增长。

李俊杰、魏子森等精神奕奕参与“
奔向阳光” 自闭儿醒觉义跑。

“奔向阳光”自闭儿醒觉义跑  
李俊杰促体谅及学习态度接触自闭儿

杰瑟尼从敦马手中接过奖项的光荣一刻。  
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配合槟州政府“槟城2030愿景”的“重家庭”理念，槟州妇女发展机构（PWDC）将于
6月15日在马来西亚理科大学的文化大礼堂（Dewan Budaya）举办“家庭日”（Penang 
State Level Family Day）,多姿多彩的节目，包括家庭论坛、互动游戏、故事演讲、街
头表演、各机构展览，还备有饮食餐车等，将开放给民众从早上8时至下午4时尽情游
览享受！

无论是家长们探讨如何在日新月异的科技时代抚育孩子的“Plugged in Parenting”，
还是“Santai Anak Muda: Ke Alam Dewasa”中供给于新时代的学生们分享成长历程和理
想家庭的平台，都将有一个让你获益不浅的精彩论坛。

除此之外，家长们更可以参加互动游戏“Shared Responsibility in a Family”与孩子们
一起准备茶点，以透过团体合作促进各自之间的感情。另一方面，户外活动爱好者则
可以挑战遍布理大范围内的各站点游戏（Station Games）以获得神秘奖品。

当天节庆也邀请了来自海内外的专业故事演讲者。该故事演讲环节将提供机会于六
位孩子们（四岁至六岁）在英语，华语，马来语还是印度语中的其中一个语言的舞台
上跟观众们分享主题“和家人的回忆”。欲参赛者请交予90秒的故事视频至016-8561033
（PWDC），中选者将被另行通知。
简单轻松的报名方式

现场所有活动皆为免费，除了站点游戏需自费。欲线上报名可以扫刷以下照片的
QR密码，游览PWDC的脸书，还是到PWDC的办公室（光大47楼）以获得更多详情。

和家庭成员一起来欢庆家庭日吧！

配合2030愿景
“重家庭”

槟妇女机构6月15日
办家庭日

槟州妇女发展机构 （PWDC）和光
大圆顶科学馆（TechDome Penang）
联手举办“Women in Zcience”（WiZ）
以鼓励更多年轻人士，尤其女性，投
入势必领导未来的科学、技术、工程
及数学教育（STEM）行业。

该进行两天的活动也是槟州庆祝国
际妇女节的最后一个环节，吸引了总

共77%女性和23%男性的700名学生来
参与专业人士分享会和互动型科学工
作坊。

这已经举办了三届的年度活动旨在
于激发更多女性发掘在STEM方面的才
能以促成该行业两性平衡的局面。
打破单性别垄断局面

根 据 联 合
国 教 育 、 科
学與文化组织
（UNESCO）
调 查 显
示，STEM行
业不但处于男
性总共占领了
72%劳动力的
垄断局势，而
且几乎拥有全
面的最高决策
权。

我 国 教 育
部的调查也同
样发现全国学
生在升学深造
的时候，少过
一半的学生选
择科学相关的
课程作为他们
的主要科系。

显然的，解决这一个男女严重失衡
的问题才能创造更多女性人才和领导
人以投入这关键行业。这无论对促进
我国经济表现，还是创造公平和谐的
社会都显得极为重要。

这些知识数据也是来自超过9间中学
学院所出席的学生们在WiZ中所得到最
宝贵的领悟。秉持着这共同创造两性

平衡的理想，他们都踊跃接受了工作
坊里所给与的挑战，用最有效和创新
的方法寻求科技上的突破来解决现有
的问题，以促成马来西亚迈进先进国
重要的一步。

该活动的策略伙伴包括Dell, Intel, 
Motorola Solutions, UB Tech, MyTriz, 
IEM, Wyse Time, and Unimaker。

女性科学工作坊反应热烈
启发更多女性投入科技

学生们积极参与和讨论创新方
法来促进马来西亚在科学方面
的突破表现。

学生们全神贯注参与科学工作坊。
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曹观友主持切蛋糕，庆祝希尔顿逸林酒店成
立一周年。  

“Happy Feet 家庭欢乐跑”日前顺利举行，1000名参与者当中，
特别人士占了150名，主办单位因安全考量，特安排更多人力随
行照顾，以策安全。武拉必区州议员王丽丽大赞主办单位无私奉
献。

王丽丽致词时赞扬主办单位有勇气主办这活动，尤其这活动并
不容易进行，因为150名特别人士当中，包括了特别儿童、视障人
士、轮椅人士和聋哑人士等。

她说，主办单位因此花费更多时间和资源，安排义工们全程协
助和陪跑，确保参赛者安全。

她指出，根据数据显示，我国目前有160万名公务员，扣除了保
安部队等不适宜由残疾人担任的职务后，尚有130万名公职，然而
距离联邦政府落实的1%公务员由残障人士组成的目标还很远。

她表示，通过像“Happy Feet家庭欢乐跑”的活动，可鼓励家有残
疾孩子的父母带孩子参与社区活动，也能够陪同孩子一起面对社
会。

“他们不需要一个特别的场合，而是更多的尊重让他们融入社
会、与我们一起生活。”

她认为，通过共同参与活动，社会大众能够更认识他们，并以
平等眼光来看待他们，提升残疾人士和家庭成员的信心，与常人
一样接触社会和生活。

王丽丽也分享指出，在现场与一名唐氏症小弟弟合照，对方大
方和暖心的拥抱，更在她脸颊亲了一下，这暖心的举动让她有感
唐氏孩子的世界只有爱，与人没有任何隔阂。

槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 赞 扬
大 山 脚 瑶 池 金 母 慈 善 基 金 会
（ONE HOPE CHARITY）在过
去17年来，协助了州内许多贫苦
及患病等弱势群体，为社会贡
献良多，是受到认可的团体组
织。

他是出席大山脚瑶池金母慈
善基金会举办“第三届身体检查
及捐血运动”健康嘉年华致词时
说。

他说，大山脚瑶池金母慈善
基金会在州内是个极出色的慈
善组织，他们不分宗教、不看
肤色，一视同仁地为有需要的
一群提供援助，与槟州政府共
同推动爱心福利工作。

“该会去年就发放了525万6254
令吉慈善金，可想而知肯定是
帮助了不少弱势群体。我希望

该会可再接再厉，让更多人受
惠。”

他说，槟州政府认同非政府
组织和私人机构为社会弱势群
体所作出的贡献和援助，对州
政府而言，人民福利一直来都
是优先的。

他说，定期付费进行身体健
康检查，对于低收入群体来说
是一项重大负担，这也导致他
们在获知患病后， 耽误治疗
以至于病情严重，而这项健康
嘉年华让贫苦人士和低收入家
庭也有机会了解自身的健康状
况，以及“预防胜于治疗”的重要
性。

“据了解，现场共有13项健康
检查，从眼睛到腿部，从外到
内的肝脏、心脏检查都有，是
项全面性的身体检查，在验血

检测方面，也包括了检验癌症
指标。最难能可贵的是，这些
健康检查除了是免费的，在检
测出患病后，该会也会给予后
续的援助。”

他希望，今次的健康嘉年华
达成所预期的目标。同时，也
希望可发挥抛砖引玉的作用，
让更多的团体或组织，为社会
献温暖。

与 会 者 包 括 槟 州 福 利 、 爱
心社会及环境委员会主席彭文
宝、槟州卫生、农业及农基工
业、乡区发展委员会主席阿菲
夫、武拉必区州议员王丽丽及
威省市政局主席罗扎礼等人。

蔡瑞豪:精准帮扶  真正解决
大山脚瑶池金母慈善基金会

主席蔡瑞豪说，该会在援助弱
势群体区块上，不会给予表面
上的金钱援助，而是会深入探
讨他们更需要的帮助，强调要“
精准帮扶”，才能真正解决及减
轻弱势群体的问题。

他 说 ， 贫 病 交 加 是 常 见 的
状况，比如残疾性贫困，是因
为慢性疾病导致缺少劳动力而
致贫；疾病性贫困，是因为缺
乏 经 济 能 力 ， 无 法 获 得 好 的
诊疗，而在不幸罹患慢性重症
时，沦为弱势中的弱势，这种
情况常见不怪。

“ 预 防 大 于 治 疗 ， 很 多 疾 病
其实可以预防，及早发现也能
治疗后治愈，从而避免做大的
手术，减少痛苦及家庭开支。
健康不是一个人的事，而是全
家 人 的 事 。 一 个 人 失 去 了 健
康，疾病缠身，不仅自己难受
痛苦，还给家庭带来很大的负
担。”

因 此 ， 他 表 示 该 会 在 嘉 年
华会开放1000名贫穷及低收入
家庭进行一系列的免费体检，
倘若报告显示出了症状需要深
切检查、治疗或动手术，只要
符合本会条件的，皆会给予帮
助。

王丽丽（左一）开心与义工、特别人士合影，并赞扬主办单位的贴心及勇气。

150特别人士参与
王丽丽感恩家庭欢乐跑无私奉献

一视同仁供援助
首长赞“瑶池金母”助州政府推动爱心福利

健康嘉年华让更多有需要人士受惠。  

曹观友在众嘉宾陪同下，在纪念版上签名。
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屋龄长达34年的峇都兰樟组屋，即
将换上新装以及增添停车位，迎来更舒
适便利的生活环境。

峇都兰樟区州议员王耶宗召开记者
会时说，这两项计划耗资67万8978令
吉，分别将为该区6座组屋重新粉刷油
漆，而这项工程也已于今年3月20日展
开，预计今年9月3日竣工，而停车场工
程则将于7月9日竣工。

“我代表居民感谢州政府，尤其是槟
州房屋发展委员会主席佳日星批准这项
计划的申请，让当地居民受惠。”

他说，自担任该区州议员以来，就
一直关注社区的民生问题，而峇都兰樟
组屋一直面临停车位不足的问题，为此
他也建议从原本80个停车位，增加多37
个停车位，希望能协助缓解阻塞及停车
位不足的问题。

王耶宗促居民缴租金维修费
峇都兰樟组屋建立于1985年，共有

316个单位，当地居民大约1264人，王
耶宗也呼吁当地民众给予充分合作，勿
在油漆工程进行时，将车子停在相关地
点，以免发生任何阻碍工程及车子损坏
事件。

另一方面，目前峇都兰樟组屋供拖
欠了14万6028令吉费用，即租金5万
9748令吉及维修费8万6280令吉，为此
王耶宗耶吁请当地居民准时缴交租金
及维修费，好让社区环境得到更好的照
顾。

与会者包括槟州房屋局主任艾诺、 
房屋局高级秘书法乌兹、东北县房屋局
建筑工程师莫哈末扎法尼及房屋局执法
及房屋分层管理高级秘书纳兹法 。

让你孩子拥有一个有意义的周休日。丹绒武雅州议员再
里尔服务中心配合社区管理理事会（MPKK），定每周日于
丹绒武雅乡村社区管理理事会会所办“绘画与手工班”。

是项“丹绒武雅绘画与手工班”已在本月初开课，目前绘画
班已拥有30名学生，而手工班则拥有12名学生。凡是4至17
岁学生都能报名参与此绘画班；参与手工班学生则必须18岁
以上。

也是槟州行政议员的再里尔出席上述活动推介礼后，告
诉记者，活动旨在让更多学生能善用他们的周休日。

他也强调，家长也能把每周日列为他们的“亲子日”。接送
孩子去参加绘画班的家长，能抽出时间参与于同样地点所办
的手工班。

他说，绘画班的时间是每周日早上10时至12时；手工班
的时间则是中午12时至下午2时。

仪式上，他还特别介绍手工班。他说，丹绒武雅妇女与
家庭发展委员会（JPWK）也参与手工班，并且配合母亲节
的到来，在手工班制手工皂，以准备在母亲节期间，派发给
丹绒武雅选区内的妈妈。

他呼吁更多区内的在籍学生与家长报名参与“丹绒武雅绘
画与手工班”。有兴趣报名者，可联络金秀珠（016-4127922
）或方鸿耀（011-62718647）。

出席上述推介礼者包括丹绒武雅乡村社区管理理事会主
席方鸿耀、秘书金秀珠、村长希兹尔、丹绒武雅妇女与家庭
发展委员会主席潘丽华与理事莎希花、绘画老师吕旭彬等。

再里尔服务中心等主办
欢迎带孩子参与绘画手工班  

丹绒武雅选区办“丹绒武雅绘画与手工班”，欢迎家长带孩子一起报名参加。后左起为金秀珠、方鸿
耀、希兹尔、再里尔、潘丽华、莎希花和吕旭彬。

重新粉刷  增停车位
峇都兰樟组屋换新装 

王耶宗主持粉刷仪式，象征峇都兰樟组屋换新装。 峇都兰樟组屋将亮丽示人，图为粉刷后的示意图。  
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槟州童军协会主办心肺复苏术
与自动体外心脏除颤器（AED）
训练课程，反应热烈，1326名来自
州内38所中学的童军参与，大会
恭请槟州行政议员兼槟州童军总
会署理会长孙意志主持闭幕。

孙意志呼吁教育部把上述课程
列入中小学课程，从小灌输这方

面的知识，让大家掌握资讯，或
许能在紧急关头发挥作用。

有关活动是在大山脚日新独中
举行，出席者包括日新独中校长
陈奇杰、槟州童军总会主席李炯
良、槟州童军总监祖基菲里等，
支援单位包括消拯局、卫生部、
教育部等。

提高古迹建筑抗灾能力
世遗机构赠灭火器等予住户

乔 治 市 世 界 遗 产 机 构
（GTWHI）联合消拯局及本地
社区推动“乔治市世遗区社区火
灾防范及应对策略计划”，并赠
送各50套灭火器及烟雾感应器予
古迹区住户，提高古迹建筑抗灾
能力，以及民众保护古迹遗产的
醒觉。

乔治市世遗机构总经理洪敏芝
出席上述计划推介礼时指出，目
前世遗区共有5000间老房子，该
机构希望所有老房子都配有灭火
器和烟雾感应器，但目前只达到
目标的1%。

她说，世遗区的居民可向该机
构申请灭火器和烟雾感应器，而
该机构也会为申请者提供消防培
训课程，同时也欢迎各单位赞助
此计划。
杨顺兴:加强灾难管理

槟州旅游发展、文艺和古迹委
员会主席杨顺兴行政议员表示，
槟州自吸取了大水灾的教训后，
如今正加速乔治市灾难管理策划
的计划。

他说，去年3月曾举办有关乔
治市减低灾难奉献策略的研讨

会，当时共有64名来自国州和地
方政府官员及社区代表参加。

他指出，当时通过脑力激荡，
集思广益拟出了10项行动计划，
以尽量减少各种灾难对世遗区造
成的威胁。
魏子森:修复过程最脆弱

彭加兰哥打区州议员魏子森表
示，根据日本立命馆大学城市文
化遗产减灾研究所指出，约80%
发生在文化遗产建筑的火灾，都
发生于修复过程，即建筑最脆弱
时，这也是为何乔治市需要采取
预防措施及行动，来对抗类似灾
难。

他说，去年9月发生的巴西国
家博物馆火灾，以及最近发生的
1巴黎圣母院火灾，皆成了世界
新闻头条，由此可见灾难风险管
理的重要性。

配合这项计划，该机构也在
日前举办了3小时的消防培训课
程，让受惠者学习使用消防设备
及增强防火概念。上述计划获得
槟州政府、联合国教科文组织驻
雅加达办事处及大马联合国教科
文组织国家委员会赞助。

走入组屋，灌输反毒意识，国家反毒
机构日前在人口密集的垄尾绿园“远离毒
品教育活动及展览”会上开讲，邀请当地
州议员杨顺兴主持开幕。

杨顺兴表示，各种各样的毒品渗入周
围，包装成饮料或糖果销售，让人防不
胜防，为人父母者应多关注孩子们的活
动，避免他们误入歧途，染上毒品。

国家反毒机构官员则在讲座会上向居
民讲解毒品的害处，并呼吁一旦发现家
人或朋友染上毒瘾，应尽早向他们施援
手，包括向该机构求助，务必让当事人
脱离毒害。这项讲座是由垄尾绿园组屋
睦邻计划及国家反毒机构主办，该睦邻
计划主席林贵成、垄尾村长罗道智等出
席开幕礼，居民也踊跃参与。

垄尾绿园反毒讲座 
杨顺兴吁家长关注孩子活动

心肺复苏术与AED训练课程反应佳 

孙意志吁列入中小学课程

心肺复苏术与AED训练课程全体出席者大合照。  

前排右起魏子森、杨顺兴、洪敏芝等，与出席者合影。

国家反毒机构官员则在讲座会语重心长促家长关注孩子，莫让他们碰毒品。  
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各造踊跃出席槟城2030愿景指南推介礼。

目标:
 兴建 18万间廉价屋
 让3000户家庭在城市再生房屋计划中受惠
 提供1000个先租后售单位
 将300公吨有机废料化为能源
 住家再循环率达到50%
 100%海洋素质监督站被评为良好等级
 为乐龄人士增加50%社交及休闲活动
 每年1000名年轻人，参与“人生教练”活动
 每年1000名儿童，参与“1成人1小孩活动
 100公里滨水步道（Waterfront Promenade）
 为少年增加50%体力活动
 让社区的文化艺术活动倍增

目标：
 1000家中小型企业参与能力建设计划，以迈
向工业4.0
 消除制造业无法招揽人才问题
 槟州50家公司获得绿色科技专利权
 农业生产率提高50%
 100家城市农业企业
 平均旅游消费金额倍增
 5个新的国际高价值旅游景点产品
 游客满意度倍增
 成为区域性最适合设立社会企业的州属
 50%创意初创企业，能持续运作3年
 创意工业占国内生产总值5%

槟首长曹观友在台上讲解槟城2030愿景指南的核心目标。

主题1：提高宜居程度，提升生活品质

主题2：提升经济增加家庭收入 主题3：赋权于民，提高人民的
社会参与度

目标：
 平均通勤时间为30分钟
 50%摩哆是电动的
 20%的行程是使用公共交通
 50%的地点可直接从槟城国际机场抵达
 政府机构100%使用智能科技
 100%绿色及智能政府建筑
 100%新发展计划采用智能城市科技
 100%绿色酒店
 家用日均用水量减少20%
 多种20万棵树
 基本设施采用30%再循环材料

主题4：投资基础建设及公共设施，
以便有能力应付各种状况

目标：
 中等收入家庭的差距减少一半
 让依靠政府福利（金钱）计划的人数减少
一半
 增加政府经常性和资本资助30%，以花在那
些可协助穷人和弱势群体提高技能的领域上
 40%中小型企业的业者是女性
 让槟城人的快乐度提高一倍
 提供5星级的传递系统效率

2030愿景指南出炉
首长: 这是州政府和人民的愿景

槟城2030愿景指南正式推
出！

槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 指
出，槟城2030愿景是未来10年
的发展大方向，旨在提升宜
居程度、提升经济、提高人
民的社会参与度、投资建成
环境以提高抵御能力。

他是在日前于Loft 29 推介
槟城2030愿景指南时，如是指
出。

“ 这 不 是 曹 观 友 的 愿 景 ，
而是属于州政府及人民的愿
景。”

他说，随着槟城2030愿景
指南正式推出后，将让人民
更了解愿景内容。

他表示，自去年8月推介槟
城2030愿景后，他随即用了数
个月的时间，通过无数个的
会议进行讨论，并搜集各造
的意见和回馈，以优化及纳
入槟城2030愿景。

他表示，州政府也与各政

府部门、国州议员等相关单
位进行各项的讨论，以便集
思广益，找出更好的政策，
包括如何执行槟城2030愿景、
如何纳入州内各项计划或政
策，让槟城2030愿景更趋完
整。

他也提及，州政府也进入
大学院校，透过开放日，让
更多家长、年轻人更了解槟
城2030愿景。

他表示，此次的槟城2030
愿景推介比去年的推介来得
更丰富，更完整。

他强调，州政府依旧时刻
保持开放的态度，接受各造
的反馈。

可上网下载指南
首长欢迎民众及单位上网

浏览www.penang2030 . com
下载指南内容，抑或电邮至
secretariat@penang2030.com 
提供建议与回馈。

“槟城2030：重家庭、拥绿地、精明州、耀全国”愿景
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பி்ற - "ஆையம் சதைாழுவது ொைவும் 

நனறு எனபதைறகு ஒபப ஆையங்்கள் 

லெ்வ ்ையங்்களா்க உருைாறறம் ்காை 

லவணடும். தைறலபாது 20 முதைல் 35 வயதுககு 

உடபடட இநதிய இ்ளஞர்கள் அதி்கைா்க 

குறறச்செயல்்களில் ஈடுபபடுகினறனர. 

எனலவ, இம்ைாதிரியான இ்ளஞர்க்ள 

நல்வழிபபடுததுவதைறகு ஆையம் சிறநதை பங்கு 

வகிககிறது. இ்ளய தை்ைமு்றயினர 

ஆையததிறகு அதி்கைா்க வழிபபட வருவதைறகு 

ஆைய நிரவா்கம் முயறசி்கள் லைறச்காள்ள 

லவணடும்," என ைலைசிய குறறததைடுபபு 

அறவாரியததின பினாங்கு ைாநிை தை்ைவர 

டதலதைா புைலவநதிரன கூறினார.

ஆலயம் சேவை வையங்களா்க உருைாற்றம் ்கண்டு 
இவளய தவலமுவ்றவய நெறிப்படுதத சைண்டும்.

மு்றயான ஆவைங்்களுடன நிதியுதைவி சபற 

விணைபபிக்கைாம் என அறிவுறுததினார. 

 இநநி்கழ்வில் ்காவல் து்ற அதி்காரி 

டி.எஸ்.பி ெதைாசிவம், ைலைசிய இநது ெங்்க 

லதைசியச் செயைாளர � ்காசி ெங்்க புஷன 

்கலைென, � முனீஸ்வரர ஆையத தை்ைவர 

டதலதைா ல்காபாைகிருஷைன ைறறும் இநது 

ெங்்க உறுபபினர்கள் ்கைநது ச்காணடு 

சிறபபிததைனர. 

இந்து ஆலய மாோட்டில �லந்து க�ாண் பேராைர்�ள்

 சபாதுவா்கலவ, ஆையங்்களில் நி்கழும் 

நிரவா்கப பிரச்ெ்ன்க்ளத தீரதது ஆையம் 

சபாது ைக்களின லெ்வ ்ையங்்களா்க 

உருைாறறம் ்காணபது அவசியம் என இநது 

ஆைய ைாநாட்ட அதி்காரபபூரவைா்கத 

துவககி ்வதது இவவாறு சதைரிவிததைார. 

 இநதை ைாநாடு ைலைசிய இநது ெங்்க 

பினாங்கு ைாநிை லபர்வயின ஏறபாடடில் 

அண்ையில் ொைான பாரு, � முனீஸ்வரர 

ஆைய அரங்்கததில் இனிலதை ந்டசபறறது. 

 "ைலைசியாவில் பல்லின ைக்கள் 

ஒறறு்ையுடன பை வ்்கயான ்க்ை, 

்கைாச்ொரம் ைறறும் பாரம்பரியத்தை 

அனுெரிககினறனர. சபாதுவா்கலவ அ்னதது 

ெையமும் அ்னவருககும் நல்ை்தைலய செயய 

லவணடும் என வலியுறுததுகிறது. ெைய 

இயக்கங்்கள் ெமூ்கநைன ைறறும் சதைாணடு 

திடடங்்கள் வழிநடததுவது பாராடடககுறியது 

என ை்களிர & குடும்ப லைம்பாடு, பாலின 

ஈடுபாடு, இஸ்ைாம் அல்ைாதை ைதை விவ்கார 

ஆடசிககுழு உறுபபினர சொங் எங் நி்றவு 

விழாவில் உ்ரயாறறினார.

 லைலும், ைாநிை அரசு இஸ்ைாம் 

அல்ைாதை வழிபாடு தைை நிதியம்(ரிமி) சதைாடங்கி 

வழிபாடு தைைங்்களில் லைம்பாடு அல்ைது 

பராைரிபபுப பணி, நிைம் வாங்குதைல் என 

அ்னததிறகும் நிதியுதைவி வழங்குகிறது. 

எனலவ, உதைவிகல்காரும் ஆையங்்கள் 

 2017-ஆம் ஆணடு சதைாடங்்கபபடட 

இநது ஆைய ைாநாடு, சபாது ைக்களுககு 

சநறியான இநது ஆைய வழிபாடு, ெையம், 

்க்ை, ்கைாச்ொரத்தை அடுததை தை்ைமு்றககு 

மு்றயா்கக ச்காணடு செல்லும் வ்்கயில் 

இம்ைாநாடு ஒவசவாரு ைாநிைங்்களிலும் 

நடததைபபடடு இறுதியில் லதைசிய ரீதியில் 

நடததைபபடும். 

ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் கசாங் எங் 
்வரப்வறபு உணரயாறறினார்

பி்ற - பினாங்கு ைாநிை தைமிழ்பபள்ளி்களின வளரச்சிககும் 

லைம்பாடடிறகும் சதைாழில்நுடபம் ொரநதை ்கல்வி்ய வழங்்க 

லவணடும்; இதைன மூைம் இன்றய ைாைவர்கள் எதிர்காை 

ெவால்்க்ள எதிரச்காள்ள சுைபைா்க இருககும்  என ொைான 

பாரு, � முனீஸ்வரர ஆையததில் ந்டசபறற யூ.பி.எஸ்.

ஆர (ஆரம்பப பள்ளி ைதிபபீடு லதைரவு) ைாைவர்களுக்கான 

டிஜிததைல்(சதைாழில்நுடபம்) மீள்பார்வ 2019 திடடத்தை 

துவககி ்வததை பினனர தைைது்ரயில் இவவாறு பினாங்கு 

ைாநிை இரணடாம் து்ை முதைல்வர லபராசிரியர ப.இராைொமி 

சதைரிவிததைார.

 ொைான பாரு, � முனீஸ்வரர ஆையததில் பினாங்கு 

ைாநிை தைமிழ்பபள்ளி ைாைவர்களுக்கா்க பிரததிலய்கைா்க ஏறபாடு 

செயதிருநதை இரணடு நாள் யூ.பி.எஸ்.ஆர ைாைவர்களுக்கான 

டிஜிததைல்(சதைாழில்நுடபம்) மீள்பார்வ 2019 திடடததில் சுைார 

900 ைாைவர்கள் ்கைநது பயனசபறறனர. இததிடடத்தை லைலும் 

5ைாதைம் ்காைததிறகு சதைாடரநது வழிநடததை லவணடும் என 

லபராசிரியர ல்கடடுக ச்காணடார. அததினததைனறு தைமிழ்பபள்ளி 

ைாைவர்களுககு 'சவறறி வியாெம்' எனும் மீள்பார்வ புததை்கமும் 

ஆைய நிரவா்கததைால் எடுதது வழங்்கபபடடன.

 இநநி்கழ்வில் � முனீஸ்வரர ஆையத தை்ைவர டதலதைா 

ல்காபாைகிருஷைன, இநது அறபபணி வாரிய நிரவா்க தை்ைவர 

டதலதைா இராைெநதிரன, செபராங் பி்ற ந்கராண்ைக ்கழ்க 

உறுபபினர லடவிட ைாரஷல், பினாங்கு ைாநிை தைமிழ்பபள்ளி 

அ்ைபபாளர சிங்்காரலவலு ைறறும் முககிய பிரமு்கர்கள் ்கைநது 

சிறபபிததைனர.

 � முனீஸ்வரர ஆைய நிரவா்கம் ெையம் ொரநதை 

நி்கழ்வு்களுககு ைடடும் முனனுரி்ை வழங்்காைல் இநதிய 

ெமுதைாயததின வளரச்சிககும் லைம்பாடடிறகும் இம்ைாதிரியான 

திடடங்்க்ள வழிநடததுவ்தை ்கணடு ைனதைார பாராடடினார 

பி்ற ெடடைனற உறுபபினருைான லபராசிரியர ப.இராைொமி. 

லைலும், பினாங்கில் உள்ள பிற ஆையங்்களும் � முனீஸ்வரர 

ஆையத்தை முனலனாடியா்க ச்காணடு இம்ைாதிரியான 

சதைாணடு்க்ள லைறச்காள்ள லவணடும் எனவும் அவர 

ல்காரிக்்க விடுததைார.

தமிழ்ப்பள்ளிகளில் கதாழில்நுட்்பம் சார்நத 
கல்விககு ஊககுவிபபு அவசியம் - வ்பராசிரியர

 இதைனி்டலய, சதைாழில்நுடபத்தை ஊககுவிககும் 

வ்்கயில் பினாங்கு ைாநிை அரசு சதைக லடாம், மினனியல் 

நூல்நி்ையம், அறிவியல் 'கிளாஸ்தைர', ஸ்சதைம் ்கல்வி என 

ைாைவர்கள் பயனசபறும் வ்்கயில் பை திடடங்்க்ள 

அைல்படுததியுள்ளன  எனறால் மி்்கயா்காது. தைமிழ்பபள்ளி 

ைாைவர்கள் அ்னவரும் இநதைத திடடங்்கள் அ்னததிலும் 

தைங்்க்ள ஈடுபபடுததி ச்காணடு சதைாழில்து்ற புரடசி 4.0 

எதிரச்காள்ள தையாராகி ச்காள்ள லவணடும் என ஆடசிககுழு 

 யூ.பி.எஸ்.ஆர் மாை்வர்�ளுக்�ான டிஜித்தல(கதாழிலநுட்ேம்) மீள்ோர்ண்வ 2019 திட்்த்தில �லந்து க�ாண் மாை்வர்�ள்

உறுபபினருைான லபராசிரியர ல்கடடுக ச்காணடார.

 லைலும், இநது அறபபணி வாரியததின 

முயறசியில் மினனியல் நூல்நி்ையம் அ்ைக்க திடடம் 

வகுக்கபபடடுள்ள்தையும் தைைது்ரயில் லபராசிரியர பஇராைொமி 

குறிபபிடடார. சதைாடரநது பி்ற வடடாரததில் 'டிலரான' 

சதைாழில்நுடப பயனபாட்ட அதி்கரிக்கவும் திடடங்்கள் 

வகுக்கபபடடுள்ளது பாராடடககுரியதைாகும்.
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 பினாங்கு ைாநிை 

அளவிைான குடும்ப தினக 

ச்காணடாடடம்  ‘குடும்பம்’ எனற 

்கருபசபாரு்ள ்ையைா்கக 

ச்காணடு நடவடிக்்க்கள் 

நடததைபபடும். இநநி்கழ்வு வருகினற 

ெூன,15-ஆம் லதைதி  ்கா்ை ைணி 

8.00 முதைல் ைா்ை ைணி 4.00 வ்ர 

புடாயா அரங்்கம், ைலைசிய அறிவியல் 

பல்்க்ைக்கழ்கததில் இனிலதை 

ந்டசபறும். 

 இநநி்கழ்வில் இடம்சபறும் 

பினாங்கு மாநில அளவிலான
குடும்்ப தினக் க�ாண்ாட்ம் 

்க ரு த தை ர ங் கு , 

வி்ளயாடடு்கள், ்க்தை 

சொல்லும் லபாடடி, 

உைவு வணடி, வீதி 

்க்ை ப்டபபு 

ைறறும் ்கண்காடசி 

கூடாரங்்கள் ஆகிய்வ 

்காை சபாது ைக்கள் 

்கைநது ச்காள்ள 

அ்ழக்கபபடுகினறனர.

 ல ை லு ம் , 

‘சபறலறார’ பறறிய 

்க ரு த து க ்க ள த தி ல் 

மினனியல் ்காைததில் 

எவவாறு ஒரு 

சிறநதை குடும்பத்தை 

உருவாககுவது எனறும் 

‘ இ ் ள ஞ ர ்க ள் : 

ச ப ரி ய வ ர ்க ள ா ்க 

அடுததை நி்ைககுக 

்கால் பதிததைல்’ எனற 

தை்ைபபில் இளம் 

லபராளர்கள் தைங்்கள் 

அனுபவங்்கள், இைககு்கள் குறிததும் 

பகிரநது ச்காள்வர.

 ச ப ற ல ற ா ர ்க ள் 

ைறறும் பாது்காவைர்கள் தைங்்கள் 

குழந்தை்களுடன குடும்பம் பாங்்கான 

நடவடிக்்க்களில் ்கைநது ச்காணடு 

லதைநீர தையாரிதது ‘குடும்பப சபாறுபபு 

பகிரவு’ எனற ெவா்ை எதிரலநாக்க 

லவணடும்.

 ப ங் ல ்க ற ப ா ள ர ்க ள் 

பல்்க்ைக்கழ்க வளா்கத்தை 

குடும்ே தினக் க�ாண்ாட்்ப் பிரச்சூரம்.

ொரச்டவுன - ்கடல்வழி சுரங்்கபபா்தை 

திடடம் தைறலபாது அைைாக்க ஆயவின 

இறுதிக்கடடததில் உள்ளதைா்க பினாங்கு 

ைாநிை முதைல்வர இனறு ெடடைனற 

கூடடதசதைாடரில் வாயசைாழி ல்கள்வி பதில் 

லநரததில் இவவாறு குறிபபிடடார.

 முதைல்வர கூறு்்கயில், இநதை 

ஆயவறிக்்க்ய தைனியார ்கடடுைான 

நிறுவனைான  ச்கானலொதியம் செனித 

ச்கானஸ்ராக ஷன சென சபர்ாட ைாநிை 

அரசின சதைாழில்நுடப ஆலைாெ்கரிடம் 

(எச்.எஸ்.எஸ்.ஐ சென சபர்ாட)ெரிப 

பாரக்கவும் அங்கீ்கரிக்கவும் வழங்்கபபடடது 

எனறார. 

 “ ைாநிை அரசு இநதை ஆயவு 

அறிக்்கககு ஒபபுதைல் வழங்குவதைறகு 

முன ்கடநதை ஏபரல் ைாதைம் இது பறறிய 

்கருதது்கள் சீரதிருததைம் செயவதைற்கா்க 

CZC - நிறுவனததிடம் வழங்்கபபடடது. 

ஒரு சிை தைரபபினர இததிடடததின 

குததை்்க குறிதது விடுததை குறறச்ொடடின 

அடிபப்டயில் இடம்சபறறது” என 

சூளு்ரததைார.

 “எனலவ, ைாநிை அரசு இததிடடம் 

சதைாடரபா்க யாலரனும் நீதிைனறததில் 

குறறம் சுைததைபபடடால் அல்ைது தைவறு்கள் 

செயதிருநதைால் ைாநிை அரசு ஒதுலபாதும் 

ெம்ைநதைபபடட தைரபபினர மீது நடவடிக்்க 

எடுக்க தைவறாது”, என திடடவடடைா்க 

ைாநிை முதைல்வர குறிபபிடடார.

இநதை ்கடல்வழி சுரங்்கபபா்தை திடடம் 

அைைாக்கம் சதைாடரபா்க ைாநிை ஆடசிககுழு 

கூடடததில் முடிசவடுக்கபபடும். எனினும், 

இததிடடம் சதைாடரநது அைல்படுததைபபடும் 

எனபது குறிபபிடததைக்கதைாகும். மாநில முதல்வர் சட்்மன்ை கூட்்த்கதா்ர் 
்வாயகமாழி ப�ள்வி ேதிலுக்கு விைக்�மளித்தார். 

பினாஙகு கடலவழி சுரஙக்ப்பாலே திடடத்தின்  அமலாகக
ஆய்வு  இறுதி கடடத்தில உள்்ளது - முேலவர்

பி்ற - " உை்க முழுவதும் இனறு 

(1/5/2019) சதைாழிைாளர தினம் 

ச்காணடாடபபடுகிறது. இததினம் 

சதைாழிைாளர்களின லெ்வ்ய 

அங்கீ்கரிககும் வ்்கயில் சபாது 

விடுமு்ற அனுெரிக்கபபடுகிறது. 

சபாதுவா்கலவ, இநநாளில் சபாது 

ைக்கள் ஓயவு எடுககும் லவ்ளயில் 

இநதை ஆணடு 'லை தின ந்டபபயைம் 

2019 ' (Mayday walk 2019) எனும் 

ந்டபபயைததில் ்கைநது ச்காள்ள 

வரு்்கயளிததை  அ்னவ்ரயும் 

அனபுடன வரலவறகிலறன, " என 

ைாநிை இரணடாம் து்ை முதைல்வர 

லபராசிரியர ப.இராைொமி கூறினார.

 தைாைான கிம்ொர, பி்றயில் 

ந்டசபறற இநநி்கழ்வி்ன 

பி்ற ெடடைனற உறுபபினருைான 

லபராசிரியர ப.இராைொமி 

அதி்காரபபூரவைா்கத துவககி 

்வததைார.

 சதைாழிைாளர தினத்தை 

முனனிடடு இனறு அயராது உ்ழக்க 

லவணடும் எனற சிை அ்ைச்சின 

்கருததுககு இைக்கம் சதைரிவிக்காதை 

சுறறியுள்ள தை்ட்க்ள ெைாளிக்க 

‘வி்ளயாடடுக கூடங்்களில்’ 

அவர்க்ளப பதிவு செயதுக 

ச்காள்ளைாம்! 

 லைலும், பு்கழ்சபறற 

்க்தைச் சொல்லும் நிபுைர்கள் 

‘்க்தைச்சொல்லும்’ நி்கழ்்வ 

வழிநடததுவர. 90 வினாடி 

குறும்பட ்காசைாளியில் ்கைநது 

ச்காள்ளவிருபபும் சிறுவர்கள், 

016-8561033 (பினாங்கு ை்களிர 

லைம்பாடடுக ்கழ்க) சதைா்ைலபசி 

எண்களுககு அனுபபினால் அவர்கள் 

ஆங்கிைம், ைைாய, சீன ைறறும் 

/ அல்ைது தைமிழ் சைாழி்களில் 

அவர்களின ்க்தை ப்டபபு்க்ள 

வழங்குவதைற்கான வாயப்பப சபற 

முடியும்.

 ‘ வி ் ள ய ா ட டு க 

கூடங்்க்ள’ தைவிர பிற 

அ்னதது நடவடிக்்க்களுககும் 

இைவெைா்க பதிநது ச்காள்ளைாம். 

இ்ையததைளததில் 

 ‘QR’ குறியீட்ட  ‘scan’ 

செயயைாம் அல்ைது பினாங்கு ை்களிர 

லைம்பாடடுக ்கழ்க அ்கபபக்கத்தை 

வைம் வரைாம். இதை்னயடுதது, 

ச்காம்தைார 47-ஆவது ைாடியில் 

அ்ைநதுள்ள பினாங்கு ை்களிர 

லைம்பாடடுக ்கழ்க அலுவை்கததிறகு 

அலுவை்க லநரததில் செனறு அநதை 

பாரத்தை பூரததிச் செயயைாம். 

ஒரு குடும்பமாகக் 

ககாண்ாடுவ�ாம �ாரீர்!

்�ொழிலொைர்களின் சசளவ 
அங்கீ்கரிக்கப்பட சவண்டும் - ச்பரொசிரியர

பம தின ேண்ப்ேயைத்தில பேராசிரியர் ே.இராமசாமி கோது மக்�ளு்ன் 
இணைந்து �லந்து க�ாண்ார். (உ்ன் கசேராங் பிணை ே�ராணணமக் �ழ� 

உறுப்பினர்�ைான ப்விட் மார்்ஷல மறறும் கெசன் ராஜ் )

லபராசிரியர இனறு ைடடுமினறி நாம் 

எபசபாழுதும் சிறநதை லெ்வ்யப 

புரிய லவணடும் என எடுதது்ரததைார. 

 இநநி்கழ்வில் செபராங் 

பி்ற ந்கராண்ைக ்கழ்க 

உறுபபினர்களான லடவிட ைாரஷல், 

செென ராஜ் , இரணடாம் து்ை 

முதைல்வர அலுவை்கம் ைறறும் பி்ற 

லெ்வ ைனற ஊழியர்களும் ்கைநது 

சிறபபிததைனர. 

 பி்ற ெடடைனற லெ்வ 

்ையததின ஏறபாடடில் ந்டசபறற 

இநநி்கழ்வு சதைாழிைாளர்களின 

லெ்வ்யப ப்றச்ொறறுவதைறகும்  

அவர்களுககு ைரியா்தை 

செலுததுவதைறகும் இடம்சபறறதைா்கப 

லபராசிரியர லைலும் சதைரிவிததைார. 

 5 கிலைா மீடடர தூர 

ந்டபபயைததில் ஏறககு்றய 500-

ககும் லைறபடட பல்லின ைக்கள் 

்கைநது ச்காணடனர. இநநி்கழ்வில் 

அதிஷட குலுக்கல் நடததைபபடடு 

சபாது ைக்கள் பரிசு்க்ளத 

தைடடிச்செனறனர. 

 “இதுவ்ர, ைாநிை அரசு  ்கடல்வழி 

அைைாக்க ஆயவிறகு எவவிதை ்கடடைமும் 

செலுததைவில்்ை; இநதை ஆயவறிக்்க முழு்ை 

சபறறு சதைாழில்நுடப ஆலைாெ்கரின ஒபபுதைல் 

சபறற பினனரதைான ்கடடைம் வழங்்க 

முடியும்”, என சபனா்கா ெடடைனற உறுபபினர 

எழுபபிய ல்கள்விககு ைாநிை முதைல்வர இவவாறு 

பதிைளிததைார.

 இதைறகு முனபதைா்க , ைலைசிய 

ஊழல் தைடுபபு ஆ்ையம் இநதை வழக்்க 

விொரிககினறதைா என மு்கைது யூஸ்னி

வினவினார. அதைறகு பாடாங் ல்காததைா 

ெடடைனற உறுபபினருைான லைதைகு ொவ 

ச்கான யாவ ைலைசிய ஊழல் தைடுபபு ஆ்ையம் 

2018  ஆணசு சதைாடக்கததில் இததிடடம் 

சதைாடரபா்க விொர்ை நடததியது என 

பதிைளிததைார. “ இததிடடததில் ைாநிை அரசு 

ைலைசிய ஊழல் தைடுபபு ஆ்ையததிறகு முழு 

ஒதது்ழபபு வழங்கியது; இவவிொர்ை 
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தைங்லொங் சதைால்காங் - பினாங்கு ைாந்கர 

்கழ்கம் தைங்லொங் லதைால்காங் அரு்கா்ையில் 

உள்ள நிைததில் ெடடவிலராதைைா்க குப்ப்கள் 

குவிக்கபபடட இடததின நிை உரி்ையாளருககு 

ஐநது நாட்கள் ச்கடு ச்காடுதது அவவிடத்தை 

சுததைபபடுததை லநாடடீஸ் வழங்்கபபடடது. 

 ைரினா லை சொகுசு அடுககுைாடி 

அரு்கா்ையில் இருககும் இநநிைததில் ்கடநதை 

ஏபரல்,24 சதைாடங்கி தீ விபதது ஏறபடடதைா்க 

லநரில் செனறு பார்வயிடட ைாந்கர ்கழ்கத 

தை்ைவர டதலதைா இயூ துங் செங் செயதியாளர 

ெநதிபபுக கூடடததில் இவவாறு சதைரிவிததைார.

 தீய்ைபபு ைறறும் மீடபுப ப்ட 

இரணடு நாட்கள் அதைாவது 48 ைணி லநரம் 

லபாராடடததிறகுப பின தீ ்கடடுபபாடடுககுக 

ச்காணடு வநதைனர. ்கடநதை ஏபரல், 26 அனறு 

ைாந்கர ்கழ்கம் இநதை தீ ெம்பவம் குறிதது 

்காவல் நி்ையததில் பு்கார அளிததைது. 

தீ ்கடடுபபடுததுவதைறகு ைாந்கர ்கழ்கம் 

இயநதிரங்்கள் அனுபபி உதைவியது.  

சுற்றுச்சூழலுககு ்ாசு விடைவிககும் தரபபினர மீது 
சட்ை நைவடிகடக வ்ற்ககாள்ைப்படும். 

ே்ம் 2: 

 "இனறு (4/5/2019) நிை உரி்ையாளர 

அவவிடததில் குப்ப்க்ள அ்கறறுவதைற்கான 

இறுதி நாள்," என இயூ சதைளிவுபபடுததினார.

 புைாவ திககூஸ் ெடடைனற 

உறுபபினர கிரிஸ் லீ சுன கிட, ைாந்கர ்கழ்க 

உறுபபினர்களான லவாங் இயூ அரங், ச்கானனி 

தைான, ைாந்கர ்கழ்க சபாறியியல் து்ற 

இயககுநர இராலெநதிரன ைறறும் அக்கழ்க 

ந்கர லெ்வ இயககுநர முபாரக ெூனூஸ் 

ஆகிலயார செயதியாளர ெநதிபபில் ்கைநது 

ச்காணடனர. 

 அவவிடததில் சைத்தை, தை்ரவிரிபபு 

(்காரபசபட), ச்கபல் ைறறும் சநகிழி்கள் என 

குப்பக கூளங்்கள் குவியல் குவியைா்கக 

்காைபபடடன. தைங்லொங்  ச்கால்காக 

அரு்கா்ையில் இருககும் இநநிைம் ைரங்்களால் 

சூழபபடடுள்ளதைால் வா்கனலைாடடி்கள் 

பார்வககுத சதைனபடுவதில்்ை. அவவிடததில் 

தீ ஏறபடுவதைறகுக ்காரணியா்க விளங்குபவர 

அச்செய்ை நிறுததுைாறு எச்ெரிக்்க 

விடுததைார ெடடைனற உறுபபினர லீ சுன கிட . 

ஏசனனில் தீ பு்்க நச்சுததைன்ை ச்காணடது 

என விவரிததைார. 

 " தீய்ைபபுப ப்ட ைறறும் ைாந்கர 

்கழ்க ஊழியர்கள் தீ்யக ்கடடுபபாடடுககுக 

ச்காணடு வர ்கடு்ையா்கப லபாராடினர. யார 

இததீ ெம்பவததிறகுப சபாறுபபாளர என 

சதைரியவில்்ை, எனினும் மீணடும் இச்ெம்பவம் 

நி்கழககூடாது என ெம்பநதைபபடட தைரபபுககு 

(குறறவாளி) நி்னவுறுததுகிலறன," எனறார. 

 இநதை தீ விபததுககுக ்காரைைான 

குறறவாளிககு அபராதைம் ரிை50,000 அல்ைது 5 

வருட சி்ற தைணட்ன அல்ைது சுறறுச்சூழல் 

து்றயின கீழ் இவவிரணடும் விதிக்கபபடைாம் 

என இயூ எடுதது்ரததைார. 

 இச்ெம்பவம் குறிதது ஆயவு்கள் 

லைறச்காள்ளபபடடு ெடட நடவடிக்்க 

எடுக்கபபடும்.

மாே�ர் �ழ�த் தணல்வர் ்த்பதா இயூ துங் கசங், சட்்மன்ை உறுப்பினர் கிரிஸ் லீ சுன் கிட் (ேடுவில) 
சட்்விபராதமா� குப்ணே�ள் அ�றைப்ேட்் இ்த்ணத பேரில கசன்று ோர்ண்வயிட்்னர்

சட்்விபராதமா�  அ�றைப்ேட்் குப்ணேக் கூைங்�ள்

கதைப்பேசும்
பேடஙகள்

அன்லனயர தினக் க�ாண்டாட்டத்லத முன்னிடடு பத்து �ாவான் நா்டாளுமன்்ற உறுப்பினர 
�ஸ்தூரி படடு ம�ளிர�ளுக்கு பூங்க�ாத்து வழங்கி க�ௌைவித்தார.

கஜலுத்வதாங் நா்டாளுமன்்ற உறுப்பினர ஆர.எஸ்.என் இைாயர மற்றும் சுங்ல� பினாங்கு 
சட்டமன்்ற உறுப்பினர லிம் சியூ கிம் வசதி குல்றநத கபாது மக்�ளுக்கு மளில� 

கபாருட�ள வழங்கி உதவி கசய்தனர.

பா�ான் ்டாலம் சட்டமன்்ற உறுப்பினர சத்தீஸ் முனியாணடி மாைவிக்கு வமற்�ல்வி 
கதா்டரவதற்கு நிதியுதவி வழங்கினார. 



I N F O May 16 – 31, 2019 BULETIN MUTIARA
12

12

Nama ADUN No Tel/ No Faks

N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Zakiyuddin Abdul Rahman (T) 04 - 575 6526

(F) 04 - 575 6526

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.10 SEBERANG JAYA
YB Dr. Afif Bahardin (T) 04 - 390 5109

(F) 04 - 390 5109

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
(F) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain
pusatkhidmatn37@gmail.com

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442 

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T) 04 - 331 0163

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari (T) 04 - 890 3866

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 04 - 827 8868

(F) 04 - 827 8868

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtarN28@gmail.com

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.02 BERTAM
YB Khaliq Mehtab Mohd. Ishaq (T) 013 - 430 6400  

(P)   04 - 576 7606

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal
mustafakamal.mkba@gmail.com

(T) 04 - 351 1732

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  
n9.bagandalam@gmail.com

(T) 04 - 313 3990

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T) 04 - 521 1106

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 8133 509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138 

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah
ybadunsungaibakapn20@gmail.com

(T) 

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Zulkifli Ibrahim 
n21adunsgacheh@gmail.com

(T) 

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee
kebunbunga24@gmail.com

(T) 04 - 826 5451
(F) 04 - 826 5451

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit
pulautikus@dappg.org

(T) 04 - 228 5298
(F) 04 - 229 4294

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 04 - 250 1523 

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
batulancang@dappg.org

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid
32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 04 - 659 5611

NAMA ADUN No Tel/ No Faks

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitam@dappg.org

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Dato’ Saifuddin Nasution (T)

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T) 04 - 866 0214

N.40 TELUK BAHANG
YB Zolkifly Md. Lazim (T)

DAP PENANG HQ
dappg@streamyx.com (T) 04 - 228 8482

(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

-
(T)

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893

SEKRETARIAT KERAJAAN  04-262 1957

NEGERI

KASTAM 04-262 2300

IMIGRESEN 04-250 3419

WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342

Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340

EPF 04-226 1000

SOCSO 04-238 9888

JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam

PROGRAM PENGHARGAAN WARGA EMAS/OKU/IBU TUNGGAL/

PROGRAM ANAK EMAS/ PROGRAM RAKAN ANTI KEMISKINAN/ PROGRAM PELAJAR EMAS

POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Program-Program Emas

Program-Program Emas Kerajaan Negeri Pulau Pinang

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)

PEGAWAI PENYELARAS KADUN No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
Md. Khalil Salleh
novafast63@gmail.com

(T) 012 - 598 4881 

N.04 PERMATANG BERANGAN
Dato’ Jasmin Mohamad
jmmohamed002@gmail.com

(T) 018 - 468 6610

N.05 SUNGAI DUA
Yusri Isahak
ysrregnot@gmail.com

(T) 019 - 337 4055
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SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 

MPSP 2019

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS

 MBPP 2019

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:

Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Aidi Akhbal Mohamed Zainon 012 - 464 3004

Azahari Aris 016 - 499 2580

Azli Ibrahim 011 - 2432 9007

Dr. Chee Heng Leng 017 - 333 9366

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Gerald Mak Mun Keong 016 - 452 6499

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh
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Story by Danny Ooi

EDUCATION and enforcement 

by both Penang Island City Council 

(MBPP) and Seberang Perai Mu-

nicipal Council (MBPP) would be a 

more effective way to get the no-
plastic bag campaign underway, 

chairman of the Welfare, Caring 

Society and Environment committee 
Phee Boon Poh said.

He added that from April 13, the 

Wefare, Caring Society and Environ-

ment committee has appealed to the 

people of Penang not to buy plastic 

bags from supermarkets every Mon-

day, which is on a voluntary basis.
“We are going to start as soon as 

possible because of Earth Day cele-

bration (on April 22) and then if 

everything goes well, Penang may 
impose that kind of ruling from July 

1, subject to approval from the state 
government,” Phee  told the Buletin 
Mutiara team during an interview 
recently at his office in Komtar to 
discuss the manifesto outlined by 

Pakatan Harapan.

Environmental Issue
Phee said the plan to convert Pulau 

Jerejak into a forest reserve was in its 
final stages.

He also voiced his concern about 
the existing procedure of planting 

saplings, which he thinks can be 

further improved
“We often hear of trees being 

uprooted when there is a downpour. 

Does the public question why this 

happens?

“I recommend that the Forestry 

Department should be consulted on 

the issue of tree planting on the is-

land,” he said.
Phee also shared his opinion of 

Tecoma saplings being planted by the 

roadside at many places in the state.

“I would like to recommend that 

these trees be planted at an empty 

space like playgrounds and parks, 

instead of by the roadside.

“The fallen leaves from the Te-

coma trees will pose a danger to 

motorcyclists as they are slippery and 

will obstruct vision when falling 
down onto the road,” he said.

On a suggestion to plant “kayu 

karas” saplings to enrich the natural 
resources and also fruit trees in jungle 

enclaves to enliven the ecosystem by 
attracting birds, monkeys, squirrels 

and others, Phee said they should be 

looked into by the authorities con-

cerned.

He also voiced the need to ask for 
funding totalling RM17 million for 

road repairs in Cherok Tok Kun, due 
to landslides.

Caring Society
Talking about the Penang CAT 

Dialysis Centre in Southwest Dis-

trict (Balik Pulau), he said there 

are now 14 machines running on 

three shifts and serving 80 dialysis 
patients..

“The state government plans to 
open dialysis centres in five dis-

tricts within the Penang region in 

the near future.

“Non-government organisa-

tions, like Bbruan Avitum Renal 
Services Sdn Bhd (B Bruan) have 
started a joint venture with the 
state government since 2013 as 
part of its corporate social respon-

sibility.” 

Kapil (standing second from left)and Balan (fourth from left) posing for a group photograph with 
some of the MBPP cleaners during the dinner function.

THIRTY-ONE 3D (dirty, dan-

gerous, difficult) workers from the 
Penang Island City Council 

(MBPP) were feted to a nasi biri-

yani treat on April 30 at the Bite N 
Eat Dindigul Biriyani Restaurant 

at Penang Street in George Town.

Some 40 takeaway packets of 
the biriyani rice were also prepared 

for the cleaners who could not join 

their colleagues at the dinner gath-

ering.

“It is our way of expressing our 

appreciation for their hard work in 

taking care of cleanliness in the 

community.

“We do it during the eve of 
Labour Day to show them that we 

care for their untiring efforts,” 
restaurant owner N.S.Y. Balan said 

when met by the media at the din-

ner function.

Also present was the restau-

rant’s manager, J. Kapil Kumar.
Balan said this was the restau-

rant’s first treat for the MBPP 

cleaners.

“We hope to do it yearly in 

conjunction with Labour Day,” he 
said, adding that the restaurant 

opened for business about one and 

half years ago.

Biriyani treat for 
council 3D workers
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THE people’s expectations of 

Pakatan Harapan (PH) are too 

high, says state Agriculture, 

Agro-based Industry, Rural 

Development  and  Hea l th 
Committee chairman Dr Afif 

Bahardin.

“But here in Penang we 

are thankful as we have 
some experience in ad-

ministrating the state 

for 10 years,” he said 
during a brief chat on 

PH’s achievements as 
per its manifesto for 

Penang. 

“I have been giv-

en the chance to be 

the state assembly-

man for Seberang 

Jaya and state exco 

for a second term. Thus, I will 

be using this opportunity to 

carry on with my agenda,” 
told the Buletin Mutiara team 

on April 25.

According to Dr Afif, post 

May 9, 2018 (14th General 
Election), a good and holistic 

co-operation has been formed 

between s ta te  and federa l 

agencies. 

He said the state govern-

ment will try to “amalgamate” 
the Penang2030 vision initi-
ated by Chief Minister Chow 

Kon Yeow with Pakatan Hara-

pan’s manifesto.

Seed Hub
Touching on the agriculture 

sector, Dr Afif shared his plan 

to make Penang the seed pro-

duction hub and also assure 

the state’s food safety. 

“The state government has 
already collaborated with the 

Department of Agriculture, 

Department of Fisheries and 

Veter inary  Depar tment  on 

this.”

State Food Safety Pol-
icy 

Moving on to food safety, 
Dr Afif said the Aquaculture 

Industrial Zone at Penaga and 

Agro Park Permatang Pauh are 

two of the mega projects of 

the state government in ensur-
ing the food safety policy

 “Now we are planning the 

development of Penang Agro 
Valley together with the pri-

vate sector and Penang Re-

gional Development Author-
ity at Ara Kuda,’’ he said.

Incentives 
As mentioned in the mani-

festo, the microcredit loan 

scheme “Tabung Usahawan 

Tani” is still being continued 
and has been widened to de-

serving groups. 
“The state government is 

s t r iving to  help the agro-
based farmers and entrepre-

neurs as this is in our mani-

festo.”

Rural Development
Dr Afif affirmed that with 

regards to the manifesto, the 

aspect of rural development 
will  not  be neglected and 

programmes such as enhanc-

ing leadership qualities at 

community level especially 
the youngsters are being car-

ried out.

“ T h e  a p p o i n t m e n t  o f 

MPKK (Village Community 
Management  Counci l )  has 

been completed, whereby we 

have increased the number of 
MPKKs.

“A few MPKK members 
will be sent to attend a di-

ploma course in MPKK man-

agement organised by the In-

sti tute for Rural  Advance-

ment.

“This is one of the aims in 

our manifesto, that is empow-

ering the rural community. We 

are  a lso  p lanning to  t ra in 

y o u t h s  a s  w e l l  a s  t h o s e 

(youngsters) from rural areas 

in leadership,” he said.

Welfare and Health
According to Dr Afif, the 

free mammogram programme 

implemented prior to GE-14 

is still being carried out.

Meanwhile, he said that the 

state government will con-

tinue implementing artificial 

intelligence (AI) to combat 

the dengue epidemic.

Hope
Dr Afif said the implemen-

tation of the smart card under 

the  “Heal thy  Penang Pro-

gramme”, which is also in the 
manifesto, is still pending.

Through the smart card, the 

state government will provide 
a free healthcare scheme in 

which RM300 will be credited 
to  famil ies  earning below 

RM5,000 a month and RM150 
to individuals (single) earning 
below RM2,500 a month.

According to him, it was 

postponed following the fed-

era l  government’s  s imi lar 
healthcare scheme - ‘Peduli 

Kesihatan B40’ (PeKa B40) 
scheme. 

STATE  Tourism Develop-

ment, Heritage, Culture and 

Ar ts  Commit tee  cha i rman 

Yeoh Soon Hin said Penang 

Arts Week was the first initia-

tive carried out, when he took 
over the exco office.

“The Arts Week started on 

Penang island and was also 

extended to  Butterworth,” 
Yeoh told Buletin Mutiara that 

interviewed him about Pakatan 
Harapan’s election manifesto 

on April 26.

He added that the Arts Week 

provided a platform for 
local artists to show-

case their talents, be-

sides organising work-

shops and exhibitions in 

shopping malls and other 

relevant outlets.
Yeoh added that Pen-

ang is a melting pot for 

festivities and celebra-

tions like Christmas, 

Ch inese  New Yea r, 

Har i  Raya Puasa  and 

Deepavali.
“Normally our commit-

tee will integrate with one 

partner during each celebra-

tion as part of our branding 

exercise,” he added.

Penang Bridge 
International Mara-
thon 2018

Yeoh said from feedback 

received after the event, 
most shortcomings were 

due to human error.

“We wish to minimise 

these errors, namely issu-

ing wrong size of T-shirts 

to runners and failure of 

runners to get medals and 

part icipat ion cert i f i -

cates.

“We need to regain public 

confidence to participate in the 

marathon. For this year, we are 

going to introduce PBIM 2019 
Apps  for runners,” he said.

Culture and Arts
There was a suggestion for 

a Friendship City agreement to 

be formed  for Penang to im-

prove relationship with other 
cities.

“This will help to strengthen 

programmes and activi t ies 
within cities. Indirectly, it will 

also help Penang in terms of 

culture and arts,” Yeoh said.
“We hope this agreement 

will be a reality soon.”

High hopes on Pakatan Harapan- Afif

Yeoh kept busy
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Generation Z students from 

participating schools and colleges in 

Penang were awed and inspired to 

shatter the glass ceiling for women 

in the field of Science, Technology, 
Engineering, and Mathematics 

(STEM) during ‘Women In Zcience’ 

or WiZ 2019 at Tech Dome, Komtar 
recently. The two-day event was the 
final event in the month-long state 
International Women’s Day (IWD) 

2019 calendar to celebrate and com-

memorate International Women’s 

Day. The event drew nearly 700 
students, comprising 77% girls and 

23% boys, who participated in mul-

tiple STEM practical workshops 

which were designed to stir and 

capture their interest in STEM.

This is the third consecutive year 
Tech Dome Penang and Penang 

Women’s Development Corporation 
(PWDC) organised WiZ, to inspire 

young women and girls to pursue 

careers in STEM and thus achieve 
gender balance in STEM. This 

year’s strategic partners were Dell, 

Intel, Motorola Solutions, UB Tech, 

MyTriz, IEM, Wyse Time, and 

Unimaker.

The Ministry of Education has 

disclosed that only 45% of students 

ventured into the Science field due 
to lack of encouragement to pursue 

the subject and inadequate exposure 

to job opportunities. The global data 

by the United Nations Educational, 

Scientific, and Cultural Organiza-

tion (UNESCO) also showed wom-

en only made up 28% of the total 
registered researchers worldwide 

and the figure decreases higher in 
the decision-making level. This 
problem needs to be addressed as 

gender equality is the key to a sus-

PENANG is set to celebrate its 

inaugural Family Day with a 

wide array of family-themed 

activities to appeal to every seg-

ment of society. Forums, inter-

active games, storytelling, food 
trucks, street performers, and 

exhibition booths are planned 

for the public to participate dur-

ing the event at Dewan Budaya, 
Universit i  Sains Malaysia 
(USM) on June 15 from 8am to 
4pm.

Forum session ‘Plugged in 

Parenting’ will focus on how to 

raise a family in the rapidly 

changing Digital Age while 

‘Santai Anak Muda: Ke Alam 
Dewasa’ provides the stage for 
young panellists to share their 

experiences of growing up and 

their aspirations.

Parents and guardians can 

participate in the family-tasked 

activity to prepare morning tea 
with their children in ‘Shared 

Responsibility in a Family’ chal-

lenge. Participants can also 

sign-up for the ‘Station Games’ 

where you can enjoy  overcom-

ing obstacles placed around the 

university compound!
In addition, renowned profes-

sional storytellers will lead the 

‘Storytelling’ session. Children 

who are shortlisted from a 

90-seconds video clip submis-

sion, submitted to 016-856 1033 
(PWDC) will have the chance to 
present their stories to the audi-

ence in the languages of their 

choice, English, Malay, Chi-

nese, and/or Tamil.

Registration for all activities 
is free of charge, except for the 

‘Station Games’. Register on-

line by scanning the QR code or 

go to PWDC Facebook page. 

Alternatively, visit PWDC office 
at Level 47, KOMTAR during 
office hours to sign up a registra-

tion form.

Come and celebrate as a fam-

ily!

Participants at WIZ 2019 being briefed before the start of their
STEM challenge at Tech Dome, KOMTAR.

International Women’s Day 2019 
Campaign Have Touched More People

Inspiring young 
Gen Z to drive the 
technology of 
tomorrow!

Penang set for state inaugural 
Family Day – June 15, 2019

tainable and prospering society and 

economy in our country.

Reaching gender balance in the 

field of STEM not only creates a sup-

portive environment for young wom-

en and men to explore their scientific 
talent but also promotes a level playing 
field in terms of access to information, 
education, and employment opportu-

nities that enable both genders to 

complement each other. 
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Pix by Ahmad Adil 
Muhamad and Darwina 
Mohd Daud 

THE Penang2030 guide outlines 
the vision, themes and strategic 
initiatives for the state to move 
forward.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said Penang2030 was an 
approach that was undertaken 

after a series of consultations and 

stakeholders engagements.

“We want to encourage the 

people to take part in realising 

Penang2030. The people are re-

sponsible for their future. The 

job of the Government is to ad-

vise, stimulate discussion, fa-

cilitate civic participation and 
steer everyone towards a com-

mon goal.

“After the Penang2030 launch 
last year, we have done various 
discussions and sessions with the 

stakeholders and the public.

“I have directed Penang Insti-
tute to help me collect and sum-

marise the issues that the people 

are interested and concerned 

about in Penang.

“Among the issues are hous-

ing, infrastructure, better net-

work coverage, more platforms 
for people to voice their con-

cerns, greater 4P (public, private, 
people and professional) partner-

ship, women empowerment, 

gender inclusiveness, senior 
citizens and welfare for the disa-

bled, and development in Se-

berang Perai.

“We have collected your 
views and we hope that these 
views can be transformed into 
policies, programmes or pro-

jects; not only by the Govern-

ment but by private sector and 
various organisations.

“Penang2030 is not my vision 

Chow speaking at the Penang2030 guide launching ceremony at Loft 29 in Church Street Ghaut.

Keeping hopes alive towards 2030
FOLLOWING the Pakatan 

Harapan election victory in the 
14th General Election on May 9 

last year, former Chief Minister 

Lim Guan Eng took up the respon-

sibility as the Finance Minister, 

while Chow Kon Yeow was sworn 
in as the fifth Chief Minister of 
Penang.

Months later, on Aug 28 last 
year, Chow launched his vision for 
Penang – Penang2030: A Family-

focused Green and Smart State 

that Inspires the Nation.

The Buletin Mutiara team gath-

ered some feedback from the 

public on their hopes and the 

state’s performances until now.

Jason Chee, 29, communi-

cations assis-

tant manager:

I wish the 

P a k a t a n 

Harapan state 

o r  f edera l 

government 
can work on 

issues such 

a s  e a s i n g 

b u r d e n  o f 

PTPTN borrowers, giving stamp 
duty waiver for first-time home 
buyers, increasing minimum wage 

and practising good governance. I 
hope that the Penang government 
will continue to improve the qual-

ity of life for Penangites, in line 

with the Penang2030 vision.

S. Viswa-
n a t h a n , 
54, car sales-

man:

I heard that 

t h e  R o a d 

Transport De-

partment (JPJ) 

wil l  be in-

creasing the 

booking fees for normal plate 

numbers from RM210 to RM310. 
For special plate numbers, the fee 

is expected to increase from 

RM310 to RM810. The increase 
in booking fees will burden car 

buyers. I hope that the authorities 

will look into this matter.

Kamarudin Haniff, 67, re-

tiree:

The Paka-

tan Harapan 

government in 
Penang is do-

ing fine now, 
but I am una-

ble to foresee 

what would it 

be  l ike  10 
years  f rom 

now. We can hope that the state 

government will do its best for our 
future generation.

Frankie Chong, 58, com-

pany director

The Pa-

katan Hara-

p a n  s t a t e 

government 
has done a 

g r e a t  j o b 

s i n c e  t h e 

start (from 

2008). The 
state gov-

ernment has the desire to manage 

and lead Penang well. However, 
issues such as traffic congestion 
need to be addressed. We need to 

increase our public transport effi-

ciency. 

The state has to look into in-

creasing job opportunities, creat-

ing investor-friendly environment 
and policies, reducing the cost of 

living and the cost of doing busi-
ness in Penang.

As for the national level, Paka-

tan Harapan must remember why 

the rakyat voted them into office 
last year.

Aswirna Datuk Sukur, 39, 
public relation senior executive:

I have seen improvements under 
the Pakatan Harapan state govern-

ment. However, we have received 
less support from some state as-

semblymen now as compared to 

before they won the election.

How should 
Penang be in 
the future?

alone. It is the state government’s 
vision and it must also be the 
people’s vision,” Chow said in 
his speech before launching the 

Penang2030 guide at Loft 29 in 
Church Street Ghaut on April 27.

He said that youth were also 

given a strong voice through the 
Penang Youth Development 
Corporation (PYDC).

Chow said the state executive 
council (exco) members were 

part of this Penang2030 vision.
“The exco members have to 

look into their portfolios and see 

how they can transform some of 

the issues into policies, pro-

grammes or projects to be imple-

mented so that we can achieve 
the Penang2030 vision,” he said.

The state’s vision is Pen-

ang2030: A Family-focused 
Green and Smart State that In-

spires the Nation.

Later during a press confer-

ence, Chow said he hoped the 

Penang2030 guide would gener-
ate greater interest among stake-

holders from industries, organi-

sations and individuals.
“In a nutshell, the four themes 

of Penang2030 focus on liveabil-
ity, economy, people and built-

environment. We believe it en-

compasses the whole spectrum 

of development moving for-
ward,” he said.

The Penang2030 guide can be 
downloaded  a t  www.pen-

ang2030.com
For more details, e-mail to 

secretariat@penang2030.com
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Story by K.H. Ong

WHAT sort of world do we wish 

to pass down to our children?

Certainly not one broken beyond 

repair.

Of the several challenges con-

fronting humanity today, one of the 

biggest is environmental issues.
In Penang, a government-linked 

company, called the Penang Green 

Council (PGC), was set up in 2011 
to address and resolve environmen-

tal challenges.

Josephine Tan Mei Ling, who 

succeeded Thing Siew Shuen as the 

PGC general manager on April 1 

this year, is aware that she carries 

quite a heavy responsibility. 
More so when Chief Minister 

Chow Kon Yeow announced the 
state’s Penang2030 vision of a 
family-focused, green and smart 

state that inspires the nation last 

August.

“I think PGC has a very impor-

tant role to play in the Penang2030 
vision. Ms Thing has laid a very 
good foundation for PGC,” said 
Tan, who was the special officer to 
state Welfare, Caring Society and 

Environment Committee chairman 
Phee Boon Poh for six years.

“All the while, PGC has been 

doing educational awareness pro-

grammes via roadshows and eco-
talks that involve factories, primary 
and secondary schools, colleges 

and universities. We engage youth 
as well as empower them.”

PGC started off with a 
staff of three but has now 
expanded to 18. It has four 
divisions, namely commu-

nications, community out-

reach, research & policy, and 

awards & incentives.
Tan said as plastic pollution 

is a global issue, PGC has 

been creating the awareness 

among the people to “Say No 

to Single Use Plastic”.

“We have to try to reduce plastic 
usage. I think education is the most 

important apart from enforcement.

“PGC does not have the author-
ity to do that (enforcement) but can 

play its part in education. We still 

have a long way to go. The envi-
ronmental issues are quite serious 

in Malaysia now.

“We can, for in-

stance, go without 

straws. For normal 

adults, I don’t think we 

need to use a straw. 

Once we use it, I am 

sure you won’t use the same straw 

again. It’s all about habit, but it 

takes time to change our habit and 

lifestyle.”
PGC gave out stainless steel 

straws to the public as free gifts last 

year.

Tan, who brings a set of stainless 

steel straws wherever she goes, said 
she was very impressed with the 
Japanese when it comes to segrega-

tion of recyclable waste.

“In Japan, they have a very good 
habit to segregate at source. If you 

walk along Japan’s streets, you 

can’t find rubbish bins 
and yet their streets are 

so clean.

“They would put what-

ever rubbish in their bags, 
bring them home, segregate 

them and wash them before 

putting them in recyclable 

bins provided by their municipal 
council.

“This education awareness is 

ingrained in them since young. 

From kindy to secondary schools, 

they are taught about waste man-

agement and they have to sit for 
tests,” Tan said.

This year, PGC is organising a 

Green Kindy project for the first 
time to encourage the young ones 

to take part in a small community 

and urban farming at their prem-

ises. An incentive would be given 
to the winners. Previously, PGC 
started the project with primary and 

secondary schools.

 PGC is in the meantime work-

ing on a piece  of artwork, ‘Bring 

Your Own Bag’, which would be 

placed at all the entrances of shop-

ping malls following Phee’s pro-

posal of ‘No Plastic Bag on Mon-

day’ campaign beginning on July 

1.

 Another project PGC is looking 

forward to is hosting an interna-

tional conference, titled ‘Penang 

Green and Smart City’, at Gurney 

Paragon from Sept 27 to 29.

 It’s a monumental task tackling 

any environmental issue. For PGC, 
it is doing its part, whether small or 

big, to protect the earth.

Tan showing a  set  of 
stainless steel straws and 
brush that she usually brings 
along with her.

Keeping state 
clean and green
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IT is not uncommon for people 

to say that they are not good 

painters and neither can they 

draw.

Artist and entrepreneur Ro-

zana Mohamed, 54, said those 

phrases however do not apply in 
batik-painting.

“If one is talented, it is a bo-

nus. Anyone can create batik 

even if he or she can’t paint or 
draw. Batik-painting is unique.

“The artist can draw patterns 

or abstracts based on his or her 

imagination. All you need is the 

will to try,” she said when met at 
her shop, Rozana’s Batik, in 

Lebuh Acheh.

The Johor-born artist said she 

first took up batik-painting as a 
hobby.

“I have a Bachelor’s Degree in 
Fine Art from Universiti Teknolo-

gi MARA (UiTM). I took part in 

many art exhibitions and became 

a full-time artist in Johor Baru 

after my studies in 1988.
“I followed by husband to the 

United States from 1990 to 1993 
before returning to Malaysia to 

pursue my career as an artist and 

designer.

“It wasn’t that difficult for me 
to ‘switch medium’, from fine art 
to batik. I have been designing 
batik for the past 28 years,” Ro-

zana said.

She said that the art of batik-

painting must be treasured and 

expanded.

“Foreigners are more willing 

to learn this art when compared 

to locals.”
Rozana agreed with one of the 

Penang2030 strategic initiatives, 
which is to diversify recreation, 
sports, arts and culture facilities.

“We have the Malaysian 
Handicraft Development Corpo-

ration under the Tourism, Arts 

and Culture Ministry helping to 

promote and instill the interest in 

batik among the people.

“Perhaps, the Penang govern-

ment can hold a ‘Hari Batik Pulau 

Pinang’ to spur interest in this 

industry.

 “I believe that a Batik Fest has 
been held before in Penang. That 

is a good effort,” she said, adding 
that it is important to continue to 

provide facilities to grow art and 
culture in the state.

A two-day Batik Fest was held 

for the first time in Penang in 
September last year.

The festival was held at the 
Padang Koperasi Sungai Gelugor 
for the people to appreciate the 

art of batik.

Rozana also holds batik-paint-

ing classes for those who wants 

to learn the art. 

Spotted at her workshop were 

Joyce Chong, 23, and her friends 

– Wu Yu Shan, 19, Mamoka Um-

eda, 19, and Aya Takahashi, 22.

Chong said Penang is a state 

that is rich in culture.

She said this was her first time 
learning the art of batik-painting.

“I was showing my friends the 

interesting places in George 

Town and found this shop. We 

find this art very interesting. 
“We hope that more people can 

learn batik-painting,” she said.
To know more about Rozana’s 

Batik, visit  https://www.face-

b o o k . c o m / R o z a n a s - B a -

tik-132136986845116/

From hobby 
to business

Chong (right) and Takahashi taking a photo with their artwork and Rozana at her workshop.

The hand drawn batik on silk at Rozana’s Batik. The batik-painting workshop at Rozana’s Batik.

The various designs of pre-drawn batik on cotton at Rozana’s Batik. 
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Gobind (forefront) checking out the Terragraph speed test.

Story by Christopher Tan
Pix by Law Suun Ting

LIFE is sweet when you are 

young. As you get older, you 

gain more experience and life 

gets a little bittersweet.

Bao Sheng Durian Farm ow-

ner Chang Teik Seng said such a 

scenario also occurred in a duri-

an tree.

“When the tree is young, it 

bears durians that are sweet. 

However, as the tree gets older, 
it will produce durians that have 
unique tastes such as rummy and 

bittersweet.

“Here in Bao Sheng, we don’t 

just sell you durians. We want 

you to know more about the fruit 

and try the different tastes avai-
lable,” Chang said in an inter-
view.

Chang stressed the importan-

ce of old trees.

“The age of the tree affects the 
flavour of the fruit. The older the 
tree, the better the fruit.  

“That is a popular belief, and 

it is true. 

“We do not pluck durians 

from the trees. We wait for the 

fruits to fall off naturally so the 
flavour is fully developed and 
matured. 

“What many people don’t 

know is the unique flavour when 
the fruit is eaten within 30 mi-
nutes after it falls from the tree. 

“We accidentally discovered 
the ‘numb’ flavour back in 1999, 
when my wife and I were picking 

durians at dawn.

“The smell was so strong, and 

the durian flesh gave a tingling 
‘numb’ sensation to our tongue,” 
he said.

Chang said durian lovers 
should take some time to disco-

ver the fruit.

“Don’t just eat it. Know the 
variants, flavours, and the ‘chro-

nology’ of eating it.

“There are two types of duri-

an – the dry and the wet ones.

“Dry type durian has a sweet 

first bite but leaves a slightly 
bitter aftertaste on your tongue.

“Meanwhile, wet type durian 

has a stronger and more complex 

taste compared to the dry ones.

“Hence, one would enjoy 

durian more if he eats the dry 

type durian first ,  and then 

followed by the wet,” Chang 
said.

He added that the eating chro-

nology would be different if it 
involved durians from old trees.

On the Penang2030 vision, 
Chang said he was supportive of 
the state’s vision of “A Fami-
ly-focused Green and Smart 

State that Inspires the Nation”.
“One of the key initiatives is 

to modernise and diversify 
sustainable agriculture. 

“We welcome the state’s in-

tention to collaborate with far-

mers and agro-preneurs to pro-

duce higher value products. It is 
true that food sustainability can 

be improved through high-yield 
agr icul tura l  pract ices  and 

through harnessing technology,” 
Chang said.

He has also set up a website 

to promote his products which 

include accommodation.

For more details about Bao 

Sheng Durian Farm, visit https://
durian.com.my/eat/ or call 012-
411 0600.

A breathtaking view at 
Bao Sheng Durian Farm.

Chang sharing his experience with Buletin Mutiara.

Unfolding the mysteries of durian
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导黄国伟
摄影罗孙庭

突破传统销售模式，宝盛园
运用科技力量创造自己的榴梿
品牌，并结合榴梿旅游与休闲
农场概念，打造槟城2030愿景式
（“拥绿地”及“精明州”）的现代
化农业胜地。

5 月 份 ， 又 是 果 王 飘 香 的 日
子，每年的这一个时期，都会
有“爱慕”果王风采的老饕们，不
惜舟车劳顿，来到盛产名种榴
梿的槟岛浮罗山背大饱口福。

走过弯弯绕绕的山路，偶尔
露出的高耸榴梿树，迎风招呼
着来往的游人。而在这里，一
座名为宝盛园的榴梿山庄，园
内不仅有超过200棵不同品种
的榴梿，山道旁兴建充满野
趣与原始味道的客房前，在
园林衬托下显得更为宁静
致远。

与传统的果园不同，宝
盛园是以新方式经营本身
的果王庄园，结合了旅游
与教育的创新思维经营果
王生意，不把果王限制在
市场需求，反而追求更加极
致的味道，教你吃出榴梿“五
味”。

郑氏常开玩笑说，本身不是
在售卖榴梿，而是一个售卖味
道的榴梿品尝家，通过教育大
家吃榴梿的诀窍，把榴梿品牌
带到另一层次。

“ 就 像 品 红 酒 与 茶 一 样 ， 榴
梿也能依据不同的年代、时间
的变化和品种，吃出不同的味
道。“

郑氏独特的经营方式，和如
今槟城2030宏愿，致力于推动州
内农业转型，以及创新思维打
造“槟城品牌“的理念不谋而合。

他说，本身会以不同的方式
来经营果王生意，正是一颗不
断求进的心在支撑，而传统农
业在科技和科学的协助下，更
能蓬勃发展。

他以本身为例，在通过网络
销售后，他打破了以往果农只
能把农产品售卖给中间人的“传
统 “ ， 无 形 中 增 加 的 自 己 的 收
入。

而通过科学方式，他尝试了
有机种植法，终于找到让果树
更健康的方式，这些都是通过
不断的累积和改变，才能得出
的成果。

打破传统度假村方式经营
有了自己的品牌定位后，郑

氏透过网络力量，开始宣传自
己的概念和果王，果然吸引了
许多游客慕名而来，而他也逐
步把“榴梿旅游”概念带到自己的
生意中，在果园建设的住宿，
在 榴 梿 季 节 时 推 销 果 王 的 味
道，而在榴梿季节过后，也能
引来喜欢休闲的朋友。

郑德生说，他在80年代接手

榴梿生意以来，就一直在尝试
改变榴梿的销售模式，希望能
够改善榴梿果农的盈利，避免
被盘商控制价格。

“以前的榴梿收购价格偏低，
基 本 上 是 中 间 商 喊 价 ， 果 农
就算不满意也只能捏捏鼻子认
了，因为大家都没有时间建立
销售网络，唯有让收购商捉住
命脉，把原本更值钱的老树名
种，以低价被收购。”

一开始，他先和州内的酒店
业 者 接 触 ， 由 他 带 领 酒
店 的 旅
客

前往品尝榴梿；就这样直至90年
代，他转而转战商场，在商场
内摆起摊格售卖去壳榴梿，慢
慢开始了转型。

最后，他把果园打造成度假
村方式经营，并通过网络销售
配套，凭着果王的魅力和累积
下来的口碑，宝盛园成功开拓
了自己的市场。

保护不同品种榴梿
与其他榴梿园不同，当大家

在追逐市场，依据需求种出市
场最有价值的榴梿时，郑氏却
反其道而行，尽可能保护起更
多不同品种的榴梿。

他说，一般上果农都会根据
市场，选择种植的榴梿品种，
如今的猫山王和黑刺都是大家
的首选，但他却依然故我，为
了保留着味道的多元化，反而
更卖力保护原有树种。

为了这些原有的各品种老树
活得更久，他甚至不惜牺牲7年
收入尝试有机种植法，最后更
砍了他当时最大的收入来源红
毛丹树，只为让榴梿树有更好
的环境生活。

“牺牲了产量，换来的是各种
不同味道的榴梿品种，只能说
是大家的市场定位不同，果农
一般上卖的是榴梿，而我们卖
的是，味道。”

榴梿还 有 麻
与花香味道  

在常人口中榴梿
只有三味，即甜、苦

或带有酒味的榴梿，宝
盛园却发现了榴梿从树上

掉下来的惊喜味道，即麻与
花味。

园主郑德生表示，榴梿掉落
半小时内，其实还散发出了麻痹
与花香味道，但因只在果园能够
吃到新鲜掉落的榴梿，所以这两
个味道并不为人知。

他笑说，这两个味道独特之
处，在于榴梿味道还未转化成
甜、苦或酒味之前，是最“原始”
的味道。

“年轻的榴梿，味道偏甜，随
着树龄增长，结出的果实慢慢带
苦，更老的散发出酒味，但在这
之前，新鲜掉落的榴梿其实另有
惊喜。”
榴梿爱好者也分层次  

榴梿爱好者也分层次。
他解释说，初级的爱好者会

分辨品种，这一层次的食客会通
过品种的不同来选择榴梿，但还
没有接触到榴梿与时间的关连。

“其实品种也要经过时间的酝
酿，才会结出更美味的果实，一
颗新近结果的榴梿名种树，无论
在香味、口感和味道等方面，都
无法匹敌其他榴梿老树名种，明
白了时间对榴梿的重要性，老饕
才能进入下一层次。”

“我们果园内，会为预订前来
品尝果王的游客，准备各种不同
类别的榴梿，教导他们如何去品
尝这些榴梿的不同之处，并通过
顺序的诀窍，让大家一层层地慢
慢感受不同榴梿在味蕾中的变
化，越吃越有味道。”

打造槟城2030愿景式农业胜地
宝盛园结合榴梿旅游与休闲农场

坐落在山林中的宝盛园，
风景优美。

每年5月是榴
梿飘香的季节。

郑德生喜欢和游客
诉说榴梿的故事，
并分享如何吃出榴
梿的好味道。

果园内的民宿，窗外就是一望无际的绿意，让人忘掉烦恼。


